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Z UREDNIKOVE MIZE 
v celjskih kioskih vedno zmanjka Novi tednik in to že v petek, so nas c(th 

ventili prodajalci, v uredništvu pa smo dejali: nič čudnega. Vidite, kljub temu pa 
smo v teh dneh delili tudi nekaj odpovedi s strani stalnih naročnikov. Zanimivi 
sta bili predvsem dve odpovedi: prva je postala neka ustanova in jo utemeljila s 
stabilizacijskimi ukrepi. Čestitamo k pomembni odločitvi! Drugo pa so poslali 
kateri PREZAPOSLEN in zapisali, da Nt sprejemajo oz, prebirajo v službi. Is-
točasno pa ti »bralci« tarnajo, da zaradi prezaposlenosti v podjetju nimajo časa 
ie za.če pa ga že odnesejo domov (NT namreč), je to nekoliko čudno, saj re» 
ni prav, da vodilni razen aktov nosijo domov tudi službeni časopis. 

MILAN SENICAB 

CELJE 

ZIMA NA PRAGU POMLADI 
Vse kaže, da letoSnje zdme 

Se nekaj časa ne bo konec. 
Kakor hitro skopni »prejšnji« 
sneg, že dobimo drugo po-
šiljko. Tako je tudi zadnjo 
nedeljo ves dan moSno sne-
žilo, pravi snežni metež pa 
Kno doživeli v p>onedeljek. V 
kolikor je s n ^ dobrodošel 
za smučarske centre, toliko 
je tudi neugoden za ceste, ki 
so ovirane in z nj imi vred 
tudi promet. V letošnji zimi, 
Id je nasproti prejSaijim izred-

no bogata po snežnih padavi-
nah, smo že večkrat pohvalili 
prizadevno delo Cestnega 
podjetja, TOZD vzdrževanje 
cest. Praktično pri njihovem 
delu skoraj nikoli ni prišlo 
do večjih zastojev, manjše 
pa so t ^ o j odpravili. Stalno 
so bili pripravljeni, tako da 
jih nobena snežna pošiljka ni 
presenetila. 

Pač pa kaže, da so se 1© v 
nečem ušteli. Za to zimo so 
imeli pripravljenih 1973 ton 

soli, kar n a j bd glede na 
prejšnje slabe zime nekako 
zadostovalo. Po zadnjem 
snežnem metežu pa je zalo-
ga naglo splahnela, tako da 
imajo samo še skromne re-
zerve za posipanje hitre ce-
ste in klancev na regionalnih 
cestah. Vse druge ceste p>a 
bodo ob primeru novozapad-
lega snega samo posipali s 
peskom in pdužili. Pri Cest-
nem podjet ju so povedali, 
da 30 že naročili dodatnih 

500 ton soli iz Tuzle, ki bi jo 
na j dobili, če bodo to dopu-
ščale vremenske prilike, do 
konca tedna. Upajmo, da le-
tošnja po snegu in tudi mra-
zu še kar obilna zima, ne 
bo povzročila kakšnih poseb-
nih težav in da ne bo prišlo pri 
soli za soljenje cest do takš-
nega problema, k)ot pri plinu. 

P. S.: Torek, 21, februar ja 
1978. To je bil verjetno eden 
izmed najbolj mrzlih dni v 
letoŠTvji zimi. Na Cestnem 
podjet ju v Celju, tozd vzdr-
ževanje cest, nam je Milan 
Plevčak posredoval podatke 
o temperaturi za posamezne 
kraje na celjskem območju. 
Tako so med šesto in sedmo 
uro zjutraj zabeležili najniž-
jo temperaturo v Bistrici ob 
Sotli in sicer kar —20 stop., 
v Slovenskih Konjicah —15 
stop., Radmirju —13 stop. in 
v Celju —12 stopinj Celzija. 
Te temperature so se še 
zmanjšale proti osmi uri do-
p(ddne. Tako hladno vreme 
je tudi p>ovzročilo zmrznjenje 
snega, poledico, ki jo dokaj 
hitro odpravljajo s peska-
njem ter ivje na drevju. 
Skratka, prava zima na pra-
gu pomladi! 

TONE VRABL 

CEUE 

NA SEJI TREH ZBOROV OBČINSKE SKUPŠČINE 
Delegate vseh treh zborov 

celjske obČLn.ske skupščine 
čaka v torek, 28. februar ja , 
že drugo zasedanje slcupščiue 
T tem mesecu. Seje bodo lo-
čene za posamezne zbore, 
predlogi dnevnih redov pa 
obetajo več kot aktualno de-
lo. Tako gre za sprejem re-
solucije o politiki izvajanja 
družbenega plana občine v 
letošn.jein letu. Gre skratka 
*a letošnje naloge na gospo-
darskem in družbenem pod-

za obveznosti, ki so 
sestavni del srednjeročnega 
načrta razvoja občine in za-
torej velika obveznost. O 
družbenem planu je tekla do-
ber mesec tudi javna razpra-
va, ki Je dala nekaj korist-
nih predlogov in stališč. 

V nadal.Jevan.tu dela bo be-
• ^ a o sklepih fn priporočilih 
^ razvoj males^a {gospodar-

stva. Tudi v tem primeru gre 
za vprašanja, ki zaslužijo po-
zomost, s a j n a j bi z uresnlče. 
vanjem stališč prispevali k 
požitvitvi in okrepitvi male-
ga gospodarstva v občini. 

Na zadnjo sejo občinske 
skupščine pred novimi volit-
vami pa prihaja tudi predlog 
družbenega dogovora o var. 
stvu okoija v občini, tore j ti-
sto gradivo, ki je vzbudilo v 
\'sch sredinah, ne samo v 
združenem delu, veliko raz-
prav. Razumljivo, s a j tokrat 
ne gre le za več ali m a n j 
znane ugotovitve, marveč ve. 
liko bolj za obveznosti, ka-
terih uresničitev n a j bi pri-
spevala velik delež k zboljša-
nju ekološkega stanja. UresnI. 
čevanje dogovora je to re j ve-
zano na finančna sredstva. 

In ne naraHnie — n tapeti 
bo tudi osiiutek odloka o 

davkih občanov, ki med dru-
gim predpisuje uvedbo davka 
iz osebnega dohodka iz de-
lovnega razmerja po stopnji 
0,5%. Po tem predlogu n a j 
bi ta davek uveljavili od 1. 
aprila dalje, sicer pa prav 
tako kot drugi ukrepi pome-
ni usklajevanje davčne politi-
ke v naši republiki. Celjani 
so med zadnjimi, ki se od-
ločajo za ta davek, katerega 
sredstva bi porabili za izgrad-
njo prostorov za delovanje 
delegacij in skupščine v ne-
katerih krajevnih skupnostih, 
za sofinanciranje ureditve 
Zgodovinskega arhiva v pro-
storih Joštovega mlina, na-
dalje za sofinanciranje načr-
tov in drugih del v pripravi 
na gradnjo no\ih upravTiih 
prostorov za občinske organe 
itd. 

M. B. 

ŽALSKA OBVOZNICA BO! 

ZAČETEK 1. VI 
NEENOTNOST MNENJ DOMA 

Pred dnetvl je bila v Ljul>-
Ijani 43. seja Izvršnega odbo-
ra Republiške skupnosti za ce-
ste (v spodnjem teikstuRSC), 
kjer so med drugim tudi ob-
š imo (razprava je trajala sko-
ra j dve uri!) spregovorili o 
»razvpiti« žalski obvoanid in 
priključni cesti s hitre ceste 
mimo Arje vasi ter o ureditvi 
magistralne ceste št. 10 skozi 
Dobrteišo vas in Se!m.i>efter. To-
rej ponovno je bila na dnev-
nem redu tista točka, o kate-
ri na veliko govorimo in piše-
mo vsaj v zadnjih štirih letih. 
Žalska obvozna cesta, žalske 
obvozne ceste ne bo in ponov-
no bo. Malokatera cesta je v 
zadnjih desetih ali še več le-
tih v Sloveniji zajela takšne 
dimenzije razprave, kot prav 
žalska obvozna cesta. Vse je 
več ali manj 2inano, zato v da-
našnjem zapisu ne bi ponov-
no pogrevali komaj rahlo oh-
lajene juhe. 2al smo to juho 
tako predolgo hladili, da smo 
že marsikaj zamudili. Promet 
je iz dneva v dan večji, šte-
vilo žrtev raste, tu pa pred-
njači kot prometni zamašek v 
centru Slovenije prav žalska 
občina z ozkim grlom od za-
ključka hitre ceste pri Ar ji va-
si pa mimo Žalca in seveda še 
dalj mimo Šempetra t ja do 
Sentruperta. 

Dejstva so znana. Denarja 
za nadaljevanje gradnje hitre 
ceste NI in je tudi veliko 
vprašanje. KDAJ bo. Bolj ko 
odlašamo z »zasilno« rešitvi-
jo prometnega čepa mimo Žal-
ca, bolj se tudi ti stroški ve-
čajo in tako je vprašanje, k je 
se bo zbral ta denar. Zelo 
tvegano pa je razmoSljanje v 
tej smeri, da bi dodatna sred-
stva 2!ačelo zbirati združeno 
delo, ki je samo v hudih te-
žavah, Hkrati pa nevadr&ii 
prometni vozli v Arji vasi ter-
jajo hitre rešitve v obliflci no-
ve žalske obvozne ceste ter 
seveda tudi priključne ceste 
s hitre na obvocjno. 

Čeprav trenutno v Žalcu Se 
nimajo lokacijskega in grad-
benega dovoljenja (z odkupi 
zemljišč, k jer bo nova cestna 
trasa, so začeli že v teh 
dneh) pa bi ob intenzivnih 
pripravah lahko začeli z grad-
njo že 1. junija. Po besedah 
predsednika ESC Vinka Gob-
ca na j bd priključna cesta z 
obvozno cesto bila nared za 
promet že 1. januarja 79! 

V razpravi je sodeloval tudi 
predsednik Izvn^^nega sveta 
občine Žalec Jože Jan: 

»Gradivo za obvozno cesto 
je kvalitetno pripravljeno in 
v skladu z vsemi našimi sa-
moupravnimi dokumenti. Z 

naiše strani nd nobenih pro?v 
lemov, da ne bi mogli začeti 
z gradnjo priključne in c ^ 
vozne ceste. Takoj je treba tur 
di rešiti problem v Arjl vasi, 
k je r l judje čakajo na takoj-
šnjo gradnjo. Obljubili smo 
jim in to je treba izpelja4i.c 

Dejstvo je, da so rasaners 
takšne, da ni možno več no-
beno odlašanje, ampak se m o 
ra gradnja čimprej začeti. Za 
premostitev kritičnega obdob-
ja do izgradnje avtoceste tako 
predlagajo v investicijskem 
programu takojšnjo izgradnjo 
obvozne ceste Žalec in uredi-
tev magistralne ceste I/10 sko-
zi lu-banizirano območje Dobp-
teše vasi in Šempetra, to pa 
je ocenjeno na 80.399.801 din 
investicijskih stroškov. Po in-
vesticijskem programu za ia-
gradnjo priključne ceste Arja 
vas — Žalec pa bd bilo stroš-
kov za 49.168.331 din. Dolžina 
priključne ceste bo 2,020 km. 
dolžina obvozne ceste pa 3082 
m. 

Tudi na tej seji Izvršnega 
odbora RSC pa ni vse poteka^ 
lo tako gladko, kot bi človek 
po večletni razpravi o tej ce-
sti pričakoval. Jože Jakop ia 
Celja, ki je član lO RSC, se 
še vedno zavzema za podaljša-
no varianto ceste do Sentru-
perta. Jožko Lojen iz Rogaške 
Slatine, tudi član lO RSC, je 
omenil, da se mu je težko 
vključiti v to razpravo, ker 
stvari premalo pozna. Seveda 
bi tudi po njegovem bila bolj-
ša podaljšana varianta, ven-
dar če ni denarja, je treba po-
iskati nekaj drugega in prol>-
lem odpraviti. Nekdo izmed 
delegatov je celo omenil, da 
če bi po dveh do štirih letih 
planiranje ene trase šli na 
drugo izpadli pri ljudeh neres-
ni. In ker denarja ni in ker 
ga še verjetno tudi dolgo ne 
bo je pač treba pametno k& 
čimprej uporabiti tisto, kar je 
zbrano in pripravljeno. Tako 
so ob koncu seje člani lO RSC 
potrdili investicijski plan za 
ceste v žalski občini. O tem 
bodo obvestili tudi delegate 
skupščine RSC, zaprosili pa 
so za mnenje tudi medobčin-
ske organizacije na celjskem 
območju pa čeprav so se le-te 
že večkrat o tem izjasnile. 

Za odlašanje ni več časa, 
kajti pc^ovarjall smo se že 
tako predlogo. Ce bo do 1. ap-
rila dano lokacijsko dovolje-
nje bodo lahko z gradnjo pri-
ključne in obvozne ceste za-
čeli 1. junija. Zelena luč za 
gradnjo je tore j prižgana. 
Upamo, da se ne bo nenaden 
ma ponovno ugasnila na ško-
do nas vseh. TONE VRABL 

ZKS CEUE 

Na sklepni prireditvi tedna 
Komunista »Človek, delo, kul-
tura« je občinska organizacija 
ZKS Celje doboia pometnboo 

priznanje. 2aati znak ČLO-
VEK, DELO, KULTURA je 
prejela za delovno in frontno 
usmerjeno ter vodeno akcijo. 
Vanjo so se vključile osnovne 
organizacije ZK in druge dru-
žbenopolitične organizacije ter 
društva. 

Posebej velja omeniti fron-
tno organizirano akcijo »Kul-
turni utrip«, okroglo mizo 
»Kultura ia vzgoja« Cna kate-

ri so sodelovali predvsem pe-
dagoški delavci) in pa razsta-
vo likovnih amaterjev v neika-
terih organizacijah združenega 
dela v Celju (Aero, Toper, Ko-
vinotehna). Teden domačega 
filma pa se je vključil v akci-
jo tako, da je pripravil po-
svet jugoslovanskih filmskih 
kritikov in ustvarjalcev o t ^ 
matsiki usmericvi jugosiovaor 
sikega filma. 



CELJSKA ZK 

SLEHERNI KOMUNIST MORA BITI ODGOVOREN SVOJI SREDINI 
»v preteklih neka j mesecih 

smo komimisti Celja v organi-
zacijah združenega dela, kra-
jevnih skupnostih in v občini 
kot celoti strnili rezultate svo-
je politične akti\Tiosti zadnjih 
let. S tem smo dali pomem-
ben prispevek v pripravah na 
8. kongres ZKS in 11. kong-
res ZKJ, ki bosta morala ja-
sno in kritično povedati, kako 
smo komunisti driaU, v čem 
smo usi)eli, k je je tisto, ob 
kar se rast socialističnih druž-
benih odnosov zatika, kje se 
bije zdaj najodločnejša bitka, 
k j e je fronta, na kateri se 
mora jo izltazati komunisti.« 

Tako je uvodoma dejal Sta-
ne Seničar, sekretar komiteja 
občinske konference ZKS v 
Celju na petttovi seji konfe-
rence, ko je govoril o nekate-
rih aictualnih nalogah komu-
nistov v naslednjem obdobju. 
Ob tem je še jrosebej izposta-
vil štiri i>odročja, ki jim bo-
do morali komunisti v javni 
razijravi pred kongresom po-

svetiti največ pozornosti, 
V piTi vrsti bo treba v bo-

doče več pozornosti posvetiti 
vlogi in nalogam slehernega 
člana ZKj v sredinah, Isjer član 
živi in dela. Doslej so se ko-
munisti preveč izogibali v 
splošni odgovornosti osnovnih 
organizacij, večkrat so bili 
anonimni in zgubljeni sredi 
političnih bitk. Danes pa je 
potrebno zagotoviti takšno 
vlogo članov, Id bodo pred 
osnovno organizacijo nepo-
sredno odgovorni za razmere 
v svoji delovni in življenjski 
sredini. 

Nesporno je, da je bil v or-
ganizacijskem in vsebinsitem 
pogledu storjen velik premik 
naprej pri delovanju osnovnih 
organizacij zveze komunistov. 
Vendar je še čutiti, da se os-
novne organizacije v metodah 
svojega dela še niso dovolj 
učinkovito prilagodile potre-
bam delovnih ljudi in obča-
nov. Zato bodo morale v bo-
doče še okrepiti svoj iK)ložaj 

v temeljnih organizacijah in 
kraje\'nih skupnostih ter se 
spoprijeti z vsemi vprašanji, 
ki se v osnovnih samouprav-
nih in družbenih celicah snu-
jejo in oblilfujejo. 

Z rastočim vplivom delov-
nih ljudi in občanov, s krepit-
vijo vloge temeljnih organiza-
cij združenega dela in krajev-
nih skupnosti, z uveljavlja-
njem delegatskega sistema in 
z uveljavljanjem vse večje vlo-
ge SZaOL kot fronte vseh or-
ganiziranih socialističnih sil, 
se mora spreminjati tudi vlo-
ga občinske organizacije ZKS 
in njenih organov. V celjski 
občini ne more in ne sme bi-
ti vprašanj, problemov, načr-
tov in dogodkov, do katerih 
organizacija ZK ne bi imela 
opredeljenih svojih stališč. 
Vsa ta stališča pa bodo mora-
la prihajati v družbene svete, 
skupščine interesnih skupno-
sti, občinsko skupščino, na 
problemske konference 
SZDL.. . To pa ne pomeni, da 

se bo poUtika Zveze komimi-
stov razvodenela. Nasprotno! 
Le na tak način bodo komu-
nisti to politiko podružabljaU 
in le tako bo dobivala moč 
znotraj organiziranih samoup-
ravnih in političnih dejavni-
kov v občini. 

Poudariti pa velja, da je 
učinkovitost ZK vedno bolj 
vezana tudi na uspešnost de-
lovanja vseh drugih družbe-
nopolitičnih organizacij v ob-
čini, tako sindikata, SZDL, 
mladine in drugih. 

Ta štiri vprašanja, ki jih je 
v svojem uvodnem govoru iz-
postavil na seji občinske kon-
ference 2atS v Celju sekretar 
Stane Seničar, predstavljajo 
le del nalog, o katerih mora 
teči r a ^ r a v a komunistov v 
pripravah na oba kongresa. O 
njih pa je potrelmo razprav-
ljati povezano z rezultati, ki 
so jih dosegli delavci v iiosa-
mejaiih sredinah in tudi pove-
zano s področji, na katerih 
komunisti delajo. 

RAZPRAVA ZA OKROGLO MIZO 

VEČJA POVEZAVA Z ZDRUŽENIM DELOM 
Smeri razvoja usmerjenega 

izobraževanja v celjski regi-
ji v srednje«>čnem obdobju 
so .51 za temo pogovora izbra-
li mladi pri Občinski konfe-
renci ZSMS Celje in za mi-
nulo sredo sklicali okroglo 
mizo. 

Mladi se želijo namreč tvor-
no vključiti v razpravo o 
usmerjenem izobraževanju, 
zato so dali na osnutek gra-
diva, ki ga je Izdal svet ob-
čin celjskega območja več 
tehtnih pripomb. Domenili so 
se tudi, da bodo v kratkem 
pripravili na to temo še jav-
no tribuno. 

O gradivu so menili, da je 
dvomljivo sestavljeno, zlasti 
kar tiče kadrovskih potreb, 
sa j niso izdelani profili po-
klicev. Premalo so tudi izra-
žene ix>trebe združenega de-
la in tudi sicer so bili mne-
nja, da Je adruženo delo pre-
malo vključeno v razpravo o 
Tismerjenem izobraževanju. 
To pa je napaka, ki bi jo 
veljalo čimprej popraviti, sa j 
bo akcija uspela le tedaj, 
če jo bo podprlo sjdruženo 
delo in pa seveda pedagoški 
delavci. 

Pomembnejšo vlogo pri ak-
ciji mora dobiti tudi interes-
na skupnost na področju 
vzgoje in i2K)i>raževanja. 

Predloženo gradivo tudi 
preskromno obravnava izo-
braževanje odraslih in dija-
ške domove ter njihovo kapa-
cito. Na seji za okroglo mizo 
se je porodilo vprašanje, ali 
so trenutno pedagoške in pro-
storske kapacitete dovolj do-
bro izkoriščene in kako bo 
z njimi v prihodnje. Beseda 
je tekla še o usmeritvi celj-
ske gimnazije in povezavi 
srednjega šolstva v višje. 
Mladi so si bili enotni, da 
mora za to povezavo več na-
rediti Celje samo kot razvi-
jajoči se višješolski center. 
Kadre za bodoče prosvetne 
delavce je t r^sa izbirati in 
šolati skrbneje kot do sedaj 
in jih usmerjati že v osnov-
ni šoli. Nekateri prosvetni 
delavci so se zdaj preveč oz-

' ko zaprh v svoj predmet in 
svoj razred, kar seveda še 
zdaleč ni prav. Mladi si želi-
jo, da bi bili prosvetni delav-
ci celovite osebnosti, sa j bo-
do sicer uspehi izostajali. 
Močnejše m ^ prosvetnimi 

delavci morajo postati tudi 
vrste zveze komimistov. 

In še en zanimiv predlog 
se je porodil za okroglo mi-
zo. Delovne organizacije na j 
bi v prihodnje svojim štipen-
distom same predlagale teme 
za diplomske in podiplomske 
naloge, ki bi jih lahko s pri-
dom uporabljale za svoj hi-
trejši razvoj. 

Ko so govorili o že uteče-
nem izobraževanju na Peda-
goškem šolskem centru, so 
menili, da bi naj center izde-
lal nekako oceno izkušenj 
svojega dela na p>odročju us-
merjenega izobraževanja. V 
svoji razpravi so se dotak-
nili tudi vloge slovenske šol-
ske televizije, ki bi morala 
imeti večji izobraževalni 
vpliv v tej smeri. Strinjali pa 
so se tudi, da z usmerjBnmi 
izobraževanjem ne bomo v 
celoti uspeli, če ne bomo 
spremenili miselnosti nekate-
rih ljudi o vzgoji in iz»bTa-
ževanju nasploh. 

Akcija iismeriemega izobra-
ževanja mora steči hitreje in 
naj bi jo še bolj usmerjeno 
vodili komunisti in sindikat. 

ir.p 

KONJICE 

Zaprisega vojakov 
Prijetno novost so pri-

pravili v Slovenskih Ko-
njicah in to pred dnevi na 
parkirnem prostoru us-
njarskega kombinata KO-
NUS, kjer so izrekli sveča-
no zaprisego mladi fant je 
iz vse Jugoslavije, ki bodo 
naslednje mesece služili 
redni vojaški rok v Slo-
venski Bistrici in Ptuju. 
Do te zanimivosti, da mla-
di vojaki zaprisegajo pred 
neko delovno organizacijo 
in izven vojašnic, je prišlo 
na pobudo vojaškega ko-
lektiva v Slovenski Bistri-
ci, organiziral pa jo je 
Občinski štab teritorialne 
obrambe v konjiški obči-
ni. 

Kulturnemu programu 
in zaprisegi je prisostvo-
valo veliko občanov ter 
seveda starši mladih fan-
tov, ki bodo naslednje me-
sece v vojaških oblekah 
preživeli pri nas. tv 

IVANKA 
DJEŠNIČ 

JT/c bi jo našli, če ne 
med otroci? Najbrž se jim 
je zapisala kar za celo 
UvLjenje, saj odkar si slu-
a kruh, ima opravka z 
ujunL Najprej kot vzgo-

jiteljica, danes pa kot up-
•^avnica vzgojno varstve-
nega zavoda Zarja v Ce-
'.ju. 

Že od malega si je rav-
nateljica Ivanka želela de-
lati o otroki. Ko je kon-
iala vzgojiteljsko šolo si 
je našla službo v maribor-
ski regiji. 

Ko se je poročila je 
1968 leta prišla v bližino 
domačega kraja (rojena je 
bila v Dramijah), v Ce-
lje. Tu je najprej bila vzgo-
jiteljica, zdaj pa je že dve 
mandatni dobi v istem 
vrtcu ravnateljica. 

Njen glas je tih in pre-
udaren. Dodajmv k temu 
še zvrhano mero skrom-
nosti in pred sabo ima-
mo ženo, ki noče izpostav-
ljati svojega dela, niti last-
ne osebnosti. Izredno ra-
da pa govori o svojem ko-
lektivu, o kolegicah in ot-
rocih. 

»Naše delo je zahievno, 
a če ga človek opravlja 
z veseljem in idealizmom 
m težko. Ves čas mojega 

dela v tem zavodu, od 
1969 leta naprej, sem ra-
sla s kolektivom, v dob-
rem in v slabem. Skupaj 
smo se veselili uspehov, 
kar nas je še globlje po-
vezalo. Pri nas so vsi pri-
pravljeni delati, tudi čez 
delovni čas, če je to po-
trebno. 

Fsi skupaj smo ena dru-
žina. To se vidi ob raz-
ličnih predstavah in pro-
slavah, ki so plod Um-
skega dela. Naše delo je 
plačano tako, da so za-
dovoljni otroci in njiho-
vi starši. 

Za 29. november praz-
nujemo rojstni dan re-
publike in tudi rojstni dan 
vseh, ki so v našem zavo-
du zaposleni. Pripravimo 
program in čutimo, kako 
tesno smo med seboj po-
vezani.« 

Tako Ivanka o kolekti-
vu, ni£ pa o sebi. Noče, 
ker je preskromna. Kalila 
se je že kot mlado dek-
le m takrat je postala tu-
di komunistka. Vrednotam^ 

ki jih je sprejela, ostaja 
zveza tudi danes. 

To pa so iskrenost, po-
štenost in pravičnost. Od 
svojih norm ne odstopa, 
ker je pri delu vztrajna 
in temeljita. Kadar pride 
ob delu v precep (lani je 
bilo potrebno zavrniti ve-
lilco število otrok), se za-
veda, da so otroci takšen 
»material«, ki zahteva 
zbranega in subtilnega člo-
veka. Takšne ima tudi ob 
sebi, zato se med njimi 
dobro počuti. In verjetno 
tudi oni z njo. 

Okoli sebe ima Ivanka 
rada prijatelje. Teh je ve-
liko. Njeno gostoljubje ce-
nijo, ker vedo, da priha-
ja od srca. 

ZDENKA STOPAR 

TRGGVCI Z NOVC! SN $E KAJ 
Pred dnevi so se v Bruslju začela pogajanja med 

Jugoslavijo in Evropsko gospodarsko skupnostjo. Tak-
šne razgovore smo pričakovali že celo lansko leto, sa j 
se je v naših medsebojnih stikih nakopičilo obilo pro-
blemov, ki se jih moramo lotiti. Pri tem pa se nam ne-
koliko bolj mudi kot nj im. Ta lenost je pri njih razu-
mljiva, upati pa je, da oni razumejo našo nestrpnost. 
Zakaj gre? 

Evropska gospodarska skupnost ali EGS je bila 
ustanovljena že leta 1958 s tako imenovanim rimskim 
sporazumom. Njen cilj je bil in ostal do današnjega 
dne gospodarsko združevanje nekaterih razvitejših de-
žel zahodne Evrope, politično sodelovanje, predvsem 
pa ohranitev kapitalizma in krepitev vpliva zahodne 
Evrope v svetu. Zdaj so članice EGS Zahodna Nemči-
ja, Francija, Italija, Velika Britanija, Belgija, Luksem-
burg, Nizozemska, Danska in Irska. To je evropska de-
veterica. Kandidatov za članstvo pa je več; med nj imi 
tudi Grčija, Španija in Portugalska. EGS je del se-
danjega gospodarskega reda v svetu; vanjo pa vse bolj 
prodira ameriški kapital. Notranji problemi v EGS v 
deželah so veliki: gospodarske krize, nezaposlenost, 
terorizem in politična nestabilnost. Kljub temu pa imar 
jo te dežele v svetovnem gospodarstvu privilegiran po-
ložaj, kar občutimo tudi mi. 

Jugoslavija je začela navezovati stike z EGS že le-
ta 1962, prava pogajanja so se začela 1968, končana pa 
so bila čez dve leti, ko je bil 1971 podpisan prvi 
trgovinski sporazum med nami in njimi, Leta 1973 smo 
sklenili že drugi sporazum, in sicer za pet let, kar po-
meni, da se bo iztekel avgusta letos. Torej je le prišel 
čas, da pregledamo naše dosedanje sodelovanje in ka j 
bo treba storiti v prihodnje. 

Naše sodelovanje z EGS je plodno in koristno za 
eno in drugo stran, vendar je še neenakopravno, sa j 
imajo od tega oni več, mi pa manj . Čeprav smo se 
decembra 1976 v Beogradu dogovorili za stališča pri 
sodelovanju, kar je tudi zapisano v posebni izjavi, čla-
nice EGS niso spoštovale dogovora. Gre predvsem za 
to, da Jugoslavija iz EXiS veliko več uvaža, kot oni 
uvažajo iz naše dežele. Lanska razlika med našim uvo-
zom in izvozom v EGS znaša 2,4 milijarde dolarjev, kar 
je več kot 60 odst. našega skupnega trgovinskega pri-
manjkl ja ja s tujino. Celotna razlika med našim lanskim 
uvozom in izvozom je dosegla lani 75 milijard dinar-
jev, kar je za 76 o d s t več kot prejšnje leto. Lani je 
naš uvoz porasel za 31 odst. ( dežele EGS za 35 odst.),, 
izvoz pa za 8 odst. Taki rezultati naŠ3 trgovine z EGS 
so posledica zaprek, ki jih oni postavljajo našemu bla-
gu v svojih državah, medtem ko jim mi držimo na 
široko odprta vrata. Pri tem igrata svojo vlogo tudi 
različna razvitost obeh gospodarstev in dejstvo, da 
gre za dva različna družbenoekonomska sistema. 

Najbrž je prav, če ocenimo, da za nas sodelovanje 
z EGS veliko pomeni: gre za naš izvoz, za nakup stro-
jev in za naše delavce tam. Prav tako pa je tudi res, 
da so oni s svojimi neizkoriščenimi zmogljivostmi in 
brezposelnostjo močno zainteresirani za sodelovanje s 
stabilno, neuvrščeno in socialistično Jugoslavijo. Tako 
pozicije na j bi določil tudi novi sporazum, ki ga pri-
pravljamo v Bnislju, 

VELENJE 

S F O i i l i m ŠTIRINAJSTO 
v letošnjem, že desetem 

pohodu mladih po poteh le-
gendarne XIV. divizije, so v 
velenjski občini sc^elovali 
mladi iz petih občin in to 
Splita, Vmjačke banje, Subo-
tice, Ormoža in Velenja ter 
seveda že po tradiciji tudi 
pripadniki JLA iz Celja. Mla-
di so tokrat odšli na pot v 
treh pohodnih enotah. Vsi so. 
startali v Velenju ter se po 
treh različnih poteh zbrali 
na legendami Graški gori. 
Med pot jo so se pohodniki 
tudi ustavljali in to pri raz-
ličnih spominskih obeležjih. 
Tako so bili tudi pri Zieb-
niku, k je r so položili venec 
k spomeniku, k jer je 22. fe-
bruar ja (torej včeraj je bi-
la obletnica — op. p.) pred 
34 leti med drugim padeJ tu-
di domačin, partizanski pes-
nik Karel Destovnik-Kajuh. 
Mladi so pripravili priložnost-
ni program, kulturni refe-
rent je govoril o poti, ki so 
jo pred desetletji prehodili 
partizani, vojaki pa so izstre-
lili častne salve. Podobno je 
bilo tudi v Zavodnjah, kjer 
je mladim spregovoril aktiv-
ni udeleženec XIV. divizije 
Franc Šmon, 

Zaključek letošnjega poho-
da je bil na Graški gori pri 
tamkajšnjem spomeniku, kjer 
sta vsem mladim pohodni-
kom in vojakom pregovori-
la tudi sekretar Občinske 
konference ZKS Velenje Ja-
nez Miklavčič in narodni he-
roj Tone Vidmar-Luka. Mla-
di so potem recitirali Kaju-

hove pesmi; ob koncu nepo-
zabnega srečanja pa so posla-
li tudi pozdravno pismo tova-
rišu Titu, k je r so med dru-
gim zapisali »Vsi bomo ar-
mada, če bo treba!« 

Tudi letošnji pohod je pri-
pravila komisija za ljudski 
odpor, družbeno samozašči-
to in ohranjevanje tradicij 
NOB pri Občinski konferenci 
ZSMS skupaj z občinskim 
štabom teritorialne obrambe 
in družbeno-političnimi orga-
nizacijami občine Velenje. Pr-
vo pohodno enoto je vodil 
Stanko Tanjšek, drugo Zdrav-
ko Cvikl in t re t jo Janko Se-
šel j, vodja patruljnega teka 
»Graška gora 78« pa je bil 
Anton žižmond. Ob povratr 
ku so mladi odločno zatrdili, 
da bodo tudi v prihodnjih 
leUh na podobnih pohodih. 

LOJZE OJSTER5EK 

V partizanskih Zavodnjah j e 
mladim pohodnikom sprego-
voril tudi aktivni udeleženec 
pohoda XIV. Franc &non. 



Dosedanja aktivnost na po-
bočju stabilizacijski]! prizar 
Sevanj v celjski občini nas 
je pripeljala do mnogili do-
brih rezultatov, predvsem na 
področju gospodarstva. Tako 
so na zadnji seji koordinacij, 
skega odbora pri S2^L pred-
lagali vrsto akcij, s katerimi 
je mogoče v prihodnje dose-
gi koristne stabilizacijske do. 
gcžke. 

Možnosti za stabilizacijsko 
ukrepanje in obnašanje pa je 
Je mnogo tudi na drugih po-
dročjih dela. V tem prispev-
ku se opredelimo samo na 
eno — stabilizacijo sestan-
kov. 

S hitrim tempom tehnolo-
škega razvoja, smeri našega 
političnega sistema in hiper-
Institutizacijo, katera je 
strukturirana s povezanostjo 
vloge delovnega človeka v 
idruženem delu in delegat 

skih odnosih, postaja naš naš 
vse bolj dragocen. 

Čeprav so sestanki za naš 
družbenopolitični sistem sa-
moupravljanja nepogrešljiva 
oblika dela, ki omogoča raz-
pravljanje, dogovarjanje, od-
ločanje ipd., pa smo lahko 
včasih upravičeno nezadovolj. 
ni s preobilico scstankovanja. 
Vzrokov je verjetno več in 
eden izmed njih je ta, da 
je veliko naših sestankov dol-
gUi, slabo pripravljenih in 
vsebinsko neuspešnih. Da je 
to problem za stabilizacijsko 
akcijo, dokazuje dejstvo, da 
je v občini Celje letno skli-
canih več tisoč sestankov, 
povprečno 2—3 ure in da je 
polovica teh sestankov v do-
poldanskem delovnem času. 
To pa ne pomeni samo izgu-
be časa, temveč tudi ekonom, 
ski strošek, Id bi nas ver-
jetno ob zaključku računa 

pripeljal v milijardna sred-
stva. Ta prispevek nima na-
mena kritizirati dopoldanske 
sestanke, ki so včasih še ka. 
ko potrebni In utemeljeni, 
marveč opozoriti, da danes 
mnogi sklicatelji pred sestan-
kom namenjajo premalo po-
zornosti pripravi, vsebini, ve-
denju, oblikovanju realnih 
zaključkov In realizaciji po 
sestanku. 

Zato kaže v okviru nada-
ljevanja stabilizacijskih pri-
zadevanj razmisliti o uspo-
sabljanju vodilnih kadrov, 
družbenopolitičnih delavcev, 
delegatov ipd. tudi na tem 
področju dela z ljudmi, pra-
vilno pripravo in vodenjem 
sestankov pri šoli za gospo-
darstvenike, stalni šoli dele-
gatov, političnih šolah, semi-
narjih in predavanjih. 

VILI KRAJNC 

DELEGATSKI SISTEM 

S POGOVORA O DELEGATSKiH ODNOSIH 
v celjski občini je bilo v 

preiteklih štirih letih veliko 
narejenega pri uveljavljanju 
delegatskega sistema in de-
legatskih odnosov. Kljub te-
mu pa je treba v prihodnje 
še globlje in celoviteje raz-
vijata delegatske odnose pred-
vsem v temeljnih samouprav-
nih celicah, k jer l judje de-
lajo in prebivajo. Kajti le 
tako bodo delegatski odnosi 
vzpostavljeni od temeljne 
delegatske baze pa t j a do 
ivezne skupščine. 

S to mislijo je strnil raz-
pravo na pogovoru o uve-
ljavljanju delegatskih odno-
sov v celjski občini Stane 
Markič, predsednik družbe-
nopolitičnega zbora republi-
ške skupščine. Pogovor je 
bil pred tednom v Celju, 
organiziral pa ga je Klub 
delegatov republiške skup-

ščine. Stane Markič je tudi 
poudaril, da bo potrebno v 
bodoče vsebinsko spojiti de-
legatski sistem z določili za-
kona o združenem delu. Kaj-
ti le tedaj, ko bodo delavci 
v združenem delu resnično 
odločali o ustvarjanju in de-
litvi dohodka, bodo lahko 
vsebinsko vplivali tudi na 
delegatski sistem sam. In 
to p r ^ v s e m zaradi tega, ker 
bo v takšnih razmerah dele-
gatski sistem resnično služil 
delavcem za reševanje njiho-
vih primarnih interesov. 

Sicer pa je razprava na 
pogovoru razgrnila še vrsto 
problemov, ki jih delegati 
čutijo pri svojem delu. Ker 
so se vanjo vključevali de-
legati tako občinske, kot tu-
di republiške skupščine, je 
še toliko bolj konkretno 
osvetljevala celoten delegat-

ski odnos od teimeljnih ce-
lic do repubUške skupščine, 
obenem pa plastično p>okaza-
la na tiste pomanjkljivosti, 
ki se kažejo pri sporazu-
mevanju in dogovarjanju de-
legatov pred sprejemanjem 
skupščinskih sklepov. Prav 
pri slednjem je bilo še po-
sebej izpostavljeno vprašanje 
vloge družbenopolitičnih or-
ganizacij v de l^a t skem si-
stemu in njihove integralne 
vloge pri usklajevanju druž-
benih interesov. Kajt i iz raz-
prav delegatov na pogovoru 
je bilo prav o tem vpraša-
n ju slišati precej kritičnih 
misli. Seveda s spoznanjem, 
da prav v zadnjem času vna-
šajo družbenopolitične orga-
nizacije novo kvaliteto v de-
lo delegacij. 

DAMJANA STAMEJCIC 

ZDRAVSTVO 

PODPISANI SPORAZUMI 
POTREBNO ŠE VELIKO USKLAJEVANJA 

Občinska zdravstveaia skup-
nost je na svoji zadnji skup-
Sčini v preteklem tednu pod-
pisala dva sx>orazumfa: samo-
upravni sporazum o pravicah 
io obveznostih občinskega 
ftlravstvenega varstva. 

Oba dokumenta so že spre-
teli v 45 občinskih adravstve-
liih skupnostih, pridružila pa 
Se jim je zdaj tudi celjska, 
ttoločila sporazuma začnejo 
Peljati s prvim majem v le-
tošnjem letu. 

Delegati so predlagali ve-
liko olajšav, sprejeli pa so 
Ûdi amandma, ki ga bodo 

Posredovali republiški zdrav-
stveni skupnosti. Predlagali 
So namreč, da na j bi nado-
•Jiestilo za čas bolniških izo-
s ^ k o v za svojce znašalo v 
^ i n i 80 odstotkov osebnega 
dohodka. Predlagano je bilo 
•lamreč 70 odstotkov. 

Za hišni obisk na domu so 
^elegati predlagali 50 dinar-
jev, za prvi obisk pri z;drav-
•̂ iku pa 10 dinarjev. 

Delegati so tudi menili, da je 
^ a n j sevanje ali odprava de-
•̂ ŝ rne udeležbe ali participa-
cije s pomočjo višje prispev-

stopnje nesprejemljiva, 
bi s tem zmanjševal ne-

posredni interes uporabnika. 
Torej, kdo bo oproščen par-

ticipacije? Otroci in mladina 
do petnajst let ter študentje. 
V kategorijo oprostitve pJači-
la p>articipacije bodo vključe-
ni tudi občani, stari nad 70 
let. Uporabniki, stari nad 60 
let pa 90 oproščeni participar 
cije za zdravila in prvi pre-
gled. 

Več na j bi tudi bilo opro-
stitev pri zdravstvenem var-
stvu borcev. Vseh participa-
cij na j bd bili oproščeni: bor-
ci narodnoosvobodilne vojne 
pred 9. 9, 1943 oziroma 13. 10. 
1943, vojaški invalidi, nosilci 
spomenice, španski borci, 
borci za severno mejo in 
narodni heroji. 

Denarne udeležbe bodo oi>-
roščeni tudi tisti, ki stalno 
prejemajo družbeno denarno 
pomoč. Dalje upokojenci z 
varstvenim dodatkom in svoj-
ci, ki jih preživljajo. 

V socialno ogroženo skupi-
no, ki bo oproščena partici-
I>acije, sodijo tudi ^jnetje, 
ki nimajo davčne obveznosti 
in jih zdravstvena skupnost 
oprosti plačevanja prispevka 
za zdravstveno varstvo. 

Tisti borci narodnoosvobo-

dilne vojne, ki so se vključi-
li po septembru 1943 in ima-
jo dvojno priznana leta, na j 
ne bd plačevali participacije 
za zdravila na recept, za pre-
glede v dispanzerjih za bor-
ce ali v splošnih ambulantah 
in za zdraviliško zdravljenje. 

To so pomembne razširitve 
zdravstvenih pravic, ki so 
vzklile v javnih razpravah in 
je zato tudi prav, da se upo-
števajo pri samoupravnih 
sporazumih in obveznostih iz 
zdravstvenega varstva. 

In končno, ta izhodišča je 
podprla tudi problemska kon-
ferenca o zdravstvu, ki je 
bila v Celju pred kratkim, 
sklicana pa je bila na pobu-
do občinske konference so-
cialistične zvesie. 

Z. S. 

S ponedeljkovo prvo sejo občinske 
kandidacijske konference so v Celju 
sklenili pomemben del družbenopolitič-
ne aktivnosti v pripravah na volitve. 
Kljub temu pa ostaja prav v nasled-
njih dneh pred volitvami in še posebej 
v času po volitvah — vrsta nalog, ki so 
opredeljene v volilnem zakonu in ro-
kovniku volilnih opravil. 

Od nalog, ki jih je potrebno opravi, 
ti v času do volitev, velja izpostaviti 
predvsem tiste, ki so organizacijskega 
in tehničnega značaja. Zelo pomembno 
namreč je, kako bodo v krajevnih sku-
pnostih in temeljnih organizacijah zdru-
ženega dela pripravili volišča, jih okra-
sili in ob tem poudarili tudi pomen sa. 
mih volitev. Važne so tudi naloge, ki 
jih morajo opraviti volilne komisije 
in volilni odbori ob volitvah, zato se 
morajo ta telesa že sedaj pripravljati 
nanje. V tozdih in krajevnih skupnostih 
morajo vse družbenopolitične organiza. 
cilje sprejeti dogovor, s katerim se bo-
do z največjo mero odgovornosti obve-
zale za zagotovitev čim večjega števila 
delavcev in občanov na volitvah. Le-te 
namreč niso samo akt, s katerim se 
l judje izrečejo o predlaganem kandida. 
tu, ampak so najbolj množičen referen. 
dirni, s katerim se delavci in občani op-
redelijo za družbene odnose, za družbe-
ne akcije in politična načela. 

V sindikatih in socialistični zvezi mo-
rajo že sedaj opozoriti, da se z volitva. 

mi 9. in 12. marca ne konča družbeno, 
politična a.ktLvnost. Dogovoriti se mora-
jo, da se bodo 15. in 16. marca sestale 
in konstituirale izvoljene delegacije, da 
bodo tedaj določUe svoje delegate za 
skupščine, da bodo v tistih dneh tudi 
druge seje temeljnih kandidacijisikiii 
konferenc, da bodo okrog 20. marca že 
druge seje občinskih kandidacijskdli 
konferenc in dotlej še seje n o v o i z ^ j e -
ndh delegatskih skupščm. Ob tem pa 
se morajo v izvršnih odborih sindika-
tov in socialistične zveze domeniti, ka-
ko na j v bodoče delajo družbenopoU, 
tične organizacije, da bi uresničile na-
čelo, na j bodo delegacije orodje delav-
cev za uveljavljanje njihovih interesov. 
Jasno se morajo opredeLti tudi o tem, 
kako zagotoviti uspešno delo posebnih 
delegacij in kako usposobiti čim več 
delegatov v stalni šoli za delegate. V 
vsebinskem smislu pa morajo opozoriti 
novoizvoljene delegacije, na j na prvih 
sejah opozorijo na tiste naloge, ki so 
opredeljene v skupnem programu dru-
žbenopolitičnih organizacij in občin-
ske skupščine v Celju. 

Nalog, ki jih je potrebno uresničiti 
v času pred volitvami in za njimi, je 
torej še veliko. Zato morajo v temelj, 
nih organizacijah združenega deJa in v 
krajevnih skupnostih nadaljevati z ži-
vahnim družbenopolitičnim delom ter 
odgovorno izvajati dogovore, ki se na-
našajo na celotno volilno aktivnost. 

MOZIRJE 
SPREMEMBE 

IN DOPOLNITVE 
Koordinacijski odbor za ka-

drovska vprašanja pri pred-
sedstvu občinske konference 
SZDL Mozirje je na zadnji 
razširjeni seja dopolndl pred-
log o evidentiranih kandida-
tih za nosilce vodilnih funk-
cij v skupščini občane ter v 
skupščinah samoupravnih in-
teresnih skupnosti. 

Tako je zdaj namesto An-
tona Resnika za podpredsed-
nika občinske skupščine evi-
dentiran Lojze Plaznik, dipl. 
inž. agronomije, sicer direk-
tor Zgornjesavinjske kmetij-
ske zadruge. 

V tej zvezd so evidentiradi 
tudi podpredsednike za p)0-
samezne zbore občinske skup-
ščine, in sicer za zbor zdru-
ženega dela Franca Trbov-
ška, za zbor krajevnih skup-
nosti Ivana Zidama ter za 
družbenopolitični zbor Mari-
jo Fludemik. 

Za s^cretarja skupščane ob-
čine so zabeležiM Anko Si-
vec, ki to delo opravlja že 
zdaj. 

Do spremembe pa je prišlo 
tudi v občinski tolesnokultur-
lU skupnosti, kjer je zdaj za 
predsednika slcupščine name-
sto Kristijana Planovška evi-
dentiran Rudi Zager. 

-mib 

LOCE 
MLADI 

V DELEGACIJAH 
V krajevni skupnosti Loče 

so v skladu z rokovnikom o 
predvolilnih opravilih že ime-
novali možne delegate, ki jih 
bodo volili prihodnji mesec. 
Na temeljni kandidacijski 
konferenci so se občani tako 
dogovorili o imenih desetih 
delegatov, Id bodo zastopali 
loško krajevno skupnost v 
konjiški občinski skupščini 
In za šestnajst delegatov, ki 
bodo v okviru dveh združenih 
delegacij delegirali delegate 
v zbore skupščin samouprav-
nih Interesnih skupnosti. Med 
možnimi delegati je zelo ve-
liko mladih, ki so se že do-
slej v veliki meri izkazali 
pri delu krajevne skupnosti, 
prav tako pa je med delegati 
precej žensk. Vsi delegati, ki 

so jih na temeljni kandida. 
cijski konferenci Imenovali 
občani, so tudi že podpisali 
izjave o svoji pripravljenosti 
za delo v delegacijah. 

DS 

CELJE 
KASiDIDATI DPZ 

Na prvi seji občinske kan-
didacijske konference v Ce-
lju so sprejeli listo kandi-
datov za delegate družbenopo-
litičnega zbora občinske skup-
ščine. Tako so potrdili pred-
log, da bi v družbenopc^tič-
nem zboru zastopali občin-
sko konferenco SZDL delega-
ti: Jože Marolt, Ljudmila 
Terčefe, Tone Rozman, Milan 
Bred , Tončka Maši, Majda 
Meštrov, Viki Krajnc, Tine 
Cerčnik, Vitomir Juškovič in 
Majda Trogar, občinski sin-
dikalni svet: Stane Mele, Ja-
nez Golouh, Dušan Jug, Do-
ra Mohorko, Rudi Stopar in 
Erna Vrabič; občinsko konfe-
renco ZKS: Boris Rosina, 
Tone Zimšek, Milena Stiftar, 
Karel Stokovnik in Justa 
Tavzes; občinski odbor ZZB 
NOV: Edvard GoOc, Miha Pe-
tan, Minka Vouk in Tone 
Grm; občinsko konferenco 
ZSMS pa delegati: Milan Pi-
vec, Boris Petrina, Rajfa Ja-
nevič. Zlata Stok in Cvetka 
Mačkovšek. 

OBMOČJE 
OBČINSKE 

KANDIDACIJSKE 
KONFERENCE 

Do konca tega tedna bodo v 
vseh občinah območja sklica-
li prve seje občinskih kandi-
dacijskih konferenc. Na njih 
bodo govorili o dosedanji po-
litični aktivnosti v pripravah 
na volitve ter glasovali o listi 
kandidatov za družbenopoli-
tične zbore občinskih skup-
ščin. Občinske kandidacijske 
konference pa ne bodo imele 
samo kadrovskega značaja. 
Veliko bolj bodo programsko 

in vsebinsko usmerjene, sa j 
bodo izoblikovale delovne do-
govore o aktivnosti v času do 
volitev in za njimi. 

ŠENTJUR 
1025 MOŽNIH 
KANDIDATOV 

V šentjurski občini so na 
tameJjnih kandidacijskih koo-
ferencah imenovan 1025 de-
lavcev in občanov za možaM 
delegate v skupščinskih deite. 
gacijah in delegacijah aa 
skupščine samoupravnih int©-
resnih skupnosti. Od tega so 
za možne delegate v ziboru 
krajevnih skupnosti isibralH 
220 občanov, v zboru zdru-
ženega dela 179 delavcev, ia 
krajevnih skupnosti so aa 
skupščane interesnih skupno, 
sti imenovan 317 možnih de-
legatov in v tozdih 309 deie. 
gatov. Struktura možnih de-
legatov kaže, da je v deJega-
cijah za oba zbora občinske 
skupščine zastopanih Se pre-
malo žensk in mladincev, da 
pa je njihova udeležba v de-
legacijah za sikupščine saano-
upravnih infteTesndh skupnosti 
zelo zadovoljiva (v temeljnih 
organizacijah združenega da-
la so za možne delegate v de-
legacijah interesnih skupnoestl 
evidentirali kar 50% žensk 
m 45% mladincev). Na ta-
meljndh kandidacijskih kon. 
ferencah v krajevnah skupno-
stih in temeljnih organizaci-
jah združenega deia so se iz-
reikali tudi o listi možnih 
kandidatov za delegate druž. 
benopolitičnega zbora občan-
ske slcupščine. Delavci in ob-
čani so potrdili predlog, da 
bi bdli delegati v družbeno-
političnem zboru občinske 
skupščdne Jože Bele j, Ludvik 
Bevc, Avgust Božič, Danica 
Cuješ, Jordan Gosar, Irena 
Gradič, Peter Hlastec, Janko 
Jazbinšek, Franc Kodrič, 
Franc Krampi, Rudi Lesnika, 
Stanko Lesnika, Ludvik Mast-
nak, Franc Ogrizek, Karel 
Pajk, Franc Palir, Vinko Pe-
telinšek, Janez Rauter, Franc 
Skobeme, Rudi Urbajs, Franc-
ka Vidovič, Martin Vodušek, 
Poldka Zendzianovvskjr, Anton 
Zupane in Zoran 2agar. O li-
sti možndh delegatov za druž-
benopolitični zbor občinske 
skupščine so se Lsrekll tudi 
na včerajšnji prvi sejd občin-
ske kandidacijske kotifereor 
oe v SentjiiTju. 



PREJELI SMO 

POROČILO O OKVAR! V OBRATU 
ZA PROIZVODNJO ŽVEPLENE KISLINE 

v sredstvih javnega obveščanja smo 
brali sestavke o nedopustno visoki kon-
centraciji SO, v zraku na določenih 
predelih mesta Celja, ki je bila ugo-
tovljena 1. Z. 1978 v zgodnjem večer-
nem času. S strani pristojnih služb 
Občine je bilo ugotovljeno, da je os-
novni krivec za povečano koncentraci-
jo obrat za proizvodnjo HjSO^ — 
PIK v O n k a m i Celje. 

ču t imo se dolžni, da občanom po-
sredujemo kra j šo informacijo o vzro-
kih, ki so povzročili to nevšečnost. 

Omenjeni obrat za proizvodnjo 
HjSO, je lociran v zahodnem (sta-
rem) delu Cinkarne in je v neposred-
ni bližini mesta. Obratuje že od 1962. 
leta in njegova življenska doba se po-
časi izteka, s a j je zaradi korozije že 
delno dotrajan, zato je vedno težje za-
gotavljati varnost proizvodnega proce-
sa, ta problem pa je še zlasti priso-
ten pri vsakokratnem ponovnem zago-
nu. 

Dan pred omenjenim dogodkom je 
prišlo do nepredvidene okvare v par-
nem kotlu, katerega popravilo je tra-
jalo cca 24 ur . Ker vladajo v tem času 
nizke temperature, se je ohladila tudi 
kontaktna grupa in jo je bilo potreb-
no ob ponovnem zagonu segrevati. Pri 
tem je prišlo do okvare na predgoril-
niku, ki jo nI nihče pravočasno opa-
zil, ta pa je i>ovzročila uha janje dolo-
čene količine SOj v ozračje. Okvare 
ni nihče predvidel, zato tudi ni bilo 
mogoče predhodno obvestiti pristojnih 
občinskih in drugih organov o nevar-
nosti večje koncentracije SOj v oz-
račju Celja. 

Čeprav uhajanje plina ni bUo dol-
gotrajno, pa so bile posledice večje, 
predvsem zaradi zelo neugodnega časa 
in trenutnih vremenskih razmer. V teh 
večernih urah polno obra tu je jo vse ob-
stoječe kotlarne v Celju, ter drugi ogre-
jevalni elementi, zato je zrak že itak 
močno nasičen z SO„ obenem pa je 
ob doka j nizkem zračnem prit isku vla-
dalo v tem času praktično popolno brez-
vetrje. Prepričani smo, da bi ob iz-
ključitvi zadnjih dveh elementov še 
zdaleč ne prišlo do takih posledic kot 
so opisane v sredstvih javnega obve-
ščanja. 

Cinkarna je že podvzela vse možne 
korake, da se taki izpadi ne ponovi-
jo, vendar kot rečeno je doka j dotra-
jana in zelo neugodno locirana napra-
va za proiz\'odnjo žveplene kisline ved-
no bol j nezanesljiva in jo je potreb-
no č imprej nadomestiti z novo tehno-
loško bo l j dognano in sodobnejšo na-
pravo za tovrstno proizvodnjo. 

Prav iz tega razloga je Cinkarna že 
večkrat poudarjala potrebo po čim hi-
t ret jš i uskladitvi dogovorov za izgrad-
n jo novega obrata za proizvodnjo žve-
plene kisline, ki bo v celoti nadome-
stil potrebo po proizvodnji sedanjega, 
kot omenjeno že doka j dotrajane-
ga PIK. 

Na koncu se še enkrat oproščamo 
občanom za nepri jetne posledice, ki jih 
je nepredvidena okvara povzročila v 
ozračju določenega področja mesta 
Celja. 

CINKARNA CELJE 
DIREKTOR TOZD METALURGIJA 

Anton Benčina, dipl. inž. 

OBMOČJE 

ODGOVORIJO NAJ STROKOVNJAKI 
Razprava o izbiri lokacije 

za novo mlekarno ima že ne-
kiajletino zgodovino. Rečd so 
se zapletale, spreminjale in . . . 
odlagale. Zdaj je zlasti odgo-
vor na to, k j e na j stoji nova 
mJekama, dobil nove razsež-
nosti, In človek, ki spremlja 
vso polemiko, dobi občutek, 
da so se v izrazito strokovno 
odJočitev vmešali še drugi 
vplivi. Tudi osebni. Prav tako 
občinski. Zato tudi v zadnjem 
času takšen vihar. Bo ostal 
le v kozarcu vode? 

Zaeiikrat je znanih pet mo-
žnih lokacij za postavitev no-
ve in več kot potrebne mle-
karne, sa j sedanja ne zado-
Sča več po zmogljivosti. Zah-
teve in potrebe so večje. Ne 
samo po količini mleka, mar-
TeC tudi po izbiri mlečnih 
ladelkov. Se posebej se od-
pira pot na področju sirar-
sfeva. Toda po mnenju Raz-
vojnega centra ovrednotenje 
kdoacij nd iaadelano v skladu 
z zBiojnom o investicijski do-
kumentaciji . Toda ne glede 
na to splošno ugotovitev, je 
•praSanje vendarle tu. Se ve-
dno odprto in žgoče. Takšno, 
ki TObuja raamišljanja, pod. 
tifcanoa, uveljavljanje osebnih 
teženj in Se kaj . 

Več kot nevarno je, da do-

biva celotna razprava že 
več ali man j politično obe-
ležje. Le čemu, saj gre za 
izrazito in izključn© stro-

kovno vprašanje. Tu pa se 
zatika. Zataika zategadelj, ker 
je dobilo vprašanje takšno 
vsebino, ki bi ga ne smelo. 
Odločajo na j strokovnjaki in 
odloča na j prizadeti kolektiv 
Mlekarne, pa čeprav sam ni-
ma zadostnih sredstev za no-
vo naložbo. Toda, v bistvu je 
le on odgovoren za rešitev 
problema in ne nazadnje za 
postavitev novega objekta. 
Seveda ob pomoči drugih, tu-
di delo^me organizacije Kme-
tijskega kombinata. 

In še nekaj — polemika 
okoli lokacije za novo mle-
karno ne moti samo tistih, ki 
pričakujejo, da se bo vpraša, 
n je reševalo in rešilo po obi-
čajna in normalni poti, mar-
več Se pred\'«em proizvajal-
ce, kmete. 

»Ni prav, da se zdaj kregar-
jo,« je dejal ugleden kmet iz 
Smartnega v Rožni dolini. 
»Nas to moti. Moti vse kme-
te, ki smo se odločili za mleč-
no proizvodnjo!« 

V času, ko uveljavljamo naj-
različnejše oblike dogovarja-
nja, sporazumevanja, bi tudi 
debata okoli lokacije za novo 
mlekarno ne smela biti izje-
ma! 

M. BOŽIČ 

CELJE: DELEGATI 
ZA KONGRESA 

Na petkovi seji občin-
ske konference ZKS Ce-
lje so člani izvohli tudi 
svoje delegate za oba 
kongresa. Tako so za de. 
legate 11. kongresa ZKJ 
izvolili Ivanko Kovačič, 
Majdo Petrina, Karla Sto-
toovniika in Milana Zupan-
čiča, za delegate 8. kon-
gresa ZKS pa Lado Cmok, 
Tomaža Gorenška, Mirka 
Gozdnikarja, Rafka Jane-
čeviča. Dragico Jutršek, Ot-
šla, Hinka Papa, Lidijo Pin-
šla, Hinka Pepa, Lidijo Pin. 
ter. Staneta Pezdevška, Da. 
šo Podlogar, Vodo Sivko, 
Ivana Vičiča, Vero Vodeb, 
Marico Frece, Zv&neta Hu-
deja. Pranja Kleča, Zorko 
Križnik, Staneta Meleta, 
Ivana Melika, Srečka Prat-
nemerja , Slavka Sotlarja, 
Antona Zimška in Jožeta 
Zupančiča. -ds 

KRAJEVNE SKUPNOSTI V CELJU 

KAKO BOMO VOLILI OBMOČNE DELEGACIJE 
PIŠE: JOŽE VOLFAND 

v 25 krajevnih skupniostih 
celjske občine bodo občani 
12. marca, na volitvah torej , 
volili tudi delegacije stalnih 
območij. Za raaliko od dru-
gih slovenskih občin so se 
v Celju po dogovoru v front-
ni S2a[)L odločili za smotrno 
rešitev, in sicer da na sploš-
nih volitvah izvolijo novo de-
legatsko baao krajevnega sa-
moupravnega življenja. V na-
sprotnem pr imeru bi morali 
občani v nekaterih krajevnih 
skupnostih v sorazmerno 
kratkem času Irar t r ikrat na 
volišča — zaradi referendu-
mov o ustanovitvi novih KS 
(Hudinja, Dečkovo naseJje, 
Teharje, Lava), zaradi voli-
tev družbenopolitičnega zbo-
ra, delegacije za zbor KS v 
občinski skupščini in poseb-
nih delegacij za zbore upo-
rabnikov slrupščin SIS (12. 
marca) in pozneje še zaradi 
volitev delegacij stalnih ob-
močij KS. To zadnj-o nalogo 
pa bodo občani v Celju opra-
vili skupno z izborom vseh 
drugih delegacij. 

Na 105 stalnih območjih v 
KS bodo izvolili 800 delega-
tov, za zbor KS občinsice 
skupščine in za samoupravne 
interesne skupnosti 254 de-
legacij (od tega IX) 4 zdru-
žene v Tmovljah in v Ljubeč-
m, eno splošno na Svetini, 
vse druge pa bodo posebne). 
V delegatskih organih bo v 
celjskih krajevnih skupnostih 
vključeno okrog 3.7(M) obča-
nov. 

Na nedavnih zborih delov-
nih ljudi in občanov so v 
celjski občini sklepali o spre-
jemu statutarnega sklepa o 
samoupravni organiziranosti 
in organih krajevnih skupno-
sti. Začeli so rafspravo o nuj-
nih spremembah statutov 
krajevnih skupnosti. Spre-
membe, dopolnitve statutov 
narekuje življenje, bogatejše 
in razvitejše samoupravno 
utripanje, predvsem pa vse 
bolj okrepljen ustavna polo-
žaj krajeTOih skupnosti. Kaj-
ti krajevna skupnost dobiva 
v dnižbenopolitičnih odnosih 
v občini kot temelj samou-
pravnega združevanja in od-
ločanja vse veljavnejše mesto. 
Resda je marsikje še niso 
sprejeli kot nepogrešljiv pro-
stor samoupravnega izražanja 
in odločanja o vseh ožjih in 
širših življenjskih problemih. 
Ali pa kot možnost, da se v 
Kraj . skupnosti dogovarjajo 
o i>oteh za izpeljavo določe-
nih nalog in za potrditev nji-
hovih interesov. Tudi v celj-
skih delovnih kolektivih KS 
še ne vidijo kot del združe-
nega dela in s tem kot neloč-
ljiv del celovitega sistema so-
cialističnega samoupravljanja. 
To, na primer, dokazuje iz-
poJnjevanje samoupravnih 
s5X>razumov o financiranju 
krajevnih skupnosti. Brezbri-
žen odnos samoupravnih, po-
slovodnih in političnih orga-
nov do zadovoljitve demo-
kratično sprejetih dt^ovorov 
do skupnih potreb v KS v 
biti pomeni mačehovski od-
nos do življenja tn družibene-
ga Standarda občanov. 

Zaradi vseh teh raaJogov 
in zaradi vse močnejše pre-
obrazbe krajevne samoupra-
ve, ob vsak dan večjih na-
logah krajevnih skupnosti, so 
ix>membne nekat^ere vsebin-
ske novosti v samoupravnem 
organiziranju in odločanju 
krajanov. S s tatutarnim skle-
pK>m so v vseh krajevnih 
skuF>nostih poleg zbora obča-
nov in delovnih ljudi uvedli 
nov organ, in sicer skupščino 
krajevnih skupnosti. Skujpšči-
no bodo sestavljali delegati 
vseh delegacij, organizacij 
združenega dela in družbeno-
političnih organizacij. Njena 
naloga se ne bo omejila na 
vlogo usklajevanja, povezova-
nja , dogovarjanja in sporazu-
mevanja, temveč bo skupšči-
na odločala o vseh najvažnej-
ših družbenih in razvojnih 
vprašanjih v kra ju — o pla-
nu, statutu, programu KS, o 
družbeaiih dogovorih in spo-
razumih, o na je t ju posojil, o 
referendumu, o politiki na 
posameznih področjih druž-
benega življenja, v kra ju itd. 
Volila bo svet KS, predsed-
nika skupščine in namestnika 
predsednika. S skupščino KS 
oblikujejo občani organ, ki 
ima podobno funkcijo kot jo 
opravlja za občino občinska 
skupščina. Poleg sveta KS 
na j bi v celjskih krajevnih 
skupnostih oblikovali svet« 
za posamezna področja za-
dovoljevanja skupnih potreb: 
svet za vzgojo, izobraževanje, 
kulturo in racaskovaJno degav-
nost, svet za zdravstvo in te-
lesno kulturo, svet za social-
no varstvo, svet za komunal-
no in stanovanjsko gospodar-
stvo ter urbanizem, svet za 
varstvo okolja in narave, svet 
potrošnikov in poravnalni 
svet. Vsi ti sveti bodo lahko 
v močno oporo delu poseb-
nih delegacij. Obenem bodo 
lahko kontinuirano spremlja-
li problematiko z njiliovega 
delovnega področja, spodbu-
jali izražanje interesov in po-
bud občanov, predlagali re-
šitve in lahko postanejo je-
dro za enote interesnih skup-
nosti. 

K r a j e m e samouprave si ni 
mogoče zamisliti brez dobre-
ga dela hišnih svetov in zbo-
rov stanovalcev. Zato nosijo 
krajevne konference veliko 

odgovornost za izboljikuijg 
hišne samouprave in za afir. 
macijo zborov stanovalcev. 
Najdragocenejša novost v 
preobrazbi samoupravnega ži. 
vljenja v celjskih krajevnih 
skupnostih pa bodo prav go. 
tovo posebne delegacije. 

Frontna politična vodstva 
ne bi smela čakati na volitve. 
2e sedaj se je nemalokrat 
pokazala, da niso povsem 
razčiščena pojmovanja o vlo. 
gi družbenopolitičnih orgaiu. 
zacij v krajevnih skupnostih. 
SZDL kot najširši prostor 
demokratičnega izražanja 
mnenj , stališč in interesov 
hoč-ejo nekateri zamenjati z 
delom svetov KS ali delega-
cij. V kolikor frontna SZDL 
ne bo vsalc dan bolj posta-
jala najbol j odprt kanal za 
izmenjavo različnih stališč, 
pobud, predlogov, za njihovo 
oblikovanje in sintezo, se bo-
do samoupravni in delegatski 
organi slej ko pre j znašli v 
vrtincu neusklajenih intere-
sov ali pa bodo začeli odloča-
ti v imenu občanov. A brez 
njihovega mnenja . Krajerae 
konference SZDL so postav-
ljene že ta hip pred celo 
vrsto nalog v spiodbujanju 
samoiipravne preobrazbe kra-
jevnih slcupnosti. Pr\'a in naj-
bližja zahteva odgovor na 
vprašanje, s kakšnimi meto-
dami, organizacijo in obli-
kami deda takoj vzdi-amiti 
ves delegatski ustroj . Z ena-
ko odgovornostjo pa bodo 
morale izpostaviti še tele na-
loge: KS v sistemu samou-
pravnega načrtovanja, pregled 
doseženih ciljev srednjeročne, 
ga načrta, analiza materialne-
ga položaja KS in družbene-
ga Standarda občanov v KS, 
organiziranje potrošnikov, 
problematika malega gospo-
darstva, preskrbe, urbanizma, 
ekoloških razmer, preskrbe z 
vodo in plinom, razvijanje od-
nosov med KS in organizaci-
jami združenega dela, pripra-
ve na izvolitev pora^malnih 
svetov, naloge v razvijanju 
hišne samouprave in ustano-
vitev informacijskih sknpin v 
KS. 

Marsikatere od navedenih 
nalog so tako jasne in aktu-
alne, da njihovega izA^ajanja 
ni ix>trebno odlagati do voli-
tev. 

MLADI O OO^ODKO 
v okviru občinske :onfe-

rence ZSMS je bila pretekh 
teden v Celju 2. problem.ska 
konferenca, ki jo je pripra-
vila komisija za družbenoeko-
nomske odnose in razvoj sa^ 
moupravl janja pri nro Ised-
stvu konference mladih de-
lavcev. 

Kljub skromni udeležbi je 
razgovor ix>ka2al, koliko je 
mladina seznanjena o deJitvi 
dohodka in o pojmih zakona 
o združenem delu ter koliko 
je sodelovala pr i uvajanju na-
čel zakona o združenem delu 
v svojih OZD. 

Antonija Zatler je poudari-
la pomen takšnih problem-
skih konferenc ter skušala na 
podlagi svojih izkušenj pove-

dati, kam in kako usmeriti 
reševanje problemov, ki izha-
ja jo iz družbeno-ekonomslciii 
odnosov po zakonu OZD. 

Tako so ob zaključku kon-
ference sklenili, da bo komi-
sija za DEXD in razvoj samo-
upravl janja Se letos organizi-
rala neka j podobnili problem-
skih konferenc in da bodo 
v Biltenu OK ZSMS uvedli 
stalno rubriko, k je r bodo 
skušali razložiti osnovne poj-
me iz zakona o 2kiruženeno 
delu. S tem bodo vsekakor 
prispevali k celotni akciji 
uvajanja novih družbeno-eko 
nomskih odnosov. Ta sklep 
so vsi prisotni z navdušenjem 
pozdravili. 

DARJA GLACNIK 



TONE OCVIRK, DIREKTOR GOSTINSKEGA PODJETJA 

CELJE JE BILO, LAHKO PA BO ŠE TURISTIČNO 

Na to vprašanje je težko 
odgovoriti. Zakaj? Zato, ker 
bi Celje lahko bilo turistič-
no zelo dobro obiskano me-
sto, saj ima več kot petsto-
letno mestno tradicijo, sicer 
pa bo lahko turistično mesto, 
ko si bomo vsi prizadevali, 
da bo turistično privlačno, za 
kar ima zgodovinske osnove 
in tudi nelcaj naravnih mož-
iK)sti. Te možnosti pa nam 
zmanjšuje razvoj industrije, 
ki je eden glavnih onesnaže-
ralcev okolja. 

Letno obišče mnogo do-
mačih in tujih turistov zgodo-
vinske znamenitosti našega 
mesta. Vendar pa ugotavlja-
mo, da je ob sobotah in ne-
deljah mesto skoraj prazno, 
kar nam tudi pove, ali je 
mesto turistično ali ne. Me-
nim, da bi morala ocena slo-
neti na rezultatih, ki jih do-

sega gosp>odarstvo Celja od 
turizma. 

Menim, da je Celje, če iz-
vzamemo poslovni turizem, 
predvsem kot prehodno me-
sto za turiste, ki gredo v 
bližnje turistične kraje, v 
Gornjo Savinjsko dolino (Lo-
garsko dolino. Golte itd.), pa 
v zdravilišča (Dobrna, Roga-
ška Slatina, Laško) ter v dru-
ge naravne turistične kraje. 
V Celje prihajajo tudi ljud-
je, turisti iz bližnjih krajeJv, 
da si ogledajo celjske zna-
menitosti ali pa nakupujejo 
v celjskih trgovinah. 

Tudi gostinstvo lahko v Ce-
lju delno prispeva k poveča-
nju turističnega prometa. Go-
stinsko podjetje Celje se je 
v zadnjih letih usmerilo v 
specializacijo gostišč in jih 
nekaj tudi specializiralo. Ta-
ko lahko dobite na primer v 
Grill baru »Pod obokom« spe-
cialitete na žaru, v gostilni 
»Ribič« predvsem sladkovod-

ne ribe, v pivnici »Koper« 
znano pizzo Koper in pivsko 
klobaso itd. V novi »Tiu-ški 
mački« pa je načrtovana dal-
matinska kuliinja. Res pa je, 
da so o teim občani in turi-
sti premalo obveščeni, kaj t i 
ne velja vedno trditev, da je 
že kvalitetna storitev zadost-
na reklama. 

Da bi Celje privabilo še 
več turistov, bodo morale tu-
ristične ^enc i j e , turistična 
poslovna skupnost in turisti-
čno društvo, ki je že do-
slej veliko naredilo ter ob-
čani Celja prispevati večji de-
lež, posebno zdaj, ko nam 
mnoge turiste odnaša avto-
cesta. 

Tudi plesne prirejditve in 
druge kulturne prireditve 
oživljajo turizem. Nudi se 
nam izredna priložnost tudi 
po zaslugi športno rekreacij-
skega centra Golovec, kamor 
lahko privabimo še več ljubi-
teljev športa, plesnih in dru-
gih kulturnih prireditev. 

Poglejte Celjsko kočo, Sve-
tino, Celjski stari grad, bi 
priznali ali ne, samevajo. Nu-
di se nam tudi možnost re-
kreacijskih užitkov na Grič-
ku v Liscah. Seveda, treba 
je samo prisluhniti, da bo 
to območje s skupnimi moč-
mi tudi urejeno. Vedeti mo-
ramo, da turizem ni samo 
stvar gostinstva, ampak vseh 
dejavnikov v gospodarstvu in 
izven njega, ki lahko kakor-
koli prispevajo k razvoju tu-
rizma in k večjim rezultatom 
iz turizma. 

Torej, ali je O l j e turistič-
no mesto ali ne? Bilo je, 
lahko pa se bo, če bomo k 
temu vsi 'nekaj prispevali! 

2ALSKA OIS 

LETOS PRIZADEVANJA ZA AKTIVNOST DELEGACIJ 
Osnovna dela žalske izobra-

ževalne skupnosti v lanskem 
letu je bil samoupravni spo-
razum o temeljih plana za 
obdobje do leta 1980. Temelj 
tega plana predstavlja enot-
ni program vzgoje in osnov-
nega izobraževanja, ki žago-
tavlja enak mmimalni obseg 
osnovnega izobraževanja vseh 
učencev v naši republiki. Po-
leg tega velja omeniti pro-
gram skupnih nalog s področ-
ja vzgoje in osnovnega izo-
braževanja, ki vsebuje šolstvo 
narodnosti, izobraževanje ot-
rok z motnjami v telesnem 
In duševnem razvoju in dru-
go. K temu je treba dodati 
še program vzajemnega kre-
ditiranja naložb v osnovno-
šolske prostore ter dodatni 
program. Tu mislimo na de-
javnost glasbene šole. sofi-
nanciranja de lavke univerze, 
plačilo dela knjižničarjev, 
strokovnih sodelavcev, celo-
dnevno šolo in še bi lahko 

naštevali. 
Zaradi začasnega financira-

n ja do konca lanskega junija 
so sklenili pogodbe o vzgoj-
noizobraževalnih dejavnostih 
zavodov šele septembra. Pri 
enotnem programu so upo-
števali kot enoto vzgojnoizo-
braževalne dejavnosti učenca 
in oddelek, amortizacijo pre-
mičnin in nepremičnin pa so 
vračunali v ceno po najnižjih 
stopnjah. 

Finančni program žalske 
Izobraževalne skupnosti je bil 
zaradi valorizacije osebnih 
dohodkov delavcev v vzgojno-
izobraževalnih zavodih valori-
ziran za 5,7 odstotka ali za 
nekaj manj kot tri milijone 
dinarjev. Kljub tej valorizaci-
ji ima skupnost še vedno več 
kot štiri milijone dinarjev vi-
ška. Izvršni odbor občinske 
izobraževalne skupnosti pred-
laga, naj bi ta denar upora-
bili za investicije pri prebold-
ski celodnevni osnovni šoli. 

Gre za dograditev večnamen-
skega prostora, razširitev ku-
hinje in jedilnice. 

Lani so se prepočasi uve-
ljavljali novi družbenoeko-
nomski odnosi. Letos si bo 
morala skupnost prizadevati 
za U)činkovitejše uveljavljanje 
samoupravnega nadzora upo-
rabni'fcov glede kakovosti iz-
vajanja programa, vzpodbuja-
ti bo treba razvoj neposred-
ne menjave dela ter namenja-
ti več pozornosti delu dele-
gacij in jim nuditi več pomo-
či pri njihovem delu. To bo 
prav gotovo imelo večji od-
raz pri udele^žbi delegatov na 
sejah skupščine, lahko pa bo. 
do goT^ili tudi o večji zainte-
resiranosti uporabnikov za 
delo izvajalcev in izobraže-
valne skupnosti. Pomembna 
naloga, ki čalca izobraževalno 
skupnost je tudi ustanovitev 
aktiva zveze komunistov. 

JANEZ VEDENIK 

DOBRNA 

TUDI DANAŠNJE NALOGE SO OMENILI 
Krajani skupnosti Dobrna 

praznujejo vsako leto šest-
najsti februar kot svoj pra2u 
Wk, in to T spomin, ko se 
je v dneh od 14. do 16. fe-
bruarja 1944. leta zadrževala 
fia njihovem območju Stiri-
Jiajsta divizija in bila prav 
^ ogorčene boje z nadmoč-
iiim sovražnikom. Toda po 
Proboju na Visokem je bila 
premagana tudi ta ovira in 
Nadaljnja pot spet odprta. Se-
^ d a v mrazu, visokem snegu 
^ v neprestanih bitkah. 

V spomin na te dogodke in 
* po^s t i tev krajevnega pra-
^ i k a so pripravili na Dobr-
'li več prireditev in proslav, 

so zajele orientacijske po-
^ d e , razna predavanja, tek-
'iTovanja in podobno. Samo 
* tekmovanje v streljanju z 
' '^lokalibrsko ptiško se je 
Vključilo enajst ekip. Tokrat 
J® prvo mesto in prehodni po-
^ pripadlo mladim strelcem 
Snovne šole Štirinajste divi-

Na osrednji proslavi, na 
predvečer praznika, pa je v 
nabito polni dvorani 2^ravi-
liSkega doma govoril direk-
tor zdravilišča Ivan Uranjek, 
ki je ne samo obujal spomi-
ne na pohod in boje štirinaj-
ste divizije, marveč je opo-
zoril tudi na naloge zdajšnje-
ga časa. Z začetkom gradnje 
novega zdraviliškega objekta 
se Dobrni in ne samo zdra-

vilišču odpirajo lepše pei--
spektive. Seveda pa s tem 
nalog ni konec, saj bo treba 
urediti še trgovino, nekatere 
komunalne probleme itd. 

Proslavo so lep« dopolnili 
pevci domačega zbora, člani 
folklorne skupine in še zla^ 
sti učenci osnovne šole, ki 
so se predstavili kot pevci in 
recitatorji. 

MB 

CELJE: IZPRAZrjiTEV CESETA 
Svet krajevne skupnosti 

Aljažev hrib je posredoval 
izvršnemu svetu celjske ob-
činske skupščine predlog, ki 
zasluži vso pozornost. Gre za 
pobudo, kako bi do 1980. le-
ta izpraznili stanovanjsko ob-
močje v čretu, kjer so pKJStali 
življenjski ix>goji za tam-
kajšnje ljudi več kot nevz-
d i ^ . 

Krajevna skupnost Aljažev 
hrib je predlagala odkup stavb 
in aanj j išč ter morebitno pr©. 

selitev teh ljudi v Popovičevo 
ulico, kjer je ^predvidena 
gadnja novih stanovanjskih 
hišic. 

Izvršni svet je sprejel to 
pobudo in sklenil, da celotno 
zadevo odstopi v reševanje 
Skladu za komunalno ureja-
nje zemljišč. Seveda pa bodo 
morali pri reševanju tega 
vprašanja sodelovati tudi že-
leznica, Cinkarna in morda 
Se kdo. 

MB 

MOZIRJE 

PRIPRAV NA VOLITVE 
Prva seja občinske kan-

didacijske konference v 
Mozirju, v torek, 21. fe-
bruar ja popoldne, ni ve-
ljala le potrditvi liste kan-
didatov za delegate druž-
benopolitičnega zbora ob-
činske skupščine, marveč 
tudi obravnavi stališč in 
predlogov temeljnih kan-
didacijsikih konferenc o 
možnih kandidatih za no-
silce vodilnih ftmkcij v 
skupščini občine ter v 
skupščinah občinskih sa-
moupravnih interesnih 
skupnosti. Prav tako je te-
kla razprava o predlaganih 
kandidatih za delegate re-
publiškega družbenopoli-
tičnega zbora ter za dele-
gate zjveznega zbora. Po 
sklepu te konference pri-
haja zdaj v javno razpra-
vo tudi predlog za nosilce 
vodilnih funkcij v sloven-
ski skupščini in skupšči-
nah republiških interes-
nih skupnosti. 

In ne samo to, seja 
konference je po uvodnih 
besedah Staneta Krajnca 
ter Matevža Požamika 
ocenila dosedanje pripra-
ve na bližnje volitve in v 
tej zvezi tudi tiste, ki so 
zadevali kadre. Ocena je 
več kot zadovoljiva. Že 
evidentiranje in pozneje 
izbira kandidatov je poka-
zala, da prevladuje težnja, 
kako izbrati takšne dele-
gate in formirati takšne 
delegacije, ki bodo zago-
tavljali najboljše delo. 

V mozirski občini so 

evidentirali za delegate 
nekaj nad 1800 delavcev 
in občanov, v končni ožji 
izbor za kandidate pa jih 
je prišlo okoli 1250. In ne 
samo številke, tudi struk-
tura evidentiranih in še 
posebej izbranih kandida-
tov Je potrdila, da je pov-
sod prevladovala težnja 
— prave ljudi na pravo 
mesto. In tako ni naključ-
je, da se je med predlaga-
nimi kaiodidati povečalo 
šteivilo delavcev in ž e n ^ . 
Izredno zadovoljiv pa je 
tudi delež komunistov, 
borcev in mladih. 

Delegati prve občinske 
kandidacijske konference 
so potrdili efvidentirane za 
vodilne fimkcije v občin-
ski skupščini ter v občin-
skih samoupravnih intere-
snih skupnosti. Poti^diU 
pa so tudi 21 kandidatov 
za družbenopolitični zbor 
občinske skupščine. To s 
tajnim glasovanjem. 

Kot kandidate za druž-
benopolitični zbor občin-
ske skupščine so potrdili: 
Veroniko Atelšek, Toni j a 
Boršnaka, Jožeta Olniška, 
Anko Oeplak, Plinka Copa, 
Marijo Fludernik, Edija 
Hermana, Antona Hrena, 
Vojka Hrena, Jc^eta Me-
jača, Franca Omladiča, 
Franja Pajka, Alojza Pe-
čovnika, Verico Pečnik, 
Lojzeta Plaznlka, Martina 
Podpečana, Jožeta Pozni-
ča ml., Ireno Retko, And-
reja š i l jar ja , Jožico Veber 
in Nino Vršnik.N, B02IC 

Ce ste v denarni stiski, potem je 
pravi naslov za vaše probleme Ljubljan. 
ska banka — Splošna banka Celje, id 
vam nudi kredite za dopuste aiH turi-
stična potovarvja. 

Kam in kako na dopust? Je fco vpra-
šanje, ki se pojavlja v vsakem domu 
že sedaj, kam — na to vprašanje, boste 
odgovorili sami in se odločiti na podla-
gi izkušenj in želja. Morda se boste 
odločili za kraj , ka ga že dobro pozna-
te in vam je ostal v lepem spominu ah 
pa boste želeli odkriti še druge kraje 
ali dežele, ki jih še ne poznate ali pa 
se boste odločili za daljše potovanje. O 
vsem tem boste odločali sami, kako 
na oddih, na to vprašanje pa vam po-
maga odgovoriti Ljubljanska banka. Po-
rekli boste, da ste dandanes lahko brez 
skrbi na letovanju, saj sodobni način 
poslovanja to tudi zahteva in da teko-
či račimi in druge ugodnosti Ljubljan-
ske banke niso več novost, da pa še 
vedno obstaja vprašanje, ali smo te-
kom leta prihranOi dovolj denarja za 
letovanje. Morda ste ga uporabili za 
gradnjo ali najrazličnejše nakupe in mi. 
sli te, da se bo zaradi tega potrebno od-
povedati zasluženemu dopustu. 

Tudi na vas mish Ljubljanska banka 
zaito tudi daje kredite za dopuste in 
turistična potovanja v domovini. Pravi-

co do krediita lahko pridobite z meseč-
nim immenskim vairčevanjem ali z ve-
zavo depozita za dobo na jmanj treh 
mesecev. Znesek krediita znaSa 150 od-
stotkov od privarčevane hranilne vloge 
omiroma 200 odstotkov od zneska veza-
nega depozita, vesidar ne more biti ni-
žji od 1.000 din in ne viSji od 10.000 
din. Obrestna mera za kredite občanom 
za dopust in turistična potovanja Je 11 
odstotkov letno, za vezana sredstva pa 
7,5 odstotka. Rok vračila omenjenega 
kredita je 12 mesecev. 

Kredit se mjoratoi praviloma brezgo-
tovinsko tako, da vam Ljubijanska ban-
ka i25da kreditno pismo ali da Ljubljan. 
ska banka poravna račun izvajalcu tu-
rističnih uslug z virmanom. 

Ljubljanska banka F>a vam lahko 
omogoči uix>rabo kredita tudi tako, 
da vam znesek kredita nakaže na teko-
či račun ali na hranitao knjižico. 

Takšni so torej pogoji za pridobitev 
kredita za vaš dopust ali turistično po-
tovanje, ki bo kmalu tu — zato smo 
vas želeli opozoriti na poletje že sedaj, 
da bo še dovolj časa za premislek in 
za namensko varčevanje oziroma za ve-
zavo depozita in sklenitev pogodbe z 
Ljubljansko banko — Splošno banko 
Celje. 



LAŠKO 

POLOVICO MANJ DENARJA KOT LANI 
Ce n a j se v iresnici zgodi ta-

ko, kot kaže raamer je delitve 
sredstev za kul turo v občini 
Laško po predlogu republiške 
fcultume skupnosti , je kultur-
no življenje v laški občini že 
peri i>rvi potezi v ma t poziciji. 

Da ne bi navajaU. številk, po-
ve jmo zelo preprosto. Kl jub 
temu, da je občinska koordi-
nacija namenila v svojem pre-
dlogu prece j več sredstev za 
kulturo, kot j ih je bUo lani, se 
T ku l turn i skuimosti n imajo 
nad čim v e s ^ t i . Republiška 
kul turna skupnost t e r j a zase 
več bo t tr i četrtine sredstev, 
k i n a j bi jih T občini za kultu-
To tcbrall. (Kulturna sdoipnost 
Slovenije t e r j a letos od kul-
turne skupnosti občine Laško 
eno t re t j ino več, koi je iz tega 
naslova dobila lani. Posledica 
ta&e zahteve pa bi bila, da bi 
kul turna skupnost občine La-
fto xa leto 1978 dobila za ti-
lumciranje svojega programa 
mEuij kot polovico name-
njenih sredstev. Ta okrnjena 
polovica bi b^a komaj dovolj 
sa poikritje prispevka za sku-
jme službe SIS, za prispevka 
aavodu za varstvo spomenikov 
ka zgodovinskemu arhivu, do-
goivorjen iMispevek za anuite-
te za TV pretvornik in obve-
aen prispevek za krajevne 
skupnosti . Za redno deja-vnost 
bi potemtakem ne ostal niti 
dinar, k a j šele za katero od 
I)erečih investicij za š i r jen je in 
Isfcoljšainje pros tora iter pri-
pomočkov z» kulturno delova-
n je . Kul turna dejavnost bi ob 
uresničitvi takega delitvenega 

odnosa za letošnje leto popol-
noma zamrla, k ^ bi ob lan-
skoletni obsežnejši in pestrej-
ši kul turni beri v občini bilo 
toliko bolj pora23io. 

Spričo take ma t pozicije za 
kul turo v občini Laško je 
bre^ismiselno vsako samoup-
ravno prizadevanje in delova-
nje, kaj t i brez materialne os-
nove ni samoupravl janja . 

Izvršni odbor kul turne sku-
pnosti, ki je v ponedeljek sku-
p a j z izvršnim odborom kul-
tumopffosvetnih organizacij in 
aiktivom komunistov na pod-
ročju kul ture analiziral nastali 
položaj, j e sklenil predlagati 
skupščini kul turne skupnost i 
naslednje: 

9 Skupščina kul turne skup-
nosti n a j sp re jme takšen pri-
stavek k samoupravnemu six>-
razurou o osnovah plana kul-
turne ^cupnositi, v katerem bo 
kulturni skupnost i Slovenije 
namenjena v s rednjeročnem 
programu predvidena vsota. 

9 Z nastalim položajem n a j 
skupščina kul turne skupnosti 
semani vse politične dejavnike 
tn občinsko skupščino ter pre-
dlaga skupno sejo zbora zdru-
ženega dela, družbenopolitič-
nega zbora in skupščine kul-
turne skupnosti . 

9 Ker problemi, ki tako ži-
vo i>rizadevajo občino Laško, 
gotovo niso izjema, predlaga-
jo člani obeh izvršnih odborov 
skupščini, da podpre in spod-
budi pobudo za sklic predstav-
n&ov kiUtumih slcupnosti v 
regiji, da skupa j preuči jo raz-
mere in možnosti rešitve ozi-

roma usmeritev nadaHjnjih ak-
cij. 

® Skupščina kul turne skup-
nosti n a j bi priporočila občin-
ski organizaciji SZDL in ZKS, 
da vprašanjem kul ture v obči-
ni posvetijo problemske seje. 

Člani obeh izvršihiih odbo-
rov so se razšli v rahlem upa-
n ju , da »tako vroče juhe« ne 
bo t reba pojesti , č e pa bo pri 
takšnem delitvenem razmer ju 
ostalo, je v občini Laiško kul-
tura formalno izbrisana s spis-
ka letošnjih družibenih aMv-
noeti. 

JURE KRASOVEC 

CELJE: NOVI 
AVTOBUSI 

Kodektiv celjskega Isdetnika 
Je pred dnevi dobil pet novih 
avtobusov znamke »Sanos 14«. 
Gre za m o d e m a vazala, ki jah 
je dobavil kolektiv »11. Ok-
tomvri« iz Makedonije. 

V načr tu je še nakup bliziu 
štiridesetih avtobusov samo 
v letošnjem letu. Med njtimi 
bodo tudi t r i je mercedesi O 
303, ki bodo voziili samo na 
turističnih progah. 

Za vse nove avtobuse bodo 
letos odšrteM s pcKSojild vred 
cdcoli 40 milijonov dinarjev. 

-mb 

MOZIRJE 
87 DELEGATOV 
Po sklepu zadnjega zase-

dan ja občanske sikupščine Mo-
zi r je v številu delegatskih 
mest v posameznih zborih 
oibčinske sOcupščine taida po 
novih voMtvah ne bo priSlo 
do ^^rememb. OdločdM so se, 
č& bodo imeli tudi zibori v 
novi delegatsiki sloupščdni ena-
ko Steivilo deJegaJtsidh mest, 
kot so jah imeM doslej. To 
pa pomeni, da bo imel ztoor 
z d r u ž e n j a dela 41 delegatov, 
zibor krajevndh steupnosti 25 
In družbenopolitični Tbca 21 
delegatov. M. B. 

MOZIRJE: PREDVSEM O DAVKIH 
Zadnji dan tega meseca, v 

torek, 2R. ftebruarja, bo de-
vetiiKivajseta skupna seja de-
legatov vseh t reh zborov ob-
čdneike skupščine Mosirje. 

Čeprav bo glavna pozor-
nost vedjaJa nekaterim davč-
nim aadevam ki usklajevanju 
davčne politike T letrtSnj«n 
letu na sploh, bodo razprav-

ljali tudi o doJočitvi lokacije 
za gradnjo trgovske hiše ko-
lefefciva Savinja v Moedrju. 
Gre torej za problem, tel je 
že dye časa odprt in o kate-
rem je teklo več razprav tu-
di na sejah članov issvršnega 
sveta. 

MB 

Meddruštveiil odbor planinskih društev »Savinji^ka« je na zadnj i seji pregledal oprav. 
Ijeno delo v l a n s k ^ n letu. Ugotovili so, da je v 25 planinskih društvih število članov nara-
slo že na 11.000, lani ipa se je (povečalo za 10 odstotikov. Opravili so več kot 4.000 lurosito. 
voljnih delovnih u r na koči Lolkia pod Raduho, M je leita 1976 pogorela. 

Med n a j v ^ n e j š e naloge v le tošnjem letu so postaviM, da ka r na jbol je pripravijo »daa 
Slovenskih pJanhicev«, M bo letos 10. sejj tembra, ko bodo odiprli novo kočo v Loki pod 
Raduho ter proslavili 200-letnico prvega vzpona na Tr%flav in SMetnlco prvega stlovenskega 
^ n i n s k e g a društva. Prva se ja pripravljalnega odbora za to proslavo je bila včera j v Mo. 
sBlrju. Več o tem bomo poročali v naslednji številki. 

Na sliki: Zadnja seja medobčinskega odbora plankie&ih društev, ki je bila v prostorih 
TKS v Žalcu. 

Tekst in foto: T. TAVČAR 

Stopnja , ki jo pr ispevajo 
podpisnice družbenega dx3go-
vora o š t ipendiranju še ved-
no znaša 0,5 odstotka bruto 
osebnega dohodka podpisnic. 
Na zbirnem račimu sklada 
adruženih sredstev se je lani 
zbralo neka j več kot t i i mi-
lijone dinarjev, od t -^a pa so 
na solidarnostna račun pre-
Idli neka j m a n j kot 900 tisoč 
dinarjev. Ce k temu odšteje-
m o provizijo baniki ter pri-
š te jemo dienar iz soUdamosti, 
potem pr idemo do številke 
dva miilijona 200 tisoč dinar-
jev. Toiilco je torej denar ja 
za i ^ a č i i l o Štipendij. Pov-
prečno neikaj več kot 2000 di-
nar jev. To hkra t i pomeni, da 
se določena višina življenjskih 
stroškov za izračun štipendi-
je iz združenih sredstev za 
to Soasko leto ni bistveno po-
večala. Z& Študente v štu-

dentskih domovih le za 62 
dinarjev, za di jake v dijaških 
domovih pa le za 59 dinarjev. 
Tistim, ki se vsak dan vozi-
jo v šolo, se št ipendija sploh 
ni spremenila. Malce druga-
če je pr i kadrovskem štipen-
diranju, k j e r je bil razi>is 
kar za 16 odstotikov vdSji kot 
leto poprej . Morda je to tudi 
odraz težnje po povečanju 
števila kadrovskih št ipendij 
ter nove načrtovane kadrov-
ske politike. Hkra t i p a to po-
meni tudi uresničevanje pred-
loga jg>rememb in dopotoitev 
družbenega dogovora o obli-
kovanju in izjvajanju štipen-
di jske politike v Sloveni j i Ta 
namreč da je poudarek ka-
drovskemu u s m e r j a n j u Štu-
dentov in dijaikov ter preha-
jan ju štipendij iz adruženih 
sredstev v kadrovske štipen-
dije. Bilo Je 5e neka j drugih 

sprememb in tudi v žalsil 
občini so nan j imeli precej 
pr ipomb, ki pa jih niso upo 
števali. 

Za letošnje šolsko leto so 
spet razpisajli št ipendije ii 
združenih sredstev in kadrov 
ske štipendije. Kadrovske šti 
pendije so razpisali (v oklA 
pa ju je število štipendij); 
ASRO T02aD Kemija Šempfr 
te r (1), Sigma (4), Komunal 
no podje t je (1), Juteks (7), 
Minerva (3), polzelska tovai 
na nogavic (14), Tekstilna to 
v a m a Prebold (23), Hmezad 
2alec (112), KIL (6), Zarji 
(4), Gradnja (1), SIP m 
Avtoprevoz (2), Savinjski ma-
gaain (29), občinska izobražfr 
vaJna skupnost (37), FerraM 
(13), Garant Polzela (4) in IB 
de Vransiko (1). 

JANEZ VEDSNIK 

IZBOR «ŽENA 78« V CELJU 

POLFINALNO TEKMOVANJE BO 16., 17. IN 18. MARCA V HALI GOLOVEC 
Klasični izfcori raimih miss 

in missic ali bol j ix) domače 
povedano lepotičk, pr i katerih 
je bUa najvažnejša zunanijost, 
ne pa še k a j drugega, vse bol j 
tonejo v pozabo. Na prakso, 
k i smo jo s takšno pooomost-
)o spremljal i pred deset in več 
leti, vse bol j pozabljamo, saj-
smo skora j vsi uvideli, da tak-
Sni izbori ne vodijo nikamor. 

Redakcija revije PRAKTIČ-
NA 2ENA, ki se lahko pohvali 
I na jvečjo naklado v Jugosla-
viji, že vrs to let pr i re ja veliko 
bol j s impatično tekmovanje in 
sicer i^dbor Jugoslovanke, ki 
se s svojim znanjem isikaže na 
večjem številu področij . Gre 
tore j za to, da pr i t em spJoh 
ni najvažnejša lepoita, ampak 
so veliko bolj pomembni os-
taSi faktor j i , ki j ih še posebej 
moški spol fauerano ceni, kot 
recimo splošna raagledanost, 
( ^ r av l j an j e z raznimi stroj i , 
ki j ih pot rebuješ v stanova-
n ju , aranžiranje cvetja in po-
dobno. 

Letošnje šesto polfinalno te-
kmovanje ( tekmovanje zajema 
vso Jugoslavijo!) bo tokrat v 
Celju tn to od 16. do 18. mar-
ca 78. Največ prireditev bo se-
veda v hali Goaovec, nelkatere 
pa txjdi drugje, kot recimo v 
organizacijah združenega de-
la. Pred dnevi so se v Celju 
oglasili predstavniki organiza-
t o d ^ , da bi pripravili vse za 
to tefcmovanje. ki bo zajelo 

predstavnice nežnejšega spola 
v naši republiki. Torej bo 
ceJjsiko tekmovanje v bistvu 
izbor »ŽEINE 76« za našo re-
publiko, najbol jše tr i pa se 
bodo uvrstile v zvezni finale, 
k je r bodo poskušale osvojiti 
laskavi naslov idealne žene za 
letošnje leto v Jugoslaviji. 

In k a j je t reba storiti, da 
se prijavite za to tekmovanje? 
V vsaki številki PRAKTIČNE 
2 E N E je kupon in podrolmi 
podatki o tem, kako se n a j bi 
pripravili za to srečanje, l^er 
organizator vsa j za slovenski 
polfinale pr ičakuje več ko t 
trideset tekmovalk. Predvsem 
pa je pomembno to, da pre-
d a j o ne odlašate, ampak se 
hitro odločite in izi>olnite ku-
pon ter ga pošljete na redakci-
jo PRAKTIČNE 2ENE, Bule-
var vojvode Mišica 17, 11000 
Beograd najkasneje do 1. mar-
ca 78! Po tem roku vaših pri-
jav ne bodo več sprejemali . 

V kupon je t reba poleg ime-
na in pr i imka napisati tudi to-
čen naslov in k ra j , jk) možno-
sti telefon, s tarost , ste poroče-
ni ali niste, število otrok in 
seveda poklic. S kuponom je 
t reba poslati tudi fotografi jo. 

Vse pri javl jene tekmovalke 
bo organizator povabil 16. 
marca 78 v Celje, k j e r bodo 
odgovarjale na 30 različnih 
vprašanj , ki bodo napisana v 
slovenskem jeziku in tako 
vsakomur razumJjiva. Vpraša-

n j a bodo s področij , ki vsak 
dan obkrožajo poprečno jugo-
slovansko ženo. Zatem bodo 
IzločiU deset žena, ki se bodo 
v takoimenovanih kvalifikaci-
jah na jbol j izikaaaJe. Te bodo 
ostale v O l j u še dva dni in 
t^miovale v naslednjih disci-
plinah: 

splošna l judska obramba, 
prva pomoč in družbena sa-

mozaščita, 
žena in združeno delo, 
področje splošne kulture, 
priprava jedil, 
šivanje ročno in s i ro jno na 

s t roju Bagat, 
pletenje in 
aranžiranje cvetja. 
Vseh deset tekmovalk bo 

ocenjevala s trokovna komisi ja 
in glavna komisija, ki bodo po 
vseh opravljenih nalogah iz-
brale t r i na jbol j še Slovenke. 
Le-te bodo kasneje nastopile 
na zveznem tekmovanju za 
najbol jšo poprečno ženo v Ju-
gcšlaviji. Prve t r i bodo tudi 
dobile nagrade v vrednosti 
3(XX) din, ostalih sedem pa v 
vrednosti 1000 din. Vse, ki se 
bodo prijavile za nastop v Ce-
l ju pa ne bodo prišle med naj-
boljših deset, bodo dobile spo-
minske nagrade pokrovitelja 
celjske prireditve Zlatarne in 
seveda organizatorja ter tudi 
plačane potne stroške. 

Glavni pokrovitel j letošnjega 
telanovanja je KOLINSKA iz 
Uubl iane . celiske i>rireditve 

oziroma republiškega polfina-
la pa kot smo že omenili ZLA-
TARNE Celje. S posodo, s ka-
tero bodo kuhale tekmovalke, 
bo prispeval EMO, 

Vse, ki se namerava jo prija-
viti, ver je tno še zanima lite-
ratura , k i j o je t reba za to te-
kmovanje predelati . Za pred 
hodni izpit oziroma tako ime-
novane kvalifikacije in za po-
dročje taikoimenovane splošne 
kul ture lahko tekmovalke ko-
ris t i jo ix>pulamo enciklopedi-
jo BIGZ. Za disciplino »žen-
ska in združeno delo« je pri-
merna knj iga Pravice in dol-
žnosti žene, za ^ l o š n o ljud-
sko obrambo pa knj iga s te-
ga področja . Vse potrebne 
knjige lahko naročite preko 
proda jne službe BIGZ, Bule-
var vojvode Mišiča 17, 11000, 
Beograd. 

Kot smo že omenili bodo te-
kmovalke kuhale s posodo 
EMO Cedje ter izdelki KCttJN-
SKE iz Ljufbljane. P r i šivanju 
j im bosta »pomagala« Uni-
tas in Bagat, cvetje bodo 
aranžirale v vazah tovarne 
stekla iz Paračina, p red na-
stopom pa bodo vse uredili, 
da bodo še bolj »šikano« iz-
gledale s preparat i iz kolek-
cije ILIRIJA — VEDROG. 

To pa je tudi vse. Drugega 
vam drage Slovenke ne pre-
ostane, kot da se odločite, pri-
javite, pridete 16. marca v Ce-
lje in poJjjažete svoje q?retno-

sti v osmih različnih panogah. 
Da bo prireditev resnično pri-
jetna tudi za ogled bo organi-
zator poskrbel ob zaključku 
izbora v Celju tudi za bogat 
kulturno — zabavni program 
z znanimi estradnimi jugoslo-
vanskimi ustvarjalci . 

Lani je bila podobna prire-
ditev za našo republiko v Ra-

dencih tn je popolnoma usip« 
la. Zakaj ne bi bilo tako tud 
s celjsko? Seveda pa to ni od 
visno samo od organizatorji 
PRAKTIČNE 2 E N E in vsd 
sodelujočih, temveč tudi sK 
venskih žena, ka ter im je p« 
nuj ena možnost tekmovanja a 
jugoslovansko 2ENO 78«! 

i 



GRIPA NA POHODU 

BREZ PANIKE 
SREČA, DA JE LAŽJE OBLIKE 

v celjski zdravstveni regiji 
ge je epddemjija gripe začela 
letos v začetku februarja . Se-
daj je v polnem razmahu, 
povzroča pa jo virus Aj sku-
pine. Verjetno gre za variaci-
jo tiste gripe, ki je razsajala 
v Sovjetski zvezi in je napa-
dala tudi osebe, ki so bile 
cepljene. 

Epidemija v celjski regiji 
Je na višku in bo t ra ja la 
do sredine meseca marca, 
po ix>ročilih so zajeli 
predvsem šolski otroci in ose-
be, rojene p« letu 1957. Ker 
ne gre za popolnoma nov 
virus, obolevajo starejše ose-
be večinoma za lažjo obliko 
bolezni. 

Epidemija gripe se širi kot 
Icapljična infekcija. Nekom-
plidrana gripa je splošna bo-
lezen z močnimi bolečinami v 
očesnih zrklih. Sledi glavo-
bol, vnetje žrela, glasilk, oče-
snih veznic in sluznice nosu. 
Ce ni epidemije, ne moremo 
po bolezenskih znakih ločiti 
epidemije od drugih prehlad-
nih obolenj. 

Bolezen nastopi nenadno 
dva do tri dni potem, ko je 
bil bolnik v stilcu z drugim 
bolnikom. Začetni znaki so 
mrzlica in slabost, sledijo gla-
vobol, vročina in zbadanje v 
mišicah. Niso re<lki primeri. 

da pride človek na delo in 
se počuti dobro, opoldne 
dobi opisane znake, zvečer 
pa se že leže v posteljo z 
vročino do 40 stopinj. 

Bolezen t ra ja tri do pet dnd. 
V tem .obdobju bolnike naj-
bolj moti zamašen nos, suh 
kašelj in draženje v žrelu. 
Nekateri bolniki imajo moč-
ne bolečine v križu in čutijo 
zbadanje v mišicah. Po pre-
boleHi bolezni se bolnik še 
teden dni ali več slabše po-
čuti in je utrujen že pri 
manjšem naporu. Takšen po-
tek ima največje število gri-
poznih obolenj. 

Pri nekaterih bolnikih pa 
se kašelj pojavlja v težjih ob-
likah. Pri kašl janju čutijo bo-
lečine v prsih, pogosto p>a Iz-
kašl jujejo rahlo krvavkast iz-
pljunek. Takšne težave traja-
jo tudi do tri tedne, zlasti 
pri bolnikih s kroničnimi 
plj'Učnimi in srčnimi bolez-
nimi. Komplikacije po pre-
boleli gripi nastopajo navad-
no od enega do sedem dni 
po padcu temperature. Ponov-
no se pojavi slabost, mrzlica, 
vročina in bolečine v prsih. 
Takšne komplikacije povzro-
čajo bakterije in jih je po-
trebno zdraviti v bolnišnici. 

Zdravljenje gripe zaenkrat 
nd mogoče. Zdravimo le po-

samezne težave. Acdsal in as-
pirin ter andol ublažijo gla-
vobol ter bolečine v mišicah. 
Posebna nadloga pri gripi je 
zamašen nos, zlasti zvečer, 
ko se bolndk uleže. Takrat 
blagodejno delujejo mazila ali 
kapljice za nos, ki se dobijo 
v lekarni tudi brez recepta. 
Proti kašl janju uporabljamo 
različne sirupe in tablete, 
vendar delujejo dobro tudi 
različni čaji, ki jih pi jemo 
v velikih količinah. Vitamin 
C ne škoduje in se priporoča 
zlasti tedaj, če se ne uživa 
dovolj svežega sadja. 

V vročičnem obdobju Je 
pvotrebno miix>vanje in vzdr-
ževanje od težjega fizičnega 
dela. Antibiotiki niso pripo-
ročljivi, v kolikor ne pride 
do komplikacij. 

Epidemija v Celju in v dru-
gih občinah celjske regije je 
v polnem razmahu. Ne pov-
zroča jo virus, pri kateri bi 
pričakovali težak potek bole-
zni, zaradi tega priporočamo 
vsem občanom, predvsem pa 
kroničnim bolnikom, da upo-
števajo navodila: mirovanje 
v postelji, uživanje toplih te-
kočin in vitamina C ter ta-
kojšen pregled pri zdravniku, 
v kolikor se pojavijo opisani 
težji znaki bolezni. 

Dr. Vladimir Mayer 

ŽALSKI DRUŽBENI DOGOVORI 

KLJUB IZGUBAM VIŠJI OSEBNI DOHODKI 
Ko so pred štirimi leti spre-

jeli v 2alcu družbeni dogovor 
o združevanju sredstev za re-
'alizacijo piograma vlaganj v 
določene družbene clajavnosti 
v letih 1976 do 1980, so se pod-
pisniki obvezali, da bodo od 
doseženega družbenega proiz. 
voda prispevali določena sred-
stva za uresničevanje progra-
ma izgradnje določenih objek-
tov družbenih dejavnosti, za 
financiranje potreb splošnega 
ljudskega odbora, za komu-
nalno dejavnost, kri t je stroš-
kov izvedbe občinskih prazni-
kov in za sofinanciranje teh-

niškega šolskega centra v Ce-
lju. Eno izmed določil družbe-
nega dogovora daje možnost 
tistim organizacijam združe-
nega dela oziroma tozdom, ki 
so zaključili poslovanje z iz-
gubo ali pa poslujejo na mi> 
jl rentabilnosti, da jim obvez 
ni treba odplačati, ali pa jih 
morajo le delno. O dokončni 
oprostitvi plačila odloča Izvr-
šni svet. 

Nekatere delovne organiza-
cije, ki so v letih 1975 in 1976 
poslovale z izgubo ali pa so 
bile na meji rentabilnosti, so 
na podlagi omenjenega dolo-

čila zaprosile za oprostitev 
plačevanja prispevkov po dru-
žbenih dogovorih po zaključ-
nih računih za leti 1975 in 
1976. Mislimo na Montano Ža-
lec, libojsko keramično indu-
strijo, šempeterski SIP, Mi-
nervo iz Zabukovlce, žalski 
Juteks, Avtoprevoz Šempeter 
In Slovln Ljubljana TOZD Vi-
tal Celje — polnilnico 2alec. 

Pa si preberimo upraviče-
nost njihovih zahtev. Montana 
leti 1975 in 1976 ni zaključila 
z izgubami. Osebni dohodki 
na pogojno nekvalificiranega 
delavca so bili leta 1975 višji 
od povprečnih občinskih, leta 
1976 pa le malo manjši . To ve-
lja tudi za libojsko keramično 
industrijo, s tem da so bili 
osebni dohodki v obeh kf^h 
višji od občinskega povpi*ečja. 
SIP leta 1976 ni zaključil z iz-
gubo, zanimivo pa je, da so 
povprečni OD na pogojno ne-
kvalificiranega delavca znatno 
večji od občinskega povpreč-
ja. Minerva je leto 1976 sicer 
zaključila z izgubo, povprečno 
mesečno izplačani neto oseb-
ni dohodki na p>ogojno nekva-
lificiranega delavca pa so kar 
za 20 odstotkov presegli ob-
činsko povprečje. To je prav 
gotovo tudi vplivalo na finan-
čni rezultat v letu 1976. Pri-
bližno to velja tudi za Garant, 
Juteksova zahteva na j bi bila 
upravičena. Znano je namreč, 
da je TOZD JUTA leta 1976 
posloval na meji rentaljilnos-
ti, kar se je odražalo tudi pri 
osebnih dohodkih. Delno up-
ravičena je bila tudi zahteva 
šempetrskega Avtoprevoza. 
Leto 1975 ni zaključil z izgu-
bo, osebni dohodki pa so za 
11 odstotkov presegli občinsko 
povprečje. Drugače pa je bilo 
v letu 1976, ki so ga zaklju-
čili z izgubo, osebni dohodki 
pa so bili za devet odstotkov 
nižji od običinsklh. Za to leto 
so jim tudi oprostili plačilo 
družbenih dogovorov. V celo-
ti pa so plačil oprostili SLO-
VIN Ljubljana TOZD VIT-\L 
Celje polnilnico Žalec. Vitc/i je 
leti 1975 in 1976 zaključil z iz-
gubo, Slovin Ljubljana pa je 
v sanacijskem postopku. 

JANEZ VEDENIK 

TITOV VELES 

SE BO CELJE POBRATILO? 
Možnosti za tesnejše sode-

tevanje v družbeno-ekonom 
skem in političnem delu mec 
občinama Celje in Titov Veles 
j« veliko, treba jih je le po-
drobneje opredeliti in jim da-
ti kar najš i r jšo družbeno vse-
bino. Tak je bil zaključek pr-
vega p>ogovora med delegaci-
jo občine Titov Veles in 
Predstavniki občine Celje, ki 
je bU v torek v Celju. 

Titov Veles kot ena razvi-
tejših makedonskih občin, že 
Ima plodne in bratske stike z 
ftuiogimi mesti v Jugoslaviji, 
Izjema je le Slovenija. Odtod 
tudi želja, da F>ride do tesnej-
^ povezave z občino eClje, 
^ prav tako še ni p>obratena 
' nobeno makedonsko obči-
lo. Stiki med obema občina-
lia bi le lahko hitro razvili 
b dobili svoje konkretne ob-
^ke. Tako gospodarstvo celj-
^ e kot občine Titov Veles, 
l^a namreč mnoge stične to-
fke v kemijski, tekstilni in 
drugih industrijah. Tudi obli-
^ sodelovanja Cinkarne s 
tamkajšnjo topilnico, Kovino-
fehne-Tehnomercatorja in Ope 

i keramično industr i 

jo, so velika spodbuda za na-
dal jnjo krepitev stikov na 
tem področju. 

Občini Titov Veles in Celje 
sta si podobni tako po povr-
šini, kot po številu prebivalst 
va in svoji razvitosti v matič-
nih republikah. Lepe možno-
sti za sodelovanje i2!ven go-
spodarske sfere je ob obiskih 
v Cinkarni in Kovinotehnl-Te-
hnomercator pokazalo tudi 
zanimanje gostov za tehniški 
šolski center ,pa program ba-
le Golovec in podobno. Skrat-
ka, spodude, ki jih je pred 
slabim mesecem kot prvo ini-
ciativo dala občina Titov Ve-
les, so padle na plodna tla. 
že v kratkem se bosta dele-
gaciji obeh občin vnovič sešli, 
tokrat v Titovem Velesu in 
konkretneje spregovorili o 
možnih oblikah čvrstejšega so 
delovanja, predvsem v sferi 
gospodarstva, dotlej pa bosta 
obe občinski konferenci SZDL 
pripravili tudi vse potrebno 
za obravnavo dogovora o po-
bratenju obeh občin. 

S. B. 

SMUČARSKO SREČANJE NA PUNG.-UITU — Komisija za šport in rekreacijo v TGO 
Gorenje v Velenju je tudi letos (v n ^ e l j o ) organiraraJa prvenstvo delovne organizacije 
v veleslalomu, kjer je nastopil« več kot 300 delavk tn delavcev. Kljub slabem« vremeaMi je 
organizatorjem uspelo postaviti dve veleslaloinski progi in so tekmovanje vseeno izi>eljali 
do konca. Rezultati: med ženskami nad 30 let Je zmagala Vitka Hernaus in pri ženskah do 
30 let Franja Turičnik (obe DSS.S). Pri moških nad 40 let Je bil najboljši Jure Veršec 
(Pohištvo), od SO do 40 let Rudi Grešnik (Promet) in do 30 let Tomaž Bemik (Servis 
Kranj) . 

Zanimivo Je, da so v letošnji zimi v Gorenju pripravili tudi več smučarskih tečajev, 
kjer je sodelovalo več kol 500 članov delovne organizacije. Velika večina tečajnikov je tudi 
nastopila na prvenstvu, prav gotovo pa bi jih bilo še več, če bi bilo ugwlnejše vreme. Na 
sliki posnetek s tekmovanja na Pungartu. 

HINKO JERCIC 

MLADINSKE DELOVNE AKCIJE 

ŠTIRI IZMENE — 800 BRIGADIRJEV 
Pri Republiški konferenci 

ZSMS so se že dogovorili za 
razpored mladinskih delovnih 
brigad v Sloveniji. Mnoga de-
lovišča v Slovernjl bodo oži-
vela v poletnih mesecih. Zve-
zne mladinske delovne akci-
je bodo stekle v Posočju, Su-
hi krajini in na Kozjanskem. 
Seveda se bodo po posamez-
nih področjih zvrstile še akci. 
je republiškega, občinskega 
in lokalnega značaja. 

V poletnih mesecih se bo 
razle-gal brigadirski ho-nik tu-
di na Kozjanskem. V štirih 
izmenah se bo zvrstilo 800 
brigadirjev, oziroma 20 brigad 
iz domala vse Jugoslavije. 

Vse zvezne in republiške 
akcije se bodo pričele 4. ju-
nija. Tako se bodo v prvi iz-
meni srečali na Kozjanskem 
mladi iz Občinske konferen-

ce ZSMS Ljubljana-Center, 
Celja in brigadirji Hrvatske, 
Makedonije in Srbiije. Od 25. 
jimija do l5. julija se bodo na 
delovišču na Kozjanfskem sre-
čali brigadirji Bežigrada, Kr-
škega, iz Bosne in Hercego-
vine, č rne gore in brigada 
Rdečega križa Slovenije. V 
tretj i izmeni pa bodo poleg 
brigadirjev iz Slovenske Bi-
strice, Jesenic in Hrastnika 
delaU še mladinci iz Vojvo-
dine in brigadirji Rdečega 
križa Jugoslavije. Zadnjo, če-
trto izmeno bodo izpopolnje-
vali brigadirji iz Kopra, Ma-
ribora, Hrvatske tn Kosova. 

Poleg tega so pri Republi-
ški konferenci ZSMS menili, 
da so za vse letošnje akcije 
potrebne še skrbnejše pripra-
ve, kar narekuje velike nalo-
ge zlasti posameznim osnov. 

nim organizacijam. Brigadirji 
na j se prekailjujejo na lokal-
nih delovnih akcijah, ki so 
prav tako pomembne. Posto-
pek evidentiranja brigadir-
jev, ki bi moral sitečl že lan-
skega decembra, v nekaterih 
občinskih konferencah še ve-
dno ni zaživel. Zmo>tno je 
namreč prepričanje, da je do-
volj zgodaj, če pričnejo z evi-
dentiranjem brigadirjev me-
sec . ali morda dva pred od-
hodom brigadirjev na akcijo. 
Delovne organizacije m.orajo 
namreč vnaprej planirati od-
sotnost delovne sile iz proiz-
vodnega procesa. Ključna me-
sta v brigadi morajo zavzeti 
preverjeni, odgovorni mladin-
ci, ki ne bodo klonili pred 
različnimi problemi, do kate-
rih na akciji prihaja. 

MP 

ŽALEC 

OSNUTEK ODLOKA V RAZPRAVI 
Na eni izmed zadnjih sej 

žalskega izvršnega sveta so 
obravnavali osnutek odloka o 
upravljanju, urejanju in od-
dajanju stavbnega zemljišča. 
Obravnavala ga bosta še zbo-
ra združenega dela in krajev-
nih skupnosti, nato p>a bo 
kot osnutek šel v enomeseč-
no javno razpravo v krajev-
ne skupnosti in organizacije 
združenega dela. Preberimo 
si nekaj določU, ki so zajeta 
v tem osnutku. Predvsem ve-
lja zapisati, da se za stavbno 
zemljišče po tem odloku šte-
je tisto, ki se ureja z urbani-
stičnim ali zazidalnim na;čr-
tom, velja pa tudi urbanistič-
ni red, če je zemljišče z lo-
kacijskim dovoljenjem name-
njeno za gradnjo. Upravija-
lec, to je lahko stavbna zem-
ljiška skupnost ali pa krajev-
na skupnost, bo moral skrbe-
ti za pravočasno urejanje s 
komunalnimi objekti in na-
pravami ter za smotrno upo-
rabljan,i« glede na njegovo 
namembnost. Poleg tega bo 
sodeloval pri urbanističnem 
la prostorskem planiranju, 

skrbel bo za izvedbo urbani-
stičnih in zazidalnih načrtov, 
za programiranje in projekti-
ranje i z ^ a d n j e komunalnih 
objektov in naprav ter za ur-
banistično dokumentacijo pri 
snovanju in izgradnja naselij. 

Kako naj bi bilo z ureja-
njem, financiranjem in odda-
janjem stavbnih zemljišč tam, 
kjer ni urbanističnih in zazi-
dalnih načrtov? Z območja, 
ki se ure ja jo z urbanističnim 
redom tn so z lokacijskim 
dovoljenjem namenjena za 
gradnjo, upravlja krajevna 
skupnost. Ta lahko s pogod-
bo prenese opravljanje vseh 
ali le nekaterih nalog na 
stavbno zemljiško skupnost. 
Posamezna strokovna dela 
lahko zaupa organizaciji za 
urejanje stavbnega zemljišča. 
Zanimivo je, kakšni pogoji 
so potrebni, da lahko velja 
dolc^eno področje za urejeno 
stavbno zemljišče. Zgrajene 
morajo biti obvozne poti, ki 
so pw^ljučene na javno cest-
no omrežje, urejena mora bi-
ti preskrba s pitno vodo in 
električno energijo. Za finan-

cdranje pri ure janju stavbndh 
zemljišč, za katera skrbi kra-
jevna skupnost, skrbijo inve-
stitor, krajevne skupnosti, aa 
osnovi posebruh sporazumov 
pa tudi temeljne in druge or-
ganizacije združenega de lana 
območju KS ter drugi. Inve-
stitor na stavbnem zemljišču, 
ki se ureja z urbanističnim 
redom, mora povrniti krar 
jevni skupnosti stroške za ko. 
munalno ureditev ter del 
stroškov za ureditev zemlji-
šča s komunalnimi objekti in 
napravami, ki so namenjene 
za skupno uporabo. 

Za urejanje stavbnih zem-
ljišč, kjer so urbanistični in 
zazidalni načrti, pride v po. 
štev denar investitorjev, de-
nar, ki ga p>o posebnih samo-
upra^Tiih sporaztunih združu-
jejo zainteresirane SIS, obči-
na, komunalne organizacije, 
krajevne skupnosti, posJovne 
banke in drugi. Delež inve-
sti torja za opremljanje stavb-
nega zemljišiča določi stavbna 
zemljiška skupnost občine Žar 
les s soglasjem občinske 
^upš6 ine . JANEZ VEDENIK 



SLOVENSKO LJUDSKO GLEDALIŠČE CELJE 

IV. ZAPORED NA STERIJINO 
NA PETEM OZIROMA NA TRETJEM MESTU V DRŽAVI 

Slovensko l judsko gledali-
šče v Celju bo letos s Seligo-
vo »Čarovnico iz Zgornje 
Davče« v režiji Dušana Jova-
noviča že četrt ič zapored in 
devetič v skupnem številu za-
stopalo Celje na osrednj i gle-
dališki manifestacij i v Novem 
Sadu na Steri j inem pozor ju. 

Letošnje 23. gledališke igre, 
kot se zdaj u radno imenuje 
Ster i j ino pozor je v Novem 
Sadu bodo med 12. in 23. 
apri lom. V uradni konkuren-
ci je osem predstav. Letos je 
bil glavni selektor in umetni-
ški vodja n'ovosadskega festi-
vala Vladimir Stamenkovič, ki 
je ' opravil izbor med 59 pred-
stavami v 41 gledališčih po 
vsej Jugoslaviji. 

Otvoritvena predstava bo 
»Golgota« Miroslava Krleže v 
izvedbi HNK iz Zagreba in 
režiji Mladena Skiljana. »Ka-
men za vzgilavnik« Milice Nov-
kovič, Atelje 212 Beograd, v 
režiji Milenka Maričiča. »Cas 
petja«, Petra M. Andreevske-
ga, Narodni teater iz Bitole v 
režiji Slobodana Unkovskega, 
»Omer paša Latas« avtor ja in 
režiserja Duška Andriča v iz-
vedbi Narv>dnega gledališča iz 
Sarajeva. »Naše sanje\< Vo-
jislava Jovanoviča-Maramboja 
v izvedbi gledališča Joakim 
Vujič iz Kragujevca v režiji 
Miroslava Beloviča, »Večer 
ženinov« Andreja Hienga v iz-
vedbi MGL in v režiji Zvone-
ta šedlbauer ja . »Čarovnica iz 

Zgornje Davče« Rudi ja SeUge 
v izvedbi SLG Celje v režiji 
Dušana Jovanoviča, »Na od-
pr tem morju« Branislava Nu-
šiča v izvedba Jugoslovanske-
ga dramskega gledališča iz 
Beograda v režiji Dejana Mi-
jača. 

Slovensko l judsko gledali-
šče je tv>rej že četrtič zapored 
med najbol jš imi v Jugoslavi-
ji. A poglejmo še »lestvico«, 
ki jo je objavil časopis NIN 
v svojem tradicionalnem let-
nem vrstaiem redu kulitumih 
dogodkov desetih najbol jš ih 
domačih in tu j ih gledaliških 
predstav na jugoslovanskih 
odrih. Vrstni red je delo gle-
dališkega kri t ika Vladimira 
Stamenkoviča. Poglejmo, ka-

kšen je vrstni red gledaliških 
predstav, k je r so všitete tudi 
tiste z Bitefa! 

Na prvem mestu je »Na 
odpr tem morju« Branislava 
Nušiča v izvedbi Jugoslovan-
skega dramskega gledališča iz 
Beograda v režiji Dejana Mi-
jača. Druga je »Kiklop« Ran-
ka Marinkoviča v izvedbi 
HNK Zagreb v režiji Koste 
Spaiča. Tre t ja je »Šaloma« 
Oscarja Wilda v režiji Lind-
saya Kempa iz Londona 
(BITEF), četr ta je »Sdnjebra-
dec« v režiji Pina Bauischa iz 
Wupperthalla (BITEF) in pe-
ta je »Pohujšanje v dolini 
šentf lorjanski« Ivana Cankar-
ja v izvedbi SLG Celje in 
režiji Mileta Koruna. Ce tJj-
re j odšte jemo dve predstavi 
Bitefa, je celjska predstava 
med jugoslovanskimi na 
TRETJEM mestu! Šesta je 
»Heda Gabler« Henrika I ^ 
sna, Schiller-Theater Zah. 
Berlin v režiji Hansa-Petra 
Rudolfa. S e d W je »Kamen 
za pod glavo« Milice Novko-
vič, Atelje 212 Beograd v reži-
ji Milenka Maričiča. Osma je 
»Dantonova smrt« CJeoTga 
Biichnerja, Narodn'o giledali-
šče Beograd v režiji Dušana 
Jovanoviča. Deveti je »Kralj 
Oidip«, Sofoklej, reži ja Wil-
liam Gaskill, Dubrovniške po-
letne igre in deseti je »Ham-
let«, Shakespeare, v režiji To-
buya Robertsona (BITEF) . 

Prav gotovo govorijo t i po-
datki o velikem uspehu slo-
venskega I j u d s k ^ a gledali-
šča. Nikoli doslej v svoji zgo-
dovini obstoja in delovanja 
ni tako korenito zakoračilo 
v jugoslovanski prostor . Naj-
brž bo t reba to upoštevati 
pr i nada l jn jem načrtovanju 
kulturnega razvoja v celjski 
občini in nenazadnje v celem 
srovenskem pros toru in ne-
nazadnje tudi pr i podeljeva-
n j u vsa j občinskih Prešerno-
vih pr iznanj , s a j že več let 
tega odličja ni bil deležen no-
ben celjski gledališki igralec. 

DRAGO MEDVED 

ŠENTJUR 

TRI NOVOGRADNJE IN ENA OBNOVA 
v šent jurski občini dosled-

no izvajajo imrestioijski prog-
r a m obnove kul turnih domov 
'oziroma njihove novogradnje. 
2 e v s rednjeročnem načr tu 
razvoja kul ture v občini so 
jasno zastavili ugotovitve po 
potrebah ustreznih kulturnih 
prostorov, k j e r si v posa-
meznih k ra j ih ne moremo za-
mišl ja t i normalnega družab-
nega življenja brez teh objek-
tov. Težave so seveda v tem, 
d a ni vedno mvjžno usklaje-
vati potrebe z dejanskimi 
možnostmi invest iranja v take 
objekte, k j e r i>onekod že ob-
s to ja jo , a so v slabem sta-

n j u in ne morejo služiti svo-
jemu poglavitnemu namenu. 
Ponekod se pojavl ja jo tudi 
problemi neusklajenega dela 
in- imamo na kratki razdalji 
med posameznimi k ra j i kar 
dva domova. Potrebe za kul-
t iun im domom seveda raste-
jo v odnosu do razvite kul-
turne dejavnosti v k ra ju . 
Brez izjeme pa vsi kultirmi 
domovi v posameznih kra-
jevnih skupnostih združujejo 
pL«i svojo streho tudi vse kra-
jevne družbeno politične or-
ganizacije, gasilce tn še koga. 
Tako pos ta ja jo žarišče 'd ru-
žabnega življenja v k ra ju . 

kar je zelo pomembno glede 
na dejstvo, da po vaseh vse 
več mladih os ta ja doma, da 
še nasel ja ne krčijo, ampak 
šir i jo urbanist ično in po šte-
vilu prebivalcev. Z urejenimi 
kul turnimi domovi, k i s'o 
strokovno grajeni, M imajo 
ustrezne gledališke odre, tu-
di prostor za knjižnico, se 
j im s tem odpira jo nove mož-
nosti po š i r j en ju kul ture v 
k r a ju in okolici. Možna so 
g'j®tovanja drugih gledališč, 
kul turni dom v svojem kra-
ju opravl ja neposredno funk-
cijo. 

Sedanji načrt izboljšanja 
s tanja kul turnih domov v 
šent jurski občini predvideva 
k a r tr i novogradnje. Na Dob-
ju so z zemeljskimi deli že 
pričeli. Dom bo imel dvora-
no z okoli 2(X) sedeži in IfJ 
združeval dejavnosti dramske 
skupine, p e v s k ^ a zbora ozi-
roma folki lorn^a in tambura-
škega ansambla. Nov kultur-
ni dom bodo tudi gradili v 
Šentvidu pr i Planini, podoben 
po velikosti t is temu na Dob-
ju. Po vsej verjetnost i se Uj-
do za svoj kulturni dom ogla-
sih tudi na Planini, ki bo pot-
reben obnove. V Šentvidu de-
luje d ramska skupina, dom 
pa je potreben tudi zaradi 
mladinskih delovnih brigad, 
kd že več let »taborijo« v 
žentvidu in pr inaša jo s svO^ 
jimi oblikami dela v sV>bod-
nih aktivnostih mnogo sve-
žine in kuiltimiega življenja 
v k ra ju . 

Tre t j a novogradnja je za-
gotovo predvidena v Slivnici. 
K r a j se lepo razvija, n ima pa 
ustreznih prostorov za kultur-
no dejavnost in sploh za druž-
bene potrebe. Tudi ta dom 
bo podoben prvima dvema. 
Medtem ko bosta prva dva 
deležna sredstev občinske in 
republiške kul turne skupno-
sti te r ostalih f inancerjev v 
občini, je denar za kulturni 
dom v Slivnici pri tekel še iz 
sredstev, namenjenih za obno-
vo po potresu. 

V šen t ju rskem kul turnem 
domu pa bodo preuredili pro-
stor za odrom, ki je precej 
velik, ni pa izkoriščen. Ver-
jetno ga bodo usposobili za 
kakšno sobo, k j e r bo imela 
svoje prostore ena od šentjiir-
skih kulturnih dejavnosti . 

Tako bodo v šent jurski ob-
čini zagotovili z novimi kul-
turnimi domovi oziroma z 
obnovo starih, ustrezne pro-
store za razrvoj kulturnega 
življenja. To pa pomeni, da 
bo t reba poleg zidov graditi 
tudi vsebino, k i n a j bi žive-
la med temi zidovi. To je 
gotovo zahtevnejša naloga in 
tudi dolgoročnejša. 

DRAGO MEDVED 

CELJE ZA NAJMLAJŠE 
Zveza kul turnih organizacij O l j e pripravlja prav v 

teh dneh pri je tno presenečenje za mlade in najmlajše . 
To presenečenje je programirala že nekaj let, toda ved-
no je prišlo k a j vmes, predvsem pomanjkan je organi-
ziranega delovanja na lutkovnem področju. To pot se je 
odločila, da organizira na jp re j seminar za celjske lut-
ka r j e (udeležik) se ga je več kot 30 lutkarjev) na Peda-
goškem centru, kaj t i pogoj organizacije zaključnega 

•srečanja slovenskih lutkarjev je tudi sodelovanje vsaj 
ene domače skupine. Torej smo tik pred tem, da si 
bomo lahko ogledali najbol jše stvaritve v Sloveniji na 
področju lutkarstva. 

V dneh 10., 11. in 12. marca bo v Celju VIII . SRE. 
CANJE SLOVENSKIH LUTKARJEV. Predstavile se 
nam bodo skupine: 
— Lutkovnega gledališča Ljubljana, 
— Lutkovnega gledališča »Jože Pengov« iz Ljubljane, 
— Lutkovna skupina Osnovne šole »Martin KonSak« iz 
Maribora, 
~ Lutkovnega gledališča Kran j , 
— Lutkovnega gledališča Maribor, 
— Lutkovna skupina VVO Murska Sobota, 
— Lutkovna skupina »Mlade lutke« Koroške dijaške 
SBveze iz (Celovca, 
— Lutkovna skupina »Pavliha« PD »Bisernica« iz Ce-
kjvca, 
— Lutkovna skupina Pedagoške akademije Maribor, 
— Lutkovna skupina Gimnazije »Ivana Cankarja« iz 
Ljubljane, 
— Lutkovna skupina Osnovne šole Šempeter pri Gorici, 
— Lutkovna skupina »Dušan Jereb« OS Grm — Novo 
mesto, 
— Lutkovna skupina Pionirskega doma Iz Ljubljane, 
— Lutkovna skupina Osnovne šole Tišina, 
— Lutkovna skupina I I I . Osnovne šole Murska Sobota 
in 
— Lutkovna skupina Pedagoškega šolskega centra iz 
Celja. 

Lutkovna skupina Pedagoškega šolskega centra iz 
Celja se bo prvič predstavila z delom Jana Wilk6wske-
ga »Trdoglavček«. V skupini sodelujejo Mari ja Repen, 
šek, Branko Korbar , Vera Kropivšek, Roman Vihč, Mi-
lojka Sevnišek in Branka Wierth. Mentor skupine je 
Tine Vari, sceno in lutke je izdelal Milan Lorenčak, 
lektorica je Milena Katnerjeva, tehnični vodja pa je 
Ivan Kramar . Predstava in izdelava lutk je rezultat de-
la lutkovnega seminar ja . 

Vse predstave bodo v dvorani Slovenskega ljudskega 
gledališča in Pionirskega doma; nekatere skupine i>a 
bodo obiskale še okoliške šole in krajevne skupnosti . 

Letošnja revija n a j bo vzpodbuda vsem Celjanom 
za organiziranejše in kakovostnejše delo na področju 
lutkarstva, sa j je celjska kul turna dejavnost storila 
Tehko premalo za na jmla j še . 

ŠTEFAN 2;VI2EJ 

MOZIRJE 

KREFLI NA ODRU 
USPEŠNI GORNJEGRAJČANI 

Ivan Potrč je v svoji »Kreflovi kmeti.ii« živo prika-
zal tragično resnico nekega časa. Takra t so veliki po . 
sestniki neusmiljeno izkoriščali male ljudi, predvsem 
ba j t a r j e . O teh socialnih krivicali je prav, da sprego-
vori pisatelj , s a j j e vsebina aktualna. 

Pričakovali smo, da bodo igralci Prosvetnega društva 
Gornj i grad, ki so gostovali v Mozirju, predstavili dra-
mo dobro, s a j smo vedeh, da S3 vselej zavzemajo m 
da imajo zelo skrbnega režiserja, Acija Urlepa. Po 
predstavi pa je vendarle t reba povedati, da smo videli 
več, kot smo pričakovali. Igra je bila dobra, scena pre-
pričljiva, prav takšni zvočni efekti itd. V prikazovanju 
likov s ta izstopala oba starša Krefla, ki s ta ju igrala 
Vika in Jože Venišruk. Močna osebnost je bil minori t , 
ki ga je predstavil Alojz Mavrič. Sina Ivana je dožive-
to igrai Ivan Presečnik. Skratka, igralci so pokazali ve-
liko mero znanja in reči je t reba, da so bile vloge do-
bro porazdeljene. Režija je spretno poudari la t is te tre-
nutke dogajanja , ki so jedro vsebine. 2^to je bilo gle. 
dalcem laže doživeti globoko tragiko dogajanja . 

Tako uigrana skupina, ob ustrezni režiji ter priza-
devnih odrskih sodelavcih, zagotavlja uspeh. Ce pa ob 
tem pomisUmo, da gre za ljudi, ki j im je kul turno 
udejstvovanje delo po delu, potem gre vodstvu druš tva 
tn vsem, ki so sodelovali, poseono priznanje. 

Res je, da je navdiišen aplavz izraz gledalčevega 
priznanja. Vendar gre tu za dejavnost širokega druž. 
benega pomena, sa j s m o prav na začetku naših priza-
devanj, da približamo kul turno dejavnost kar se da 
delovnemu človeku in občanu. To poslanstvo pomeni 
posebno zadovoljstvo in hkrat i prepričanje , da se na-
šim kul turnim tradici jam naj lepše posvetimo z nepo-
srednim delom v prosvetnem društvu nekega kra ja , pa 
bodisi z besedo na odru ali s slovensko pesmijo. 

Posrečena je bila tudi zamisel, kako približati gle-
dalcem vsebino igre. Programski listi so namreč na zad-
nj i s t rani v pol judno pisanem besedilu pojasnili mar-
s ikaj o d rami tn o pojmovanju nekaterih litera.mih pri-
jemov p r i nas. ALEKS-ANDIi^R VIDEČNIK 

ŠENTJUR 

SPOMIN NA PESNIKA 
Šent jursko Prosvetno dru-

štvo se je pred dnevi z bo-
gato proslavo oddolžilo spo. 
minu na velikega pesnika Oto-
na Zupančiča. 

Uvodno besedo na proslavi 
je povzel šent jurski rojak, 
profesor Janko Liška iz Ljub-
ljane, ki je govoril o sloven-
ski kulturi in o deležu, ki ga 
je prispeval Oton Župančič. 

V kul turnem delu progra-
ma so nastopili člani moške-

ga pevskega zbora, Anjca Ka 
mrova in Borut Alujevič il 
SLG O l j e in domača folklor 
na skupina, ki se je predst» 
vila z belokranjskimi plesi. 

Tri dni kasneje se je k pr» 
znovanju kulturnega prazniki' 
priključila še Občinska kn j i i 
niča z razstavo knjig, ki j« 
prikazala vsa Župančičeva pe 
sniška dela, njegove prevodi 
In l i teraturo, ki govori o pe» 
niku. E I 

IVAN MAROVT 

RAD DELAM Z ZBORI — ZAČEL 1926 
Ivan Marovt je pevovodja, 

doma iz Letuša. Že vrsto let 
uspešno vodi pevske zbore v 
Letušu in Braslovčah. 

Kje in kako ste si pridobili 
glasbeno znanje? »Leta 1937 
sem v Celju končal tr i letno 
orglarsko glasbeno šolo in 
dve leti šole glasbene Matice 
v O l j u . Po odsluženju vojaš-
kega roka sem se leta 1938 
zaposlil pr i Katarini blizu Tr-
žišča kot organist in občinski 
ta jnik do leta 1941.« 

Katere zbore vodite in od 
kdaj? »Moški F>evski zbor T 
Braslovčah vodim od meseca 
marca 1972. Vodim tudi zbor 
Prosvetnega društva Lado Ma-
rovt iz Letuša. Ta zbor sem 
ustanovil leta 1935, ko sem še 
obiskoval I I . letnik glaSbene 
šole v Celju, in ga vodim 
še sedaj . Leta 1952 smo zgra-
dili lasten pevski dom člani 
sami s svojimi sredstvi.« 

Kakor pripovedujete, vlaga-
te v to dejavnost prece j časa. 
Kako vse to zmorete? »Res, 
dela je dovolj. Potrebno je 
mnogo dobre volje, veselja in 
ljubezni do naše pesmi in do 
glasbe. Za pevca pr i zboru je 
to užitek ali hobi, za pevovod-
jo, ki pa vodi ve^ zborov, pa 
je to napor, predvsem zaradi 
oddaljenosti zborov, nezakur-
jenih prostorov, k je r -vadimo, 
itd.« 

Kako potekajo pevske va-
je?« Pevske vaje pr ičnem 
ob ao. uri in t r a j a j o dve ;irL 

Učim s klavir jem posamezne 
glasove, potem oba tenor ja 
skupaj , oba basa skupa j in ko 
so glasovi kolikor toliko čisti, 
skupa j zbor zopet vadim s 
klavirjem, nato pa gladimo 
brez klavir ja. Nikoli pa na 
vaji ne vadimo samo eno pe-
sem.« 

Ali pevci radi sodelujejo? 
»Pri delu z zbori n imam po-
sebnih težav. Radi p r iha ja jo 
na vaje in sodelujejo, razen 
nekaterih izjem.« 

Kako gledate na bodoče de-
lo zborov in pevovodij? »O 
tem večkrat premiš l ju jem. 
Amaterski pevski zbori na 
podeželju dobro delajo. V žal-
ski občini je kar 16 zborov. 
Ponekod ima jo dobre poklic-
ne pevovodje, drugod spet te-
čajnike ali samouke. Mislim," 
da bo * leti pevovodij vedno 

man j . Ce pogledamo na ped» 
goško glasbeno akademijo t 
Mariboru ali Ljubljani , vidi-
mo, da jih na obeh diplomirt 
nič več kot deset. Glede zbo 
rovskega kadra pa mislim, W 
vsako leto sodelujem tudi n< 
občinski pevski reviji, da sO 
vedno eni in isti pevci in tt 
predvsem starejši . Mladih ji 
zelo malo. Menim, da bi mo 
rala naša mladina tudi pri 
kul turno prosvetnih organiz® 
cijah bol j i>rizadevno sodelo-
vati, sa j lahko z odhodom st» 
rejših ta dejavnost zamre.« 

Zbore že vodite 50 let. Al 
boste z delom še nadaljevali^ 
»Sem že kar v letih in toliki 
kot sem napravil do sedaj , 
tovo ne bom. Dela je veliko 
tn to z i skanjem pevske lit®' 
ra ture , p i san jem not in sploB 
s pripravo in obdelavo pesmii 
preden pr ide na vajo. Mnog« 
novejše pesmi, posebno ume* 
ne so zelo zahtevne. V tenl 
zimskem času imam vaje sk^ 
r a j vsak večer. Tega ne bofli 
zmogel več. Leta 1926 sem pr* 
stopil, šele 15-letni fant , k pe* 
skemu zboru v Braslovčah« 
potem glasbena šola in sp^ 
pevec v zboru in pevovodja 
50 let. V tem času, verjamitf 
mi, sem naučil mnogo pes3l» 
mnogo pevcev in žrtvoval 
šteto večerov in časa. Ves® 
sem, da sem lahko to S t o r i ^ 
ni mi žal, morda bom nek* 
še lahko.« 

I O N E TAVCA^ 



ŠLI SMO V PONGRAC 

Z NJIMA NI TAKO HUDO, KOT BI KDO MISLIL 
»V Pongracu ]e siromašna hiša, kjer živita Franc Roje in njegova žena Barbara. 
On je nesposoben za delo in skoraj nepokreten, star 78 let in čisto opešan. Žena 
hodi s palico okoli hiše. Hranijo ju dobri ljudje. Poslopje je na pol porušeno. 
Nobena vrata se ne morejo zapreti. V kuhinji je del stene že odpadel. Če ne bo 
prišel nihče na pomoč, bosta oba pogorela. V hiši tudi ni elektrike, po vodo pa 
hodi daleč celih petnajst minut.« 

Takoie pd^mo J© priro-
malo T našo uredništvo. 
in pršoiajmo, da so red^ 
ka. Mi szno vze^ pot pod 
noge to iiajprej poiskali 
tistega, ki nam Je napisai 
pismo in nas potem tudi 
pripeljal r Pongrac. AV-
GDST RAMSAK Je bfl tO, 
doma Is Zaibukovice. Oe 
njega ne bi bdlo, sami ne 
bi Sli v Por^rac, ki je r 
hribih tako visoiko, da bi 
se lahko oprijei obzorja, 
ker misa^, da j© tam ko-
nec sveta. 

Niso pomagale ne veri-
ge na avtomobilu, zato Je 
bilo potrebno zagaziti vi-
soko v sneg, ker tudi ga-
zi, ki W držala do Rojče-
vih, iri bUo. 

Najprej smo zagledali 
opuščen kozolec brez stre-
he, potlej pa še podrt ma-
rof, le bajtice RojČevih še 
ni bilo na spregled. Nato 
pa se nam je pokazala v 
vsej swojd bedi. Nismo tr . 
kali, ker so bila vrata na 
eni strani kar odprta, šli 
smo okoli hiše in našli 
še druga vrata, kjer se je 
kmalu pokazala petinse-
demdesetletna Barbka. Pri 
hoji si je pomagala s pa-
lico in nas popeljala v 
edini še uporaben, pred-
vsem pa topel prostor. Tu 
se je komaj ka j razločilo, 
ker je vladal v prostoru 
mrak, tako da nit j zapis-
kov ni bilo mogoče de-
lati. 

Vse drugače pa ta mrak 
prenaša Barbka sama. 
Vzela je v roke Kmečki 
glas in nam brala kakšno 
vreme bo jutri. Njej očit-
no svetloba ne dela skrbi, 
ker tudi to, da ndma elek-
trike, jo ne ovira dosti. 
Očal še ne nosi, svoj je-
ziček pa vrti huje od naj-
boljšega advokata. 

Starico smo tudi poba-
rali, zakaj vztraja v te j na 
pol podrti kočuri, pa nam 
je odgovorila, da že ne 
gre v dolino, niti ne v 
tako hdšo, k jer je veliko 
strank. Zanimalo nas tu-
di je, kako pride do hra-
ne in vode, pa nam je 
odgovorila, da zato poskr-
be sosedovi fantje. Prine-
sejo ji živež iz doiine in 
pridejo vsak dan, da ji 
prinesejo vode. 

Najbrž pa te vode ni to-
liko, da bi uspelo Barbki 
oprati moževo perilo. Ta 
je že dalj časa bolan, hu-
do bcrfan. Ne govori, ne 
hodi in ne čuje. Barbki je 
prav gotovo v veliko bre-
me, a ona ga prenaša s 
potrpežljivost .jo in mimo 
vdanostjo, Cimje obesi 
okoM hiše in čaka, da se 
posuSe. 

V sobici, ki nI bila po-
beljena že ducat let. po-
metena pa najbrž tudi ne, 
je sedea ob štedilniku 
Barbkin mož Prane, ki je 
star »leto man j kot osem-
deset«. Ne devetinsedem-
deset let, pač pa tako kot 
smo zgoraj opisali, nam 
ga je predstavila Barbka 
sama. 

Ozirald smo se naokoli, 
k je bd videli ka j hrani 
podobnega, Barbko pa 
smo vprašali, ka j bo t« 
dan kuhala. Pa Je hitela 
naštevati: za zajtrk kava, 
potem bova imela kloba-
so, zvečer pa nudelce. I>a 
jih resnično ima, je po-

brskala po postelji to 
kmalu našila zavitek ma-
karonov. Sploh pa Barb. 
ka in Prane nista pod,-
hranjena in ne tak socal£^ 
Iti primer, kot smo skra ja 
pričakovali. 

Čeprav smo ju nažii v 
nemogočdh raaanerah, ki 
so bdle lepo opisane v pi-
smu, Barbka in Prane nu 
sta lačna. Taico nam Je 
zaitrjevala Barbfca ta tudi 
povedala, da imata nekaj 
na knjižici. Mbž Prane do-
biva majhno pcrfEojndino, 
okoai 2.000 dinarjev in to 
jima zadostuje, da živita. 

Hurje je to, da Barbika v 
dolino več ne zmore, zato 
pa tudi vediK) bolj inten-
zivno razmišlja, da se bo 
le potrebno umakniti ie 
teh visokih hribov. Od 
»občine« jo silijo, da bi 
šla kam drugam, a pov-
sod noče. OmertiSi smo že, 
da tja, kjer je veliko lju-
di na kupu CWok ali ka j 
podobnega ne gre), ker ji 
samota prija. Poleg tega 
mora bdti stainovaffi.je ta-
ko, da bo laMoo Se naprej 
negoviUa Franca, kar pa 
ne bo lahko. 

Fraoc se nam smeji te-
za štedilnika. Tam i>ose-
da po ves dan. zvečer pa 
S8 spravi na kup cun^, ki 
nadomestujejo postedtjnino. 

TaJco poteka nijuao živ-
l jenje iz dneva • dan. 
Barbka ga čudovito pre-
naša, mož Franc pa naj-
brž, vsaj po smrfiu sodeč, 
tudi. V nekem smds^ sta 
celo srečna človeka. Več 
kot skromna, nezahtevna, 
brez želja. Nad glavo se 
jima podira hdša, a tega 
nimata niti zamar. Vrata 
s© več ne zapirajo, okna 
ao ;^£oraJ brez šip in zelo 

slabo jdh nadomešča pa-
pir. Skoznje plezajo mač-
ke, T kuhinji pa dela 
Francu družbo lepo reje-
na kokoš. I>rugih živali 
nimata, mačke pa morar 
ta imeti, da odganjajo 
podgane tn miši. 

Bajta, T kateri stanu.je-
ta Barbka in Franc, Jo 
tako rahlega zdravja, da 
bi Jo velik sneg pokopal 
pod sabo. In s tem tudi 
oba stanovalca. Dpajnao, 
da ne bo več hudega sne. 
ga in da se kaj takega 
do jesend ne bo zgodilo. 

l^vrbka ri je namreč ias-
brala mesec oktober za 
odhod v novo življenje. 
Dolgo, zeio dolgo nam Jo 
zatrjevala, da bo meseca 
oktobra pa le Sa . 

Pospremila nas je do 
konca bajtice, s palicami 
sdcer, drugače pa 25drava 
In zeao vitalna. Taiko, ka-
kor da je te mizerije in 
sdromašitva vajena že do4-
go let. In tako Je tudi v 
resnici, v tej čumnati &vl 
že od mladega, njen Franc 
pa ravno tako. Zato sta s 
življenjem, ki ga živfta 
tudi zadovoljna. Lahko ce-

lo zapišemo, da sta sreč-
na. 

Moramo priznati, taki 
socialni primeri so redki. 
Največkrat naletimo na 
bedo, ki ji skušamo p>oma-
gati. V tem primeru ni 
bilo potrebno, zato Barb-
ka in Franc — srečno«. 

Teicst 
ZDENKA STOlPAR 

Fotografija 
DRAiOO MEDVED 



ODMEVNA 
>V ZIVO« 

Sem že star naročnik Nove-
ga tednika (rad ga berem) 
ker nam daje vesti iz naše-
ga ožjega območja. Prav ta-
ko redno poslušam tudi Ra-
dio Celje, ki nam daje infor-
macij€J vsakodnevno. Z zani-
manjem poslušamo oddaje 
»V živo«. Posebno me je pri-
tegnila prva in druga oddaja 
o problemih zaščite in ohra-
nitve razvalin celjskega Sta-
rega gradu zanamcem. 

š e dobro se spominjam, 
ko smo imeli šolarji iz Pre-
bolda leta 1923 izlet na celj-
ski Stari grad. Stopnice na 
Friderikov stolp so že bile, 
če smo pa pogledali iz stolpa 
v notranjost, v klet oziroma 
dno stolpa, se spominjam, da 
se je videlo nekaj ostankov 
strohnelega lesa, obraščenega 
z mahom. Učitelj nam je po-
jasnil, da so to ostanki stro-
ix)v in ostrešja. Kot pove 
zgodovina, je grad začel pro-
padati leta 1750 in je mož-
no, da so to »Stanki še iz 
tega časa, sa j hitro ni vse 
propadlo. To me je spodbu-
dilo, da sem se pri drugi 
oddaji »V živo« oglasil s pri-
pombo, da na j se vsaj Fri-
derikov stolp, ki je še najbolj 
ohranjen, zaščiti s streho. Ta 
bi bila po mojem mnenju 
najboljša enkratna zaščita, 
seveda pa finančno težko iz-
vedljiva. Mislim na leseno 
ogrodje, pokrito z bakreno 
pločevino z razglednimi lina-
mL Tako bi bil zaščiten vsaj 
en objekt za dobo 200 let. 
Takšno je moje mnenje, si-

cer pa na j govorijo o tem 
strokovnjaki. 

Sodim, da bi bilo to izved-
ljivo z razumevanjem in po-
močjo vsega celjskega ob-
močja. 

Tudi Y Preboldu imamo 
dva gradova, oziroma grašči-
ni. Prva je graščina Prebold, 
druga pa razvalina dvorca 
Gorica nad Kaplo vasjo. Gra-
ščino v Preboldu je takoj po 
vojni prenovila Tekstilna to-
varna Prebold in jo usposo-
bila za stanovanjske namene. 

S tem je tudi zaščitila zgo-
dovinski objekt za poznejše 
rodove. PovscJm drugače pa 
je z dvorcem CJorica. Kot 
sem slišal, je tudi tega ho-
tela za stanovanjske potre-
be adaptirati TT Prebold. To-
da z lastnikom se o tem niso 
mogli sporazumetL Sedaj je 
ta objekt v razsulu. Obramb-
ni stolp se ruši, streha se 
podira z gospodarskim po-
slopjem vred. Ne drži več, 
kar piše v Savinjskem zbor-
niku iz leta 1959, da je gra-
dič (3orica še dobro ohranjen. 
Škoda, da nimam pri roki 
fotografij, pa sa j jo lahko 
posreduje naS in vaš novinar 
Janez Vedenik, ki je doma 
prav blizu. 

Vaš zvesti naročnik 
ANDREJ STERGAR, 

Pretoold 

VSAK PO SVOJE 
Čeprav je dogodek na videz 

star, sa j sega v dni pred no-
vim letom, problemi okoli sil-
vestrovanja v Sedražu še ni-
so razčiščeni. 

Mladi so želeli imeti svoje 
silvestrovanje. To pa zato, da 
bi lahko plesali ob igranju 
gramofona in da bi jim 2ato 
ne bilo treba plačevati poseb-
nega ansambla. Pa tudi žepi 
mladih po navadi niso preveč 
polni, še zlasti, ker je veliko 
tudi takih, ki še hodijo v šo-
lo. 

Toda, zaradi prostorske sti-
ske mladi takšne zabave niso 
mogli pripraviti. Mladi so se 
s tem sprijaznili. Toda, v zad-
njem hipu je prireditelj kra-
jevnega silvestrovanja to pri-
reditev obesil na klin. Odpove-
dal jo je in krajani so ostali 
brez zabave ob prehodu stare-
ga v novo leto. 

In ker zdaj ni bik) več pro-
storske stiske, so se mladi 
na hitro odločili za svoje sil-
vestrovanje, čeprav so imeli 
časa za pripnave komaj en 
dan. 

Morda bo kdo rekel, čemu 
vse to pisanje. Toda, za nas 
to ni tako preprosto. CSre za 
tovariško kritiko. Ali tisti, ki 
je tako nenadno obesil silve-
strovanje na klin res ni niko-
mur odgovoren? 

Krajan iz SEDRA2A 

HIŠNIK LAHKO 
VELIKO POMAGA 

Dejstva in žalostna resnica! 
Ni dolgo tega, ko je nekdo 

razpredel misli in trdil, da 
hišniki danes niso več potreb-
ni. Dovoljujem si trditi ravno 
nasprotno, in sicer zato, ker 
se v naši hiši dogajajo čudne 
reči: 

1. Iz kolesarnice izginjajo 
deli koles. 

2. Nekdo zažiga pošto iz na-
biralnikov. 

3. Nekdo je prerezal žico v 
razdelilniku za telefonske pri-
ključke. 

4. Samo hišnik lahko pre-
preči »divje« zbiranje otrok iz 
treh stolpičev v naši stavbi. 
Razen t e ^ ima lahko preg-
led nad zelenico, nad parki-
ranimi kolesi, avtomobili, 
nad otroškimi vozički itd. 

5. Nekdo je z nabiralnikov 
.strgal imena, naš nabiralnik 
pa odtrgal s stene in ga vrgel 
v klet. Mladi iz našega in dveh 
sosednjih stolpičev so poško-
dovali stene v pralnici. Nekdo 
je ukradel peč za segrevanje 
vode. Cementno korito oziro-
ma odtočna cev je zamašena, 
pralnica je postala skladišče 
rož in starih reči. Imamo si-
cer predsednika hišnega sve-
ta, toda samo na papu-ju. 

Ce bi imeli sposobnega hi-
šnika, bi bih skupni prostori 
lepo urejeni, manjša popravi-
la bi lahkd opravil kar hišnik 
sam. Poleg tega bi človek ozi-
roma družina dobila stanova-
nje. 

Lahko bi bil tudi v pomoč 
pri pospravilu in urejanju ze-
lenic? 

Tako pa se dvajset strank 
v hiši med seboj sumniči in 

I mnogi l judje se med seboj 
grdo g ledajo . . . 

Sprejmite lepe pozdrave od 
upokojenca 

FRANA OMERSA, 
CJelje, Kersnikova 32 

KAKO DOLGO 
SE ANONIMNO? 

Spet imamo tri pisma. Ano. 
nimna. Navzlic temu, da smo 
zlasti T zadnjem času veliko-
krat opozarjali, da bodo tak. 
šnl »prispevki« brez usmilje-
nja romali v koš. Zato neho-
te sprašujemo, kako dolgo 
še tako? š e zlasti, ker na 
željo avtorja pisma in če 
spoznamo, da je takšna že-
lja upravičena, imena in prL 
imka ne objavimo. Toda, ml 
moramo vedeti, kdo je pismo 
pisal, k je stanuje in podob-
no. 

Zato vabimo Celjana Fra-
na, ki nam je napisal »Ga-
rancija?«, zatem pisca raz-
mer v zdravstvenem domu 
T Rogaški Slatini in MA, H 
naslavlja pismo na neko to-
varišico, da se javijo. Sicer 
pa z objavo teh pisem ne 
bo nič. Ne glede • na to pa 
pisca z inicialkami M. A. va-
bimo, da se glede objave 
svoje želje zglasi v oglasnem 
oddelku, kajt! to Je gradivo, 
ki sodi med male oglase. 

UREDNIŠTVO 

mmmni 
VOZOVNICI? 

Sem dijakinja in se vsak 
dan vozim v CJelje z Izletni-i 
kovim avtobusom. Imam me-
sečno vozovnico, vendar sem 
morala v torek, 7. februarja 
avtobusno vozovnico plačati, 
Sicer bi me sprevodnik na-
gnal iz vozila. Tako je pač 
rekel. Nisem bi3a sama. Bilo 
nas je veliko dijakov, ki smo 
zaradi pustovanja 811 prej te 

šole. Sprevodnik mi je vozov-
nico vrgel T roke in rekel, 
da mesečna velja od 11.30 da-
lje. Takrat pa je bila ura 
11.15. Peljala sem se na rela-
ciji Ctelje—Mozirje, nekateri 
dijaki pa še dlje. Nekaterim 
je sicer sprevodnik dovoUl, 
da so plačali samo do Žalca, 
ker je bUa ura že 11.30. 

Naslednji dan, bil je Pre-
šernov dan, smo tudi šli prej 
domov iz šcde, ker nismo 
imeli pouka, ampak samo 
proslavo. Peljala sem se eno 
uro prej , kot prejšnj i dan, 
pa sprevodnik še omenil ni, 
da bi moral kdo z mesečno 
vozovnico plačati. 

Saj razumem sprevodnika, 
pri katerem smo morali pla-
čati, ker je takšno navodilo 
dobdl od uprave podjetja. Za-
nima me, zakaj je Izletnik 
Ctelje določil čas, kdaj se lah-
ko dijaki z mesečnimi vozov-
nicami vozimo v šolo in do-
mov. AU na j potem vedno 
hodimo po Celju gor in dol, 
kadar gremo iz šole prej kot 
navadno, da nam ne bo tre-
ba plačevati vozovnice, če pa 
imamo mesečno? Saj veste, 
kako težko dobimo dijaki 
kakšen dinar. 

Da pa ne bom samo graja-
la, na j pohvalim šoferja Re-
penška, ki je 7. februarja ob 
11.10 peljal avtobus iz Celja 
proti Mozirju in ker se je 
strinjal z nami, ker nismo 
hoteli plačati vozovnice. Sam 
je rekel, da bi dvakrat ne 
plačal prevoza, če bi bil na 
našem mestu. Mislim, da je 
vsakdo takega mnenia. 

MARY CERNEVŠEK, 
Mozirie 

UREDNIŠTVO. Ni prvič, 
da se v pismih srečujemo s 
tem vprašanjem. In kot vse 
kaže, tudi zadnjič ne. Že pred 
dobrim mesecem smo imeli 
podoben primer in prosili 
smo ustrezno Izletnikovo služ-
bo, da nam pojasni zadevo 
okoli veljavnosti dijaških me. 
sečnih vozovnic. Pa je naše 
vprašanje ostalo brez odmeva. 

Strinjamo se z vami, da Iz-
letnik ne more določit! časa, 
kda j se lahko vozite Iz šole 
domov oziroma tudi v šolo. 
Lahko se namreč zgodi, da 
boste nekega dne pouk za-
radi kakršnihkoli vzrokov za-
mudili (tudi upravičeno), ozi-
roma, da se boste domov vra-
čali p re j kot oblča.fno. Kako 
v teh primerih? Menimo, da 
bi morali tudi v teh prime-
rih veljati vaša mesečna vo-
zovnica. 

Sicer pa, k a j boste rekli o 
primera, ki se .le pripetil 14. 
februarja na Isti relaciji ozi-
roma na avtobusu, ki odpelje 
tz Cel.Ia ob 5.25 z ju t ra j In 
vozi skozi Mozirje do Gor-
njega Grada In menda Se 
naprej, pa se je tudi član 
našega uredništva peljal do 
MozIr,Ja zastonj, ker na avto. 
busu nI bilo sprevodnika In 
ker tudi šofer ni hotel pobi-
rat! denarja za vožnjo. Takih 
zastonrtcar.tev pa .le bilo še 
nekaj! 

Čudna so pota. Toda ne gle-
de na zadnji primer i vožnjo 
brez plačila, bi vendarle pro-
sili službo pri TOZD Potniški 
promet celjskega Izletnika, 
da pojasni, kako .fe t dljaš-
kiml mesečnimi vozovnicami 
In n.tihovo vel,^avo. že vna-
pre j hvala za sodelovan.ie! 

MOJ PRIJATELJ 
Dostikrat, zlasti iz »Pisem« 

bralcev zasledujem njihovo 
nekakšno hvalo s pripombo, 
češ, sem že dolgoletni naroč-
nik in podobno. S takim za-
trjevanjem lahko ugotovimo, 
da so to zvesti bralci, da so 
se Tednika dobro oklenili in 
da ga cenijo. Le-ti so se in 
si še naprej zagotovijo, da 
jim ne bi ušel. Vsaj mnogim 
ni dana priložnost, da bi se 
podali ponj v bližnji kiosk 
ali trafiko. Tudi zaradi pre-
zaposlenosti se nekateri ne 
spomnijo, da se ob svitu vsa 
kega četrtkovega jutra porodi 
list: Novi tednik. Tokrat je 
veselje še večje, ko mu 
smonoša na dom prinese za. 
želeno čtivo. V njem »o ved-

no zammive vfsuce — za 
vsakogar. Se posebej radi se-
žetjo po n jem l jua je iz sko-
ra j pozaoijenega podeželja. 
Le rectki so, ki graja jo nje-
gbvo vsebino, l a k o lahko 
sklepamo, da je Novi tednik 
naš tednik. 

Tudi jaz ga cenim. Njegova 
vsebina je nepristranska. OpL 
suje vse, kar želim vedeti. Un 
je naš dobri učitelj. V tem 
predelu naše lepe š ta jerske 
je vnet obveščevalec. 

Zajei sem sebe pod lupo. 
Počutim se manj vrednega. 
Poraja se mi rahlo ljubo-
sumje. Zakaj? S strahom mo. 
ram priznati, ker nisem na-
ročnik Novega tednika. Mor. 
da ga nisem še vzljubid? 
Obratno! K temu navajam 
svoj vzrok. Razgibano razmer-
je mi omogoča, da mi je ob 
četrtkih z jut ra j to prva ribi-
ca, ki jo strastno ujamem. 
Cais, ko bi se vrnil domov, 
bi bil nanj neučakan. 

Novi tednik, opažam, med 
naročniki in nenaročniki ne 
pozna posebnih izjem. To je 
prav. 

Mimogrede na j omenim, da 
se ga spominjam, ko se še 
imenoval »Savinjski . . .« Pred 
dobrim desetletjem si je na-
del novo obleko. Priznam, da 
mi še iz tistih časov ni ušla 
nobena številka. 

Dragi naročniki! Upam, da 
ste iz tega sestavka razumeli, 
da smo vsi bralci Novega 
tednika enakopravni, ker ga 
vsi radi beremo. 2Jato prav 
vsem želim še veliko prijet-
nega razvedrila z n j im tudi 
v naprej! 

Tovariš urednik! Da mi bo 
laže, želim od Tebe, da o 
tem razsodiš ter mi kot 
»grešniku« — nenaročniku od-
govoriš, ali sem vreden po-
kore. Hvala v naprej! 

Vsem neutrudljivim novinar-
jem in vsem enakovrednim 
bralcem lep pozdrav! 

S. M. 
UREDNIK: Ker ne gre za 

anonimno pismo, marveč sa-
mo za željo, da ostanete za-
beleženi le pod inicialkami 
vašega imena in priimka, od-
govarjam. Le čemu pokora? 
Ne pride • poštev! Vsi ste 
nam dragi, naročniki in ne-
naročniki — zvesti bralci. 
Vsi, prav vsi. Tu ni meja. 
Cemu b! jih le vlekli, ko pa 
so nam meje, plotovi in ogra-
je tuji. Odpiramo se vsem. 
Z enako in isto vsebino. S pl. 
sanjem bi radi dali vsem 
enako. V izpolnjevanju te 
osnovne naloge včasih tudi 
kakšna napaka. Pa ne na-
morna. Pritihotapi se. Toda, 
na sploh b! radi bili in ostali 
tudi v napre j ne samo In-
formator, ne samo posredo-
valec dogodkov, marveč še 
zlasti formator mnenj, sta-
lišč odločitev. Delegatskih v 
združenem delu In v krajevni 
skimnostl. 

Se enkrat, hvala ra pi.smo. 
Za leno pismo. Pišite nam 
še kaj! 

JAVNA RADIJSKA 
ODDAJA Z »METKO« 

V KOZJE 
Komaj smo opravili s prvo 

letošnjo javno radijsko od-
dajo, ki smo jo pripravili v 
Celju, se že pripravljamo na 
drugo, ki na j bi bila predvi. 
doma 19. marca v Kozjem. 
Za Kozjansko smo se odlo-
čili predvsem zato, ker še 
tam z našimi javnimi radij-
skimi oddajami nismo bili, 
želimo pa tudi občanom ti-
stai krajev dati nekaj razve-
driila za prijetno nedeljsko 
dopoldne. Pokroviteljstvo nad 
oddajo v Kozjem je prevzela 
celjska METICA, ki ima že 
vrsto let svoj obrat prav v 
Kozjem. Seveda pripravljamo 
tudi za Kozje in občane za-
nimiv ter pester proigram, v 
katerem se bodo predstavili 
domači kulturniki, ml pa bo-
mo zagotovili gosta in še 
kaj . Torej Novi Tednik in 
Radio Celje prideta skupaj 
I METKO na javno radijsko 
oddajo T Kozje. tv 

ANTON j 

že tretj ič zapored v k n 
kem času je smrt kosila m« 
šoštanjčani. Tokrat je uga 
nilo življenje Antonu de O 
sti, učitelju, dolgoletnemu r 
ditelju v Partizanu, člaa 
Lovske družine Smrekove 
mentorju tabornikov in i 
zervnemu častniku JLA. 

RodU se je 11. junija 19( 
v Zabukovici v družini t 
darskega nadzornika. Po ka 
čanem učiteljišču v Mariboi 
se je Fw>svetil pedagošken 
I)oklicu, ki mu je ostal zvej 
razen v času okupacije, vi 
do upokojitve 1970. leta. Vi 



COSTA 
Slovenjem Gradcu, Ska-

pri Velenju, leta 1932. pa 
, preselU v Šoštanj, k jer 
, pozneje uredil dom in 
ijiO. V Šoštanju je pou-
1 tudi na vajeniški šoli. 
{asu okupacije, kot zave-
učitelj, ni mogel pouče-
Zato je sprejel delo pri 

jjskem cestnefrn podjet ju 
ozneje v trgovskem skla-
I v Smartnem ob Paki. 
osvoboditvi je ponovno 
jel mesto učitelja na os-
i šoli Biba Ročk in na 
JO nadaljevalni šoli, ka-
predstojnik je bil vrsto 

^ d i velike aktivnosti mu 
loštanjska lovska družina 
elila naslov častnega čla-
Vneto pa je sodeloval tu-
f taborniški organizaciji. 
il, zahrbtna bolezen tudi 
nu ni prizanesla. 
I zadnji poti ga je sprem-
il veliko število znancev, 
liieljev, tabornikov, lovcev 
nekdanjih učencev. Trije 
omiki so se mu zahvalili 
rso družbeno delovanje, v 
iu nad pokopališčem pa 
lovci izstrelili salvo, tudi 
ločastitev njegovega spo-
B. VIKTOR KOJC 

ŠMARTNO OB PAKI: 
ČEBELARJI SO ZBOROVALI 

Zadnjo nedeljo so se na svojem 
rednem občnem zboru zbrali člani če-
>elarskega društva, ki ga sestavljajo 
Slani dveh krajevnih skupnosti: Smart-
ao ob Paki in Gorenje. Doslej je bilo 
v društvu 28 članov, na zboru pa se 
je povečalo njihovo število za pet no-
vih mladih čebelarjev. 

Družinski čebelnjak je v gradnji in 
upajmo, da bo prihodnjo pomlad že 
služil namenu. Člani nameravajo usta-
noviti tudi čebelarski krožek, v kate-
rega bodo zajeli učence višjih razre-
dov osnovne šole, ki imajo za čebe-
larstvo dovolj zanimanja. 

Lani je delo čebelarskega društva 
podprla z denarnim zneskom Krajevna 
skupnost Gorenje. Od drugod zaen-
krat niso dobili podpore, čeprav bi se 
šoštanjska kmetijska zadruga morala 
zavzeti za to delo. ZORKO KOTNIK 

STOJNO SELO: MLADI 
SO DELAVNI 

Mladinska organizacija v Stojnem 
selu dela zelo uspešno, še zlasti po 
lanski problemski konferenci. Tako so 
na predlog občinske konference ZSMS 
začeli izdajati bilten »Mlada pota«. V 
ijem so objavljeni dokiunenti o delu 
mladinske organizacije, pomembni 
družbenopolitični dogodki, novele, pe-
smi pa tudi humor ima svoj kotiček. 

Za letošnji osmi februar so pripra-
vili proslavo za krajane, podobno kot 
za vse druge praznike. Sodelujejo tudi 
v pripravah na volitve. Uspeli so, da 
so vključili v svoje delo veliko mladih 
iz celotnega kraja, tako da je iz maj-
hnega že zrasel močan mladinski aktiv. 

Za svoje delo se morajo v veliki me-
ri zahvaliti ravnateljici šole Jožici 2e-
rovnik, ki najde vselej dovolj časa in 
razumevanja in mladim z nasveti po-
maga pri delu. V šoli imajo tudi svojo 
sobo, po potrebi pa dobijo tudi razne 
pripomočke za delo in tiskanje biltena. 

BRANKO JAN2EK 

LAŠKO: SMUČARSKI TEČAJ 
Letos sem se prvič odločila, da grem 

na smučarski tečaj na Roglo. Nekateri 
so govorili, kako je lepo, pa sem šla 
tudi jaz. In ni mi bilo žal. Ne le, da 
sem se naučila mnogih smučarskih ve-
ščin, tudi nove prijatelje in prijatelji-
ce sem spoznala. 

Iz Laškega smo se vozili od 7.30, 
vračali pa smo se v poznih popoldan-
skih urah. Vožnja je bila sicer napor-
na, toda čudovita. Narava na Rogli nam 
je preganjala utrujenost. Kmalu pa 
sem se tudi vožnje privadila, ker je 
bilo v avtobusu prijetno. 

Ob izteku tečaja smo imeli tekmo-
vanje. Bila sem zelo vznemirjena. Ko 
sem se spustila po progi, sem se ko-
ma j malo sprostila. Zvozila sem. Če-
ravno nisem dobila diplome, sem bila 
zadovoljna. Ce rečem, da si diplome 
nisem želela, bi se zlagala. Zato bom 
tudi drugo leto šla na tečaj in se po-
skusila uvrstiti na čim boljše mesto. 

PIONIRJI-DOPISNIKI 
OŠ Laško 

SEDRAZ: OBČNI ZBOR 
GASILCEV 

V soboto je bil v prostorih družbe-
nopolitičnih organizacij v domu »Bori. 
sa Kidriča« v Sedražu nad Laškim red. 
ni letni občni zbor gasilskega društva 
Sedraž. 

Zbrane je najpre j pozdravil predsed-
nik gasilskega društva Franc Mokotar. 
Ta je orisal minulo delo in uspehe dru-
štva, ki letos slavi 45-letnico obstoja. 

Zatem so poročali še drugi društveni . 
delavci. Posebno pohvalo so dobili ak. 
tivni člani, ki so pod vodstvom povelj, 
nika Jožeta Lapomika sodelovali na 
republiškem tekmovanju v Mariboru, 
kjer so dosegli tretje mesto in v Rade-
ftah. k jer so bili celo prvi. 

Za vse odlike in uspehe jim je ob-
činska gasils^ka zveza Laško podarila 
nov a'^'tomobil MIHAELA BRLEČ 

.CFMT.IHR: RAZGIBANA 
KULTURA 

Prosvetno droštvo Šentjur se lahko 
pohvali s prizadevnim delom vseh sek. 
cij, ki delujejo v sklopu društva. 

Najstarejša sekcija društva je moški 
pevski zbor, ki je s svojimi štirideseti-
mi člani T času obstoja razvil široko 
dejavnost na področju pevske kulture. 
Zbor veliko nastopa doma in tudi T 

tujini m skoraj je ni proslave v obči-
ni, kjer ne bd nastopih tudi člani zbora. 
Program za .etošnje leto je izredno bo-
gat, sa j predvideva kar ^ koncertov, 
tri pevska tekmovanja in več nastoix)v 
v domači občini. 

Pestra je tudi dejavnost folklorne 
sekcije, katere težnja je, da bi svojo 
glasbeno spremljavo razširili na kvin. 
tet. Z več kot dvajsetimi nastopi v mi, 
nulem letu se lahko pohvalijo člani 
folklorne skupine. Tudi njihov p r o 
gram za letos je izredno široko zastavj 
Ijen. Skupina ima v načrtu večje števi-
lo nastopov v domači občini, s kater i 
mi žeU pritegniti k sodelovanju nove 
člane. 

Najmlajša sekcija Prosvetnega dru. 
Stva je 37-članski ženski pevski aborj 
ki prav v tem času pridno vadi za na-
stop ob 8. marcu ER 

GOLTE-ROfiLA: 
ODLIČNA SMUKA 

Vse kaže, da bo na Golteh, seveda 
tudi na Rogh in še zlasti na višje leže-
čih smučiščih letos še dolga zima, zato 
še veliko priložnosti za prijetno smuko. 

Na Golteh imajo zdaj že blizu en 
meter snega. Podlage je približno 80 
cm, vse drugo pa Je novozapadll sneg. 

Podobno je na Rogli, kjer je celo 
nekaj več snega. 

Povsod so smučišča urejen in step. 
tana, v obratovanju pa so vse vlečne 
naprave. -mb 

CELJE: PARADA 
HARMONIKARJEV 

Harmonikarji , združeni v harmoni-
karski sekciji DPD Svoboda v Celju, se 
že dalj časa vestno pripravljajo na 25. 
jubilejno parado, ki jo bodo pripravil 
v veliki dvorani Narodnega doma 24. 
marca. Prvo parado so pripravili že ok-
tobra 1953 in to v dvorani »Amerike« 
v delavskem predelu Celja, Gaberju. 
Od takrat pa kar dvaindvajset let je 
vodil harmonikarskl orkester Oskar De-
skovšek, ki ga Je zamenjal Albert Za. 
vršnik. Ta bo dirigiral na jubilejni pa-
radi. V petindvajsetih letih so imeli 
harmonikarji 433 nastopov, ki jih je po-
slušalo preko 70 tisoč poslušalcev. Na 
jubilejni paradi, ki bo brez dvoma 
tako kot vedno lep glasbeni dogodek za 
Celje in okolico, bodo poleg orkestra 
nastopili še Hinko Haas (klavir), Peter 
Dovč in Zoran Kolin (oba harmonika) 
tn ansambel Kavalirji, ki je tudi v sklo-
pu DPD Svoboda Celje. Ob tej prilož. 
nostl bodo harmonikarji izdali tudi spo. 
minsko brošuro, v kateri bodo številni 
podatki o uspešni poti celjskih harmo-
nikarjev, iz katerih vrst so izšli že šte-
vilni odlični glasbeniki. T. VRABL 

RIMSKE TOPLICE: 
OBČINSKO PRVENSTVO 
V ODBOJKI 

Prejšnji petek je bdlo v Rimskih To-
phcah občinsko prvenstvo (laška obči-
na) v odbojki. Tekmovanja so se ude-
ležile le š t in ekipe, in sicer moški in 
ženski vrsti iz Radeč ter Rimskih To-
plic. 

Naslov občinskega prvaka so osvoji-
li brez težav igralci iz Rimskih Toplic, 
ki bodo tako sodelovali na področnem 
tekmovanju. 

Tekmovanje je vodil Mirko Celinšek, 
ki Je svojo nalogo dobro opravil. 

MIHAELA BRLEČ 

OBMOČJE: ZBOR BANKE 
Jutri, v petek, 24. februarja bo v ve-

liki dvorani Narodnega doma v Celju 
že drugI zbor Ljubljanske banke Splo-
šne banke Celje. Tokrat bodo delegati 
razpravljali in sklepali o zaključnem 
račima centrale Ljubljanske banke pa 
tudi njene celjske F>odružnlce za lansko 
leto, vsekakor aktuahiejša pa bo raz-
prava o letošnjem investicijskem načr-
tu tn prav tako o uresničevanju sred-
njeročnega plana Ljubljanske banke 
Splošne banke Celje v letošnjem letu, 

Potem, ko se bodo lodločiU o obli-
kovanju kon'erenc delegatov članic ban 
ke, bodo volili tudi člane poslovodnega 
odbora. MB 

.<;|i |IARTIMn H R P A K I ; 

i m TUDI ZA ŽENSKE 
V Smartnem so se odločili za trim 

oziroma za rekreacijsko vadbo tudi za 
ženske. Poslej se bodo enkrat na te-
den zbirale v telovadnici domače os-
novne šole. Moški se na tem področ-
ju udejstvujejo že dlje časa. Ženske 
pač nočejo zaostajati! 

Učenci osmih razredov se v teh dneh z informativ-
nimi vpisi odločajo za nadaljnje šolanje na srednjih in 
poklicnih šolah tn za poklice, ki jih bodo opravljali po 
k>lanju. To so vsekakor pomembne odločitve, saj še 
Bdaleč m vseeno, kam in kako se odloči osmošolec. 
Seveda jim pri izbiri šole in poklica veliko pomagajo 
prosvetni delavci, psihologi na šolah, poklicni svetoval-
ci tn nedvomno tudi starši. Odločitev bo veljala morda 
za vse življenje in skrbno jo je treba pretehtati. Čeprav 
informativni vpisi niso dokončni in imajo učenci še eno 
možnost izbire vpisa v mesecu jimiju, po večini mladi 
l judje ne odstopajo od svoje prve o^očitve. Resda ima 
verjetno vsakdo od njih še poklic »v rezervi«, za slu-
čaj, če na šoli ki si jo je izbral ne bi bil sprejet. Tudi 
to se bo dogajalo, sa j so pritiski na posamezne sred-
nje šole izredno veliki. Marsikdo bo razočaran poskusil 
portrkati na vrata kakšne druge šole. 

Dan pred informativnim vpisom smo se pogovarjati 
2 učenci osmih razredov na osnovni šoU v Gorici pri 
Slivnici. Kramljali smo kajpak o izbiri poklicev, o od-
ločitvah, o žel i ah in načrtih. 

Anton JViaceK: »Odločil 
sem se, da' bom šolanje 
nadaljeval na strojni kme-
tijsko tehnični šoli v Ma. 
riboru. Doma sem na kme-
tih in že od mladih nog 
sem povezan z delom na 
kmetiji. Mislim, da je mo. 
ja odločitev pravilna in da 
bom sprejet na to šolo. 
Tudi starši so bih veseli 
moje odločitve. Z uče-
njem nimam težav, vsaj 
doslej jih nisem imel. Vse-
skozi sem bil odličen in 
zato upam, da ne bom 
imel problemov pri vpisu. 
Ce pa bi se vendarle ka j 
zataknilo, bom poskusil še 
na strojnem oddelku Teh-
niške šole v CJelju. A veli-
ko bolj sem navdušen nad 
kmetijsko šolo in vem, da 
bom poklic, ki sem si ga 
izbral že pred leti, z vese 
Ijem opraviif>1« 

Zdenlia Kovačič: »Moje 
Eelje za poklic miličnice so 
stare že nekaj let. Vpisala 
se bom v kadetsko šolo 
v Tacnu. Sama ne vera, 
kdaj sem se tako navduši-
la za poklic miličnice. Vem 
parno, da mi je všeč in da 
bom ta poklic, če ga bom 
dosegla, opravljala z veh-
kim veseljem. Naše odlo. 
čitve v teh dneh so zelo 
pomembne, tega se vsi za-
vedamo in vsako izmed 
nas upa, da se je pravilno 
odločil. Sicer pa smo se 
D izbiri poklicev prej veli. 
ko pogovarjali v šoU in 
doma. Tudi jaz imam še 
»rezervni« poklic. Vpisala 
bi se na medicinsko sred-
njo šolo.« 

Cvetka Esih: »Rada imam 
kemijo in zato sem se tu-
di odločila, da bom nada-
ljevala šolanje na kemij. 
skem odseku Tehniške šo-
le. Za poklic me Je navdu-
šila sestrična, ki je že 
končala kemijsko šolo. Do-
bila bom tudi štipendijo, in 
sicer v Cinkarni in zdaj 
samo upam, da bom spre. 
jeta na to šolo. Ce pa bi 
mi to vendarle spodletelo, 
sem že razmišljala tudi o 
poklicu konfekcionarke. 
Tudi ta šola je v Celju. 
Vendar si bolj želim, ^ a 
bi se mi uresničila prva 
želja.« 

tlelena Kodrin: »V tem 
letu, pa tudi že prej , smo 
se na šoh skupaj s profe-
sorjl veliko pogovarjali o 
naših željah in odločitvah. 
Tudi o sposobnostih. Jaz 
sem se odločila, da se 
bom vpisala na ekonom-
sko šolo. Navdušila me je 
sestra, pa tudi sama mi-
slim, da bi bil poklic eko-
nomskega tehnika zame 
primeren. Zaprosila bom 
za štipendijo v Aeru in bi 
se v tem kolektivu po 
končani šoU tudi zaposlila 
Vem, da se lahko zgodi, 
da mi pri vpisu na to šolo 
spodleti. Zato sem razmi. 
šljala še o pK)klicu kmetij-
skega tehnika, oziroma o 
vpisu na tovrstno šolo v 
Mariboru.« 

Tako torej učenci iz osnovne šole v Gonci pri Sliv-
nici, ki so se v soboto skupaj s starši, prosvetnimi de-
lavci In poklicnimi svetovalci odločali za poklice. Pred. 
hodno so seveda tudi na tej šoh opravili testiranje 
učencev in s pomočjo rezultatov, ki so Jih pokazali te-
sti so skušali pravilno usmeriti učence v posamezne 
poklice. MATEJA PODJED 



KOMENTAR 

PIŠE J02E PETEK 

Za avtomobile so krediti, za kme-
tijske stroje jih pa ni. Tako je naj-
^ I j preprosto negodovanje nekaterih 
nezadovoljnih kmetov. Primerjava 
kmetijskih strojeo z avtomobili pa ni 
dobra. Pri kreditih za kmetijsko pro-
izvodnjo je treba bolj preračunati^ 
kakšna bo korist od njih, kot pri 
avtomobilih. 

Nekateri kmetje dokazujejo, da se 
2 naložbami v kmetijstvo zvečuje pri-
delovanje hrane, fcl nam je še kako 
potrebna, avtomobili so pa le razkoš-
je. V tem je veliko resnice. Gospo-
darstveniki pa pravijo, da ni dobro 
podpirati pridelovanja več hrane za 
vsako ceno. Predrage pridelke je težko 
prodati doma, a še teže izvoziti. 

Razlika med avtomobilom in kme-
tijskim strojem postaja tako bolj opaz-
na. Občan, ki si kupi arrto, ne račur 
na, koliko bo z njim zaslužil, že ob 
nakupu upošteva, da bo z njim zvečal 
svoje stroške, če se bo vozil na delo, 
namesto z avtobusom. Zaradi avtomo-
bila tudi ne more zahtevati v tovarni 
višjih osebnih dohodkov, češ da ima 
večje stroške. 

Kmet pa računa, koliko je dal za 
stroje, koliko za gradnjo ali popravilo 
hleva ali druge naložbe in koliko se 
mu, je zvečal dohodek v primerjavi z 
odplačevanjem kreditov. Ima prav, saj 
tega denarja ni porabil za osebne 
stvari, kot če bi kupil avto. Toda ali 
je tako računal tudi takrat, ko se je 
odločil za naložbe v kmetijo? 

Nekateri kmetje niso računali velir 
ko ali sploh nič. Zaželeli so si kme-

tijski stroj in ga kupU, dokler je 
bilo moč dobiti kredit. Ali zgradili 
najmodernejši hlev. Šele pozneje so 
ugotavljali, da jim odplačevanje kredi-
ta pobere veliko dohodka. Pravijo, da 
živijo še slabše, kot so prej. 

Že bolj premišljene naloSbe je bHo 
treba poostriti določila za odobravanje 
kreditov. Koristijo naj kmetovalcem in 
družbi. Zato imajo prednost skupne 
naložbe združenih kmetov za nakup 
strojev, obnovo vinogradov in sadov-
njakov, gradnjo hlevov in podobne. 
Skupni stroji se uporabljajo več ča-
sa v enem letu. Naprava združenega 
nasada je cenejša, enako poznejše ob-
delovanje s stroji. Tudi pri reji i^ne 
je z združenim delom in sredstvi moč 
znižati stroške. Hkrati so mnoga dela 
manj naporna. Dohodki od takih na-
ložb rasejo tudi brez zviševanja cen. 

Nekateri kmetovalci ugovarjajo, da 
z naložbami ni moč zniževati pridelo-
valnih stroškov, saj je modernizacija 
kmetijstva hudo draga. Taka dokazo-
vanja so pri nas že zelo stara, a v^ic 
terrm napačna. V gospodarsko razvitej-
ših državah so proizvodnjo — enako 
kmetijsko kot industrijsko — moderni-
zirali in jo še modernizirajo zato, da 
je cenejša od zastarele. In je res, si-
cer ne bi trošili denarja za take na-
ložbe. 

Tudi naše kmetijstvo mora po taki 
poti Koristne so le tiste naložbe, ki 
zvečujejo dohodek bolj kot stroške. 
Zcdo denar, namenjen za kmetijstvo, 
usmerjajo tja, kjer se bolje obrestuje. 

ŠPORT 

REKORD V KARLOVCU 
Gostovanje celjskih košar-

kar jev prot i železničarju v 
Karlovcu se je končalo z ve. 
likim zmagoslavjem KK Ce-
lje. Bili so za dva razreda 
boljši od domačinov in si 
prislužili zmago kar s 60 koši 
razlike. Rezultat — 124:64 
(72:26). Crf jani se zopet vra-
čajo v formo. Tokrat so za. 
igrali brezhibno. Napak sko-
ra jda ni bik) tako v obram. 
bi, kot napadu. NastojKli so 
vsi igralci. Po dal jšem pre-
moru je zaigral Subotid in 
to izvrstno. Največ košev so 
dosegli: Polanec 34, Pipan in 
Tone Sagadin po 20 in Gcrtc 
16. Omenjena t ro jka je bila 
tudi udarna moč c e l j s k a 
moštva. 

Trenutno so seda j Celjani 

na 4. mestu v ligi. V soboto 
se bodo ob 19. u n doma v 
dvorani TŠC spoprijeli v re-
publiškem derbi ju z Dirijo. 
Slovanom iz Ljubljane. V 
Ljubljani so v jeseni Celjani 
izgubili, sedaj pa se želijo 
oddolžiti za ta pjoraz. KvaM-
tetno srečanje bi n a j priva. 
bilo tudi večje število gle-
dalcev. 

Celjanke so v republiški 
ligi doživele v Ljubljani pro-
ti Iliriji katastrofalen poraz 
— 28:146! Poraz kar s 118 
koši razlike izpričuje, da ne-
ka j v vrstah celjske košarke 
ni v redu. Odgovorna košar-
karski delavci v klubu bodo 
morali ka j ukrenit i za sana. 
ci jo celjske ženske k o š č k e . 
Celjahke so sedaj na zadnjem 

mestu v republiški ligi. V 
X. kolu bodo Celjanke igrale 
doma s Pomur jem. 

Ign'alci Elektre so 'ponovno 
presenetili v republiški ligi. 
V gosteh so premagali sredi 
Trbovelj Rudar j a z dvema 
košema raizlike — 65:63. Igra 
je bila enakovredna, v prvem 
polčasu celo groba, vendar 
so igralci Šoštanja znali v 
II . polčasu zadržati minimal-
no prednost. Naj.boljši so bi-
li J. Jošt, Polovšek in Kafe-
džič. šoš tanjčani so trenut-
no na 1. mestu v SKL z 20 
točkami, is to število pa jah 
ima tudi Branik iz Maribo. 
ra. V pr ihodnjem kolu bo 
Elektra nastopila doma pro-
ti Lokainvestu. 

K. JUG 

SPODBUDNI REZULTATI 
Kljub zimskemu obdobju 

že potekajo atletska tekmo-
vanja. Tokrat je bilo držav, 
no prvenstvo v krosu v Ljub-
ljani, dvoransko republiško 
prvenstvo v skoteu v višino 
v Celju, pa meddruštveni 
atletski miting v Celju. 

AD Kla)divar letos ni osvo-
jil vseekipnega prvenstva 
SFRJ v krosu. Gripa je moč. 
no zarezala v vrste tekačev. 
Od 34 pnijavljenih se je le 
11 lahko udeteižilo drSacvnega 
prvenstva. Cet^ani so ^ i p n o 
prvenstvo osvojili pri članih, 
k j e r je Lisec oevorjik tudi na-
slov državnega prvaka, Ukič 
čet r to . Žuntar peto in Riibič 
t r ina j s to nrkesto, Babič tn 

Anič i* Velenja pa sta bila 
šesti in sedmi. Pri članicah 
je z veliko premočjo zma-
gala Andrejka Šverc iz Ve-
lenja. Pri st . mladinkah je 
bila Ida Bunderla t re t ja , pri 
st. mladincih Arzenšek če-
t r t i . pri ml. mladinkah pa 
B i s e r i Lc^ar deveta. 

Na republiškem prvenstvu 
v pokrit ih prostorih v sko-
ku v višino so Celjani po-
brati t ro jno zmago pri čla-
nih. Z m a ^ je Cop % odlič-
nim rezultatom 208 cm. Dair-
ko Prezelj p a je z 206 cm Se 
prehrteft poškodovanega brata 
Dušana, ki je tokrat presko. 
čil 200 cm. Pri članicah je bila 
najbol jša Stanka Prezelj-Lov-

še s 178 cm. Stančeva pa je bila 
t re t ja s 163 cm. Pri mladin-
kah sta bili Topoletova in 
Polutnikova s 145 n a 4. in 
5. mestu, pri mladincih pa 
Strožer s 190 cm n a 6. me-
stu. 

Na meddruštvenem mitin-
gu je bila odlična Mar jana 
Kopitarjeva, ki je znmgala 
v teku 60 m čez ovire z 8.9. 
na 60 m je bila d ruga s 7,7. 
z istim časom fcot zmagoval-
ka SeliškarjeTO. Mojca CeU-
na pa t re t ja z 8.0. Rok Ko-
pitar je zmagal na 60 m s 
7,0, Miro Kucuvam pa je bil 
drugi le za desetinko seicun. 
de slabšim časom. K. JUG 

NOVI SAD PREMAGAL EVO 
v Novem Sadu je bilo peto 

tn šesto kvalifikacijsko tek-
movanje za vstop v žensko 
državno keg^jaško reprezen-
tanco. Ttrfcrat so c ^ j s k e keg-
Ijavke nekoliko popravile svoj 
položaj na Jestvici. Smok) Je 
imela le Elva Ludvig, ki je 
pr i drugem nastopu zatajila 
ta 8 skupnim rezultatom 748 
kegljev i s ^ b t l a korak z na j . 

boljšimi. Trenutno je petnaj-
sta med šestnajst imi. 

Ostale c ^ j s k e predstavnice 
so bile zelo solidne. Magda 
Urh je podrta 844, J a n j a Ma-
rine 832 in Lojzka B a j ^ 806 
kegljev. Na tablaci je Jai\ta 
Marine t re t ja , Magda Urh pe-
ta in Lojzka Bajde deseta. Vo. 
d j a celjske ekipe v Novem 
Sadu Ivan Srot je dejal; 

»•Smolo je hnela le Eva. 
Kegljišče .je bUo slabše od 
marsikaterega našega sindi-
kalnega kegljišča, š e dobre , 
da so se ostale znašle. Ker 
bo Se eno kvalifikacijsko tek-
movanje v Sloveniji, sem trd-
no prepričan, da imajo kar 
tri naše tekmovalke možnosti, 
da se uvrst i jo med najbol jšo 
osmerko.« JL KUZMA 

ŠENTJUR: SKRB 
ZA BOUSE 

Temeljno organizacije a podroC-
Ja industrije morajo v letošnjem 
letu nameniti še večjo skrb bolj-
šemu izkoriSčainJu obstoječih pro-
izvodnih zmpogljlvostl In poslovno 
tehničnemu sodelovanju na vseh 
področjih. Je podčrtano v resolu-
ciji o pcrtitiki izvajanja družbe-
nega plana v občini šeaitjur xa 
tetoSnje leto. Le takio bo naogoče 
aigotovltl boljšo oskrbo z repro-
dukcijakim materLalom In bolj-

plasma izdelko>v na domačem 
in tujem ti4iSča. Delovne orga-
nizacije morajo nenehno Srbeti 
za Ijspopolnjevšmje ol)stoJe6e pro-
kmxlrx]e % vnašanjem novfii pro-
lOTodoT, kar fe posebej velja n 
tekstilno in usnjeno Industrijo. 
Treb« Je isleUtt todl temeljite 
programe novih naložb aa razši-
ritev obstoječtti proizvodnih sno-
gijivosa in uvajanje take porote-
TOdnje. U bo omogočila večjo 
zaposlenost na eni in baLJAs po-
slovne raauKate na drugi strai^. 

2e T lotoSnjem letu nftf bi t 
Šentjurju urlMnistlčiM) urediU no-
vo Industrijsko oono n v aklĉ M 
urbanisačn^ načarta naselja Šen-
tjur. ki bo v naslednjih letih 
predstavljala zaokroženo in ure-
jeno industriJsflEO sosesko. 

PosamOTne temeljne organizacije 
združenega dela morajo izbolj-
šati tudi kvaliCifcaciJskjo struktu-
ro zaposlenih in delavcera omo-
gočiti dopolnilno izobraževanje na 
delovnem mestu. NJiliova natogs 
Je tudi, da proučijo možnosU tes-
nejšega sodelovanja z ustreBniml 
industrijskimi grupacijami v Slo-
veniji in Jugoslaviji. 

M. P. 

NAZARJE 
GOZDNE CESTE 

Kolektiv Gozdnega gospo-
darstva Nazarje bo letos vlo-
žil v g radnjo novih gozdnih 
cest okoli deset milijonov di-
narjev. Po načr tu bodo de-
set kilometrov takšnah cest 
zgradili v družbenih gozdo-
vih, 12 kilometrov pa v za-
sebnih. 

Pcrfeg tega bodo za naba-
vo novih prevoznih sredstev, 
strojev in c^rerae potrošili 
še okoH 17 milijonov dinar-
jev, kar pomeni, da bodo sa-
m o letos v te namene inve-
stirali vsega skupa j 27 mili-
jonov dinarjev. M. B. 



TOZD KEMIJA MOZIRJE 

NOVO PRI NAS 

PLRPEN 
POMEMBNA PRIDOBITEV 

ZA VSAKDANJO RABO 
V GRADBENIŠTVU, 
DOMA IN DRUGOD 

To je na jmla j ša in na jmanj -
6a temel jna organizacija 2 3 d r u -
ženega dela v okviru celjske 
Cinkarne. Da, to je TOZD Ke-
mi ja v Mozirju, enota, ki 
pravkar stopa na pot temeljne 
organizacije. Zato dela ne 
man jka . Ne samo tistega, ki 
teče v proizvodnjih prostorih, 
še zlasti onega, ki zahteva ve-
liko zavzetost samoupravnih 
organov, sindikata in drugih. 

Postavitev na lastne^noge ni 
tako enostavna, lahka. Toda, 
tu so se tudi te naloge lotili 
g prizadevnostjo, ki je sicer 
značilna za ves ta c inkamiški 
kolektiv v Ljubij i . Prav na 
vhodu v Mozirje so kot ne-
kakšna straža. Tam, k j e r sto-
j i jo proizvodni prostori , se tu-
di cesta nekoliko zoži in zavi-
je v rahlem ovinku. 

Res je, tp je na jmla j ša in 
n a j m a n j š a temeljna organiza-
ci ja z d r u ž e n j a dela delovne 
organizacije celjske Cinkarne. 
Toda, navzlic temu se ponaša 
8 staix>davno tradicijo. Njeni 
začetki segajo v leto 1896. Te-
d a j so tu j i denarni mogotci 
ustanovili to m a j h n o tovarno, 
da bi izkoriščali naravna bo-
gastva Gorn je Savinjske doli-
ne. Predvsem še rudnine. In 
sicer boksit , ant imon in limo-
nit. 

Sicer pa je tod stala tudi ža-
ga, ki je tako kot ma jhna to-
varna barv dostikrat menja la 
svoje lastnike. 

Čeprav podrobnih podatkov 
o delu in proizvodnji te tovar-
ne ni preveč, je znano, da so 
že v letih pred prvo svetovno 
vojno in tudi med n jo tod pro-
izvajali zemeljske barve. 

Tako j p>o prvi svetovni voj-
ni je to pod je t j e prešlo v ro-
ke domače trgovske družbe in 
dobilo ime »Savinjska tovarna 
barv In lesnih izdelkov Alojz 
Goričar in drug« 

Vse do začetka druge sve-
tovne vojne je v tovarni de-
lalo od dvajset do petdeset 
delavcev. 

V letih takoj po vojni se je 
pod je t j e hi t ro širUo in krepilo 
svojo materialno in proizvod-
no osnovo. Toda, proizvodnja 
lesne galanteri je je bila dolgo 
časa v tem obdobju po vred-
nosti večja kot pa proizvodnja 
barv. Zato tudi mnoge nalož-
be predvsem v lesni obrat . 

Leto 1961 je prineslo nove 
pogoje v poslovanje in kolek-
tiv se je znašel na robu pro-
I>ada. Tedaj so stekli pogovo-

ri s kolektivom celjske Cinkar-
ne in od 1. j anua r j a 1962. le-
ta je ta enota že postala se-
stavni del Cinkarne. 

Negotovost v prihodnost je 
sicer imela določene posledi-
ce, toda enota je pod streho 
velike celjske tovarne hi tro 
našla svoje pravo mesto in tu-
di vidike. 

PRVI VELIK VZPON 
2kiaj ni bilo več časa za ok-

levanje. Delo je zahtevalo svo-
je. In tako zgradi kolektiv v 
1963. in 1964. letu novo halo 
za' proizvodnjo zemeljskih ba-
rv. Vrh tega so preuredili po-
gon. V tem letu so dokončali 
tudi 2^radbo, ki je bdla do 
t re t je faze zgrajeioa že leta 
1954 in so v n j e j pričeli s pro-
izvodnjo t iskarskih barv. 

Potem so prišli na vrsto sa-
nitarni prostori . Zlasti veliko 
pridobitev so pomenile kopal-
nice za delavce. 

Stekla je proizvodnja anti-
korozivnih predmetov. 

V 1966. letu so program teh 
premazov še dopolnili. 

Pomembno je tudi 1968. le-
to. Zgradili so novo skladišče 
ter vkopali cisterne za vnetlji-
ve tekočine. 

V 1972. letu so n a j p r e j zgra-
dili t ransformatorsko postajo, 
zatem pa še skladišče za go-
tove izdelke. 

Delovno okolje je tako po-
vsem spremenilo svojo zuna-
n jo podobo. Namesto trinaj-
stih lesenih ba rak so rasli no-
vi objekti . 

Tudi v kolektivu samem so 
nastale velike spremembe. Ob-
čutek negotovosti je zamenja-
la t rdna socialna varnost za-
poslenih. In tako je kolektiv 
polagoma začel rasti tudi po 
številu. Zda j je več ali m a n j 
stalen in ima okoli petdeset 
zaposlenih. 

Is točasno s tem je narašča-
la tudi proizvodnja. Ce so 
1960. leta proizvedli 1.900 ton 
premazov, se je nj ihova koli-
čina lani povečala že na okoli 
4.000 ton. In ne samo to. V 
proizvodnji so bili pomembni 
zlasti kvalitetni premiki. Ka-
kovost izdelkov je tista, ki j im 
je dala ime. Dobro ime! 

PRIZADEVEN KOLEKTIV 
Povejmo in zapišimo po 

pravici. To je kolektiv, ki se 
zaveda, k a j pomeni enotnost. 
Zraven tega gre za prizadev-
ne delavce, ki ne gledajo po 

strani, kadar je treba napra-
viti k a j več. Predni so. In če-
prav so skora j vsi navezani še 
na košček zemlje doma, j im 
ta kolektiv pomeni življenjsko 
moč. Zato se ga oklepajo, za-
to so m u predani. Zato zavze-
ti pr i izpolnjevanju vsako-
dnevnih nalog in prav tako 
tedaj , ko je treba pomagati 
okolju, krajevni skupnosti ali 
občini, v kateri živijo. 

In še nekaj je, s čimer se 
lahko pohvalijo. Dobro so se-
znanjeni z vsemi problemi, 
nalogami. Informiranost zno-
t r a j delovne sredine je odlič-
na. Majhni so, zato se lahko 
hi tro sestanejo in pogovorijo 
o vsem, kar jih zanima in kar 
mora jo vedeti kot samouprav-
Ijalci in kot delegati. Kot de-
lavci! 

Člani kolektiva ne poznajo 
velikih stanovanjskih proble-
mov, kar seveda ne pvomeni, 
da jih ni. Toda, kolikor mo-
rejo, j ih sproti rešujejo. Za-
to v kolektivu n imajo dolge 
liste tistih, ki čakajo na sta-
novanja. Lani so skupa j z in-
teresno skupnost jo in Komu-
nalnim podje t jem dobili t r i 
s tanovanja iz solidarnostnega 
sklada. Enega so kupili. Prav 
tako so odobrili neka j posojil 
za gradnjo individualnih hi-

šic pva tudi za njihova popra-
vila. 

Skratka, tu jih v glavnem ne 
tarejo stanovanjske skrbi . Vfe-
lik korak napre j so napravili 
tudi z ureditvijo lepe jedilni-
ce, k je r dobijo delavci vsak 
dan toplo malico. Prav tako 
so na voljo brezalkoholne pi-
jače, kava. 

NOVE NALOGE 
Tak je ta c inkamiški kolek-

tiv v Mozirju, ki navzlic dis-
lokaciji, čuti in živi s svojim 
matičnim zaledjem. Ni odre-
zan, še m a n j osamljen. Veže-
jo jih t rdna pota, ki dobiva-
jo prav 2xiaj, z us tanavl janjem 
temeljne organizacije združe-
nega dela, nove kvalitete. Te-
ga se zavedajo vsi. T a k o v Mo-
zir ju, kot v Cinkarni. ZaAo 
vnetost na obeh straneh, da se 
skupno delo, skupno načrtova-
n je še poglobita. 

In tako stopa ta enota Cin-
karne v Mozirju na novo pot 
proizvodnje. Kmalu, že aprila 
ali ma ja . 

Odločili so se za ix>liuretan-
sko peno PURPEN, za izdelek, 
ki prinaša v gradbeništvo no-
vo pridobitev. To je pena, ki 
Jo bodo zaenkrat prodajal i v 
osemdecilitrsklh steklenicah, 

ki se na zraku s pomočjo vla-
ge začne h i t ro strjevati . Po 
petindvajsetih minutah je po-
vršina PURPENA že neleplji-
va. 

PURPEN idealno tesni fuge 
med gradbenimi elementi, 
špranje , ki nas ta ja jo pri mon-
taži, odprtine, ki so neločlji-
vi spremljevalec vseh nape-
ljav in instalacij. Služi kot 
sredstvo za montažo okenskih 
tn vratnih okvirjev ter tudi 
kot toplotni izolator. 

PURPEN je pena v spray 
dozi. Služi za tesnenje in izo-
l iranje proti zvoku in vlagi pr i 
vseh t rdnih podlagah, kakor 
so kamen, les, beton itd. in 
to pr i temperatur i od minus 
15 do plus 100 stopinj Celzija. 

PURPEN po nanašanju v 
času treh u r poveča svojo pro-
stornino za 30 do 50 odst. in 
se popolnoma strdi. 

Prednost PURPENA je v nje-
govi uporabnosti na vsakem 
mestu in v vsakem trenutku. 
Zato ni potrebno nobeno po-
sebno strokovno 2snanje. Zato 
bo PURPEN več kot zanimiv 
tudi za posamezne porabnike, 
za dela v hiši, s tanovanju itd. 

Uporaba PURPENA v obli-
ki spraya Je na našem Iržišču 
povsem nova. Toda, to Je do-
brodošla novost, ki ne te r ja 
posebne obdelave trga, kaj t i 
uporabnost te pene je takšna, 
da bo imela več kot š i rok 
krog odjemalcev. 

Po programu bodo letos 
proizvedli okoli 50 ton PUR-
PENA, že naslednje leto pa 
180 ton. 

Pomembno, zlasti zaradi 
varstva okolja je, da ta pro-
izvodnja ne pozna odpadkov. 
Zato ni nobene možnosti za 
kakršnokoli onesnaževanje 
zraka in vode. Torej , proizvod-
nja , ki kot nalašč sodi v pre-
lepi del Gornje Savinjske do-
line. 

IN DRUGE 
OBVEZNOSTI? 

Kolektiv Cinkarne, TOZD 
Kemija Mozirje, je tore j na 
pragu novega vzpona, osvaja-
n ja nove proizvodnje, postop-
nega opuščanja dosedanje itd. 
Nove naloge in vidike na sploh 
bodo začrtali v svojem razif j j-
nem programu. Tudi v sred-
njeročnem. Pri tem pa se bo-
do srečali še z zahtevo p>o 
gradnj i novih proizvodnih 
prostorov. 



Hala Golovec je postala 
»meka« za srečevanje vseh in 
na vseh najrazličnejših prire-
ditvah. Prednjačijo seveda 
športne prireditve pa zabav-
ne in vse ostale. Kaj nam 
za letos trenutno pripravlja 
hala Golovec oziroma šport-
no rekreacijski center? 

6. marca bo nastopila sve-
tovno 25nana angleška skupi-
na, ki bo izvedla popularni 
musical hit HAIR. Na turneji 
po Evropi bodo v Sloveniji 
nastopili samo v Celju. Pri-
reditev bo ob 19. uri, cena 
vstopnic pa je od 40 do 100 

din. 
Za 8. marec pripravljajo za 

delovne žene opero, ki bi naj 
sicer po golovškem programu 
bila na sporedu šele aprila. 
Kakorkoli že, prireditev bo 
ali marca aU aprila vredna 
ogleda in predvsem posluša-
nja. 

11. marca bodo regljale ža-
be in to celjske, ki pripraiv^ 
Ijajo tradicionalni žabji ples, 
na katerem bodo igrale 
2ABE. 

18. marca bo izbor »idealne 
žene 78«! V Celju bo polfi-
nalno tekmovanje za Slove-

nijo (o tem poročamo na 
drugem mestu). 

V aprilu (da tu i^ še ni do-
ločen) bo koncert namenjen 
predvsem delavcem iz drugih 
republik, ki delajo in živijo 
v Celju, maja pa prireditev 
»Celjani — Celjanom«. Gre za 
to, da bi se ustvarjalci, na-
stali, zrasli ali uveljavili v 
Celju, zdaj pa živijo drugje, 
skupaj predstavili Celjanom. 

Poletni meseci bodo »mrtvi«, 
v jeseni pa so načrtovali kar 
trije sejmi ter od 5. do 7. 
oktobra p>onovno slovenska 
popevka. T. VRABL 

PISE EDO 

JELOVŠEK (7) 

PO TRGIH NAOKROG 
Smo na Orožnovem tr-

gu. V hijši številka 1 je 
bila gostilna že pred le-
tom 1840 (40), ko je po-
žar imičil skoraj ves trg, 
ki je takrat imel le skrom-
ne vodnjake. Gostilničar 
Janez Mastnak je to hišo 
rešil tako, da je za gaše-
nje žrtvoval vso vinsko za-
logo. Mastnaki so imeli 
gostilno do leta 1879, na-
to pa so JO imele druži-
ne Drolc, Schuster, Pač-
nik, Dergan, Sommer in 
zopet Drolc do leta 1941. 
Gostilna je imela razaia 
imena: Akademija, Pri g ro 
zdu. Pri Barbari (sem so 
radi zahajah rudarji) . Med 
okupacijo je bila nemško 
gnezdo in so v n je j zboro-
vale nemčurske ženske. 

Hiša številka 2 je ime-
la temeljno zidovje že iz 
17. stoletja. V n je j so ime-
li trgovino; Dereani, Oro-
žen, Franzl, 'Cimperšek, 
Dergan in Herlah, zdaj 
pa je v n je j trgovina 
Mene s papirjem in galan-
terijo. V prostorih na de-
sni strani vhodnih vrat je 
imel 1870 gostilno Avgust 
Schreick (41), ki je pa 
kmalu t)renehala. 

V hiši številka 6 so že 
od leta 1896 imele gostil-
no naslednje družine (42): 
Uhlich, Janič, Komes, 
Drolc, Vasle, Ozmič inšu-
helj. Gostilna je bila v 
Avstriji »pivotoč«. Do le-
ta 1945 je bila v hiši tudi 
pekama. 

V hiši številka 7 je bil 
nekoč srednjeveški trški 
magistrat. Skozi stoletja 

je bilo p>oslopje večkrat 
preurejeno. Po letu 1850 
je bil tu sedež laške trške 
in mestne občine. V pri-
zemnih prostorih je bUo 
skladišče, ix)zneje tudi sta-
novanje, leta 1969 pa so ta 
procstor preuredili v bife 
Rotovž (43), ki je last go-
stinskega podjet ja Savi-
nja. 

Zdaj smo na Aškerčevem 
trgu. Poslopje številka 1 
omenjajo stari viri že v le-
tu 1445, ko je pripadalo 
kaplaniji. V zasebni lasti 
je pozneje bilo večkrat 
prezidano. Ker je sredi tr-
ga, so v n je j uredili me-
sarijo in gostilno (44), eno 
najstarejših v Laškem. Tu 
je bilo shajališče purgar-

jev, obrtnikov, sejmarjev, 
obiskovalcev cerkvenih ob-
redov, sedmin, ix>rok. Tu 
so zaključevali praznova-
nje zelenega Jurija, obho-
da trškega območja novo-
letnih in pustnih obačajev, 
zaključka kur jenja kresov 
itd. V hiši so imeli Slo-
venci sedež svoje čitalni-
ce, pozneje bralnega dru-
štva s knjižnico. Znani 
mesarji in gostilničarji te 
hiše iz stare dobe so biH: 
Marine, Jureiič, Presinger, 
Breznik, Smolin, Slane in 
Bast. V biv^i Jugoslaviji 
so tu točUi: Skobe, Sušin, 
Korošec, Haas in Poder-
gajs. Med okupacijo je bi-
la tu nemška knjinžicain 
odsek Heimatbunda. 

Hiša številka 1 na Orožnovem trtju. Tu je ob požam 
leta 1840 gostilničar z vinom pogasil ogenj. V gostilni 
so se radi zbirali rudarji , zato je nosila tudi ime »Pri 
Barbari«. 

omm 
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»Poba zeleni, moj ljubi! Nas eden si ne domiš-
lja nič, ampak govori to kar vidi in čuje. Ali misliš, 
da imam repi v glavi namesto oči? Ne, moj ljubi. 
Mojster Krištof ima bistre oči. Zakaj sta potem tako 
zardela, ko sem nepričakovano treščil med vaju? Za-
kaj sta se muzala, ko sta o čaju govorila? Zakaj sta 
se pri slovesu tako neznansko milo pogledala? Ile? 
He?« 

»O tem jaz nič ne vem.« 
»Tatatata! Kar sem videl, sem videl, veš. Le lepo 

mi priznaj! Sicer oznanim po vsej fari, kje si danes 
vasovaL« 

»Tako čenčasti menda niste.« 
»Ampak Marto bom pojutrišnjem spovedal. To 

jo bom!« 
»To vam pa prepovem!« 
»Aha, bikec moj, zdaj si se pa izdal. Zdaj pa 

kar vse po pravici in resnici povej! Potem ostane 
vsa reč ned nama, med domačimi. Ne bi rad. da pri-
deš ljudem v zobe.« 

»Saj ni vzroka za to. Nikar si ne domišljajte 
reči, ki jih ni!« 

»Jaz, da si jih domišljam?! če nočeš nič pove-
dati, pa naj! Zaradi mene skrivaj; jaz vse vem. Ali 
naj vse nadrobim, kar sem na vajinih obrazih bral? 
Ti imaš Marto rad, ona pa tebe. Oženila bi se rada, 
pa se je nekje še zataknilo. Kje, tega še ne morem 
pogruntati. Zdaj pa poslušaj, kaj ti svetujem! Ne 
vdaj se in ne podaj sej. dokler je ne dobiš! Marta 
ti je zlato dekle, pravi angel ti je, lepa kakor kra-
Ijična in pridna od glave do pete in kuhati ti zna, 
kakor znajo le še pri »Orlu« v Mariboru, ti pravim. 
In marljiva je kakor čebela, ni skopa pa vendar varč. 
PM, ni klepetava in vendar prijazna — boljše ne dobiš 
v vsej Jugoslaviji ne. niti v vseh državah Male atlan-
te, če veš, kaj je to. Mene bi čudno veselilo, že za-
radi sorodstva, če bi mogel na vajino ženitnino.t 

»Stric, zapomnil st bom vse, kar ste mi napridi-
gali,« se je Tevž smejal, »ampak za zdaj še s to pri. 
digo nimam kam. Zbogom!« 

Naglo je zavil po stezi v domači hrib. Dolgi, 
tolsti krojač pa se je počasi zibal proti vasi, se ve-
nomer nasmihal in polglasno dejal: 

»Le počakaj, poba! Pojutrišnjem se lotim dekle-
ta. Ji bom že tako natanko izprašal vest in niti 
tako vdel, da bo prav. Potem jih boš pa poslušal, 
hehehe!« 

III. 
S starim Dvornikom je šlo na slabše. Neke noči 

ga je hotelo zadušiti. Kljub temu se ni dal nagovo-
riti, da bi se obrnil na kakega zdravnika v mestu. 
Nekoč je šel Tevž sam v mesto; zdravnik mu je 
pač dal neka zdravila, dejal pa je tudi, da mora 
bolnika videti in preiskati. Sinu je oče ugovarjal in 
se branil: 

»Nič ne pomaga. Prav nič ne pomaga. Ze vem, 
kaj mi je.« 

Nekega večera ga je prosil: 
»čuj, Tevž, k meni se prestavi in pri meni spi! 

Tako tesno mi prihaja včasih ponoči, ko sem tako 
sam.« 

»Rad, oče.« 
Postavil je svojo posteljo v očetovo izbico in 

spal odslej pri njem. Zdaj je večkrat ponoči, ko se 
je zbudil, čut očeta, kako je molil in zdihoval- Izpo-
četka se je vsakokrat prestrašil in vprašal: »Za bož-
jo volje, oče, kaj pa je? Ali vam ne morem poma-
gati?« Stari pa je odvračal: »Nič ni. Hude misli, 
hude sanje. Le spi, Tevž! Ti moraš ostati zdrav in 
močan.« Polagoma se je sin navadil na to stokanje, 
vendar ga je vedno znova vznemirilo in pretreslo. 
Neke noči je bil oče posebno nemiren. Tisti jutro 
potem je sinu pri zajtrku dejal: 

»Tevž, oženiti se moraš.« 
»Se bom že, oče,« je ta odgovoril ves rdeč, »čez 

kako leto.« 
»Kmalu, kmalu! Rad bi še to doživel. Pa boga-

to moraš vzeti, prav bogato!« 
»Zakaj bogato? Saj z denarjem ni sreče!« 
»Pač, pač. Naši kmetiji je potrebna taka, ki ima 

mnogo, mnogo denarja.« 
»Tega ne razumem, oče. Saj vendar dobro stoji, 

mo, dolgov pa tudi ni.« 
»Ne, dolgov nimamo; šele nam so dolžni. Jaz 

bi pa le rad tako snaho, ki ga bogata.« 
»Zdaj zares ne vem, kodi ga je. Vi vendar niko-

li niste bili na denar in ste vsakemu radi pomagali.t 

»Res je. Prosim te pa le, da pripelji bogato k 
hiši.« 

»Ne zamerite mi, oče, ker sem doslej skrival: 
vzel bom Zvonikovo starejšo — in nobene druge neln 

»Zvonikovo? Marto? Ali te mara?« 
»Da, dve leti moram še počakati. Zavezala sva 

se in to drži.« 
»Moj Bog, moj Bog, to bo zdaj narobe,« je sto-

kal stari. 
»Zakaj, oče?« se je sin zavjel, »ali vam Marta ni 

po volji?« 
»že, že. Pridna je. Ali — ali — imela ne bo 

bogve kaj. Pri Zvonikovih ni bogatije.« 
»Kaj vam je toliko na denarju? Neki vzrok mo-

rate imeti. Povejte mi, oče!« 
»Prepozno je; nič več ne pomaga. Jutri ti po. 

vem — jutri — ali pozneje kdaj.« 
Stari ni črhnil o tem niti drugi dan niti nasled-

nje dni. Z vsakim dnem pa je rastlo njegovo raz-
burjenje in odslej m imel več miru ne podne ne 
ponoči. Tevž je večkrat naprosil kaplana, da je pri-
šel očeta obiskat; kadar je bil s tem, je bil dobre 
volje in nikoli ni kaj Česa omenil, da ga tišči. 

Komaj pa je nekega večera legel, ga je začelo 
strahovito dušiti. Tevž je hotel takoj hlapca po go-
spoda poslati. Tedaj je očetu na hitro zopet odleglo; 
vso noč pa je molil in ječal, da bi se bil kamnu 
smilil. Drugi dan je hodil nemirno sem in tja, iz 
ene sobe v drugo, iz hiše na gumno in z gumna nor 
zaj v hišo. Kadar je počival, je zaril glavo med dlch 
ni in strmel predse. Ta večer je ostal dalj časa po 
konci. Tedaj je rekel sinu: 

»Tevž, jutri pojdeva k dohtarju v mestu. Z menoj 
pojdeš, kajne?« 

»Seveda!« se je sin skoraj razveselil. »Ali pa bo-
ste mogli, oče? Ali niste preslabi?« 

»Danes sem že spet pri moči. če bo pa treba, 
si najameva fijakarja.« 

Noč je prebil še kar mimo. Zjutraj se je oble-
kel po pražnje, se dobro najedel, potem pa se odpror 
vil s sinom na pot. Ko sta šla po travniku dol, se je 
Tevž očetu čudil, ker je ta večkrat obstal in se ozrl 
na dom. V gozdu je precej strumno korakal, zdaj 
in zdaj pa se mu je izvil iz srca globok vzdih. Sredi 
brega je zavila pot na položno jaso, odkoder je bil 
lep pogled nazaj k Dvorniku in dol na vas. Na kra-
ju jase je stal star križ, poleg tega ludna kamnita 
klop, v kateri je bilo polno križcev vdolbenih. Tu 
pri tem križu so počivali pogrebci s hribov, na klop 

•pa so polagali krsto z rajnim ter zmolili pet očenašev. 



NOVOST NA TRGU 

ODSLEJ V 500 GR POLIVINILASTIH VREČKAH 

Čeprav ima Merxovo kislo 
zelje že petindvajsetletno 
tradicijo (v prvih letih je 
prihajalo na trg pod drugim 
imenom proizvajalca), šele 
zdaj dobiva svoje pravo ime. 
Ime, ki veliko i>omeni, ime, 
ki je pojem dobre postrež-
be, solidnega trgovanja. 
Merx skratka. 

Da, šele zdaj pravo Merxo-
vo kislo zelje in to po za-
slugi lepih polivinilastih 
vrečk, v katerih je zaprto 
in ki jih boste že te dni 
našli v trgovinah na vsem 
območju, kjer delujejo Mer-
xove p>oslovalnice. Pa tudi v 
drugih trgovinah. 

TRADICIJA 
Gre torej za pravo tradi-

cijo, ki sega t ja v 1953. le-
to, ko so v Celju, v okviru 
tedanje Povrtnine, pričeli z 
rezanjem in kisanjem zelja. 

To so bili skromni začet-
ki, toda obetajoči. Tudi za-
radi trga in prav tako za-
radi močnega surovinskega 
zaledja. Na tem območju, zla-
sti pa v delu Spodnje Sa-
vinjske doline, raste dobro 
zelje v glavah. Vse to so 
znali izkoristiti proizvajalci, 
ki so dali tudi na trg do-
bro, okusno kislo zelje. 

Po približno desetih letih 
dela v Celju so sepr iMencu 
oziroma Agroprometu, ki je 
sestavni del te velike delov-
ne organizacije, odločili, da 
prenesejo proizvodnjo kisle-
ga zelja v Šempeter v Sa-
vinjski dolini. 

In leto 1963. je bilo tisto, 
k jer so delavci kisame že 
prvič rezali in kisali isti let-
nik pridelka zelja v glavah 
v šempetrski kisami. 

SPOMINI 
»Začeli smo na novo s 

povsem drugačnimi delovni-
mi pogoji. Zdaj so se ogla-
sili rezalni stroji in tu v 
Šempetru, v kisami, smo že 
prvo leto imeli petnjast ba-
zenov, v katerih smo kisali 
zelje,« je pripovedoval Jože 
šketa, vodja kisame. 

Tedaj so v tem obratu re-
zali in kisali okoli 300 ton 
zelja. Zdaj se je ta količi-
na več kot potrojila. Potroš-
nja je rasla, trg je vse bolj 
iskal Merxovo kislo zelje. 
Zato hiter vzpon tudi v pro-
izvodnem smislu. 

Ce smo na začetku napi-
sali, da prihaja Merxovo ki-
slo zelje šele zdaj, po toli-
kih letih, na trg s svojim 
pravim imenom, nismo ugo-
tovili brez razloga. Zakaj? 
Doslej so to zelje prodaja-
li odprto in le v p o s o d i , 
kjer je bilo, je! bila oznaka 
proizvajalca MERX. Ljudje 
tega imena v glavnem niso 

I opazili pa tudi trgovec je le 
redko opozoril, da gre za 
Mencovo zelje, čeprav je bi-
lo na splošno znano, čigavo 
je, od kod prihaja in ka j 
ga odlikuje. 

V NOVI OBLEKI 
Zdaj se predstavlja v no-

vi obleki, toda v isti kako-
' vosti. In vendar, zdaj lahko 

dobite Merxovo kislo zelje v 
lepih polivinilastih vrečkah, 
na katerih prevladuje zele-
na barva. To so i)olkilogram-
ske vrečke Merxov€»ga kisle-
ga zelja, vrečke, na katerih 
so natisnjena tudi nekatera 
navodila za uporabo in po-
dobno. 

V iempetrski kisami so 

namreč pred dnevi pognali 
v pogon nov pakimi stroj, 
ki sam opravlja vsa dela: 
sestavlja in lepi vrečke, jih 
polni po teži, zapira in jih 
tišči na poseben trak, k jer 
jih prevzemajo delavke in 
spravljajo v posebno karton-
sko embalažo. Med tem je 
seveda natančna kcaitrola te-
že. Vse mora biti v redu. 
Zlasti teža! 

CENA: 5.90 DIN 
Na novo embalirano Mer-

xovo kislo zelje stane v pol-
kilogramski vrečki pet di-
narjev in devetdeset par. 
Cena, ki ji ni ka j oporeka-
ti. Pa tudi vrečke so bolj 
mikavne. Praktičnejše. Zdaj 
lahko gosp>odinja, ki kupi 
embalirano Mencovo kislo 
zelje, spravi tak zavoj med 
druga živila v torbi. Nič se 
ne more zgoditi. Nič nena-
vadnega, nič neprijetnega. 

NIČ VEČ ŠTRCLJEV 
Da bi bilo zeflje čim bolj-

še, da bi kislo ne imelo 
morebitnih debelih štrcljev 
posameznih listov, imajo v 
Merxovi kisami v Šempetru 
tudi dva vrtalna stroja, ki 
odstranjujeta debele dele li-
stov zelja v glavah. Kaj to 
pomeni, vedo gospodinje naj-
bolje. To je prednost, ki jo 
lahko pohvali vsakdo. Kva-
liteta kislega zelja je tako 
boljša. Vsekakor korak na-
prej. In to velik. Priznajmo. 

OD KOD SUROVO 
ZELJE? 

Ko je tekla beseda z Jože-
tom šketo o tem in onem 
— vižitek ga je poslušati, ker 
se na svoje delo odlično 
spozna — je seveda nanesla 
tudi na odgovor, k je je su-
rovinska baza za proizvod-
njo kislega Merxovega zelja? 

»Naj povem, da je tudi 
dobava surovega zelja, se 
pravi zelja v glavah, zago-
tovljena po posebni pogodbi, 
ki jo imamo s kmetijskim 
kombinatom Hmezad v Žal-
cu. Hmezad nam dobavlja 
približno vsako leto tisoč 
ton zelja, od tega je približ-
no polovica iz njegove last-
ne proizvodnje, drugo polo-
vico pa dajejo njegovi ko-
operanti, se pravi kmeti. To 
zelje prihaja predvsem iz 
Hmezadovih poslovnih enot 
kooperacije v Gotovljah, 
Šempetru, Polzeli, Preboldu, 
Taboru, Vranskem, Trnavi 
in Braslovčah. 

Pa še nekaj je več kot 
pomembno. Za dober pride, 
lek skrbi Hmezad, ki daje 
tudi svojim kooperantom vsa 
navodila glede gnojenja, 
škropljenja, časa pobiranja 
in i>odobno. To je velika 
prednost, ki vedno zagotav-
lja kvaliteto v surovini.« 

NARAVNO KISANJE 

Morda v tej zvezi še to, 
da pKJteka celoten proizvod-
ni postopek brez vsakršnih 
primesi, konservansov in 
drugega. Kisanje zelja se 
odvija po naravni poti. Za-
to dober, prijeten okus. Za-
to odlika, ki je velika, ki 
jo zna ceniti vsakdo. Pred-
vsem človek. 

STALNA POTROŠNJA 

Ce je bila potrošnja kisle-
ga zelja doslej več ali man j 

sezonska, zdaj to ne bo več. 
Tudi to je prednost, ki je 
ne kaže prezreti, kaj šele 
pozabiti. Kislo zelje torej 
v vsakem letnem času! In 
vselej dobro, kakovostno! 

IN KOLEKTIV? 
stalni del kolektiva Mer-

xove kisame v Šempetru 
ima šest članov. Le v času 
sezone, ki t ra ja od septemb-
ra do konca leta, njegovo 
število narase za deset do 
štirinajst delavcev. Po po-
tretoi seveda. To so delavci, 
ki pr ihajajo na pomoč iz 
Hmezadovega obrata v Lat-
kovi vasi. 

Delo članov kolektiva je 
vezano najpre j na čiščenje 
zelja v glavah, na rezanje, 
kisanje in zdaj na sodelova-
nje pri delu pakirnega stro-
ja. Kisanje zelja opravljajo 
v enainštiridesetih bazenih. 

In čistoča? Takšne, kot je 
tu, v tem postopku, prav-
zaprav ne more imeti no-
ben kmet, ki se odloča za 
domače kisanje zelja. Higien-
ska varnost je na višku. 
Brez olepšavanja. 

Pa še to: kakovost kisle-
ga zelja vsak dan spremlja 
tudi Merxov živilski labora-
torij. Vsak dan! Zato torej 
tudi s te strani jamstvo za 
dobro kislo zelje znamke 
Merx. 

KAJ PA NAČRTI? 
Tudi teh ne manjka. Ze-

lju bo zdaj sledila repa. 
Morda že v kratkem. Prav 
tako embalirana v polivini-
lastih vrečkah. Prav tako na 
željo in zahtevo potrošnikov. 

Zdaj je prodaja kislega 
zelja neprimemo boljša, kot 
je bila dosedanja. Nič več 
odprte posode in morda ne-
kaj prstov med zeljeftn. Nič 
več. Zdaj vse lepo zavito. 
V lepih vrečkah. 

DOBRODOŠLA 
NOVOST 

Embalirano Mencovo ki-
slo zelje je torej izredna 
novost na našem trgu. Po-
membna, dobrodošla. To je 
tisti korak, ki ga bodo zna-
le ceniti zlasti gospodinje. 

Embalirano Merxovo kislo 
zelje pa bo šlo tudi na dru-
ga tržišča, tudi v druge re-
publike, še posebej v Dal-
macijo in drugam. Brez za-
drege in sramežljivosti. 

Novost na trgu. Merxovo 
kislo zelje v polkilogramskih 
polivinilastih vrečkah! 

RECEPTA IN DOBER 
TEK! 

Na lepi polivinilasti vrečki 
Mencovega kislega zelja vam 
proizvajalec p r e d i r a tudi na-
čin priprave oziroma dva re-
cepta, ki ju ne pozabite pre-
brati. 

— Kislo zelje in kos suhe-
ga mesa ali klobase kuhajte v 
malo vode. Dodajte po okusu 
dišave kot čebulo ali česen, 
lovorov list, kumino, nekaj 
zm popra in sladko papriko. 
Zabelite z domačimi ocvirki 
ter servirajte s krompir jem v 
oblicah. 

— Med surovo kislo zelje 
narežite kisle kumarice, pre-
lijte z oljem, kisom, dodajte 
na lističe narezano čebulo ali 
česen, premešajte in serviraj-
te kot solato. 

Pri no\em stroju za pakiranje 3Ierxovega kislega zelja v šempettrski kisarni. Spredaj na 
levi strani: vodja kisarne — Jože Sketa. 



PIŠE 

DR. MJLAN 
BEKČič 

UMETNA 
PREKINITEV 
NOSEČNOSTI 

^ SPLAV 
Prekinitev nosečnosti ni zaželen uk-

rep, ker pa je splav na jbo l j pogosta 
metoda preprečevanja nosečnosti, je to 
urejeno z zakonom, ki je začel velja-
ti 1. j anuar ja lani. Od dostopnosti kon-
tracepcije, od odnosa družbe in posa-
meznikov do sodobnega načrtovanja 
družine je odvisno, v kolikšni meri za-
menju je jo splav z uporabo sodobnih 
načinov in sredstev za uravnavanje rod-
nosti. 

Ko govorimo o pravnih predpisih, 
ki omogočajo uresničevanje človekove 
pravice do umetne prekinitve noseč-
nosti, potem n a j povemo, da zakon o 
/zdravstvenih ukrepih pri uresničevanju 
pravice do svobodnega odločanja o roj-
stvu otrok priznava splav kot meto-
do uravnavanja rojstev, in sicer na za-
htevo nosečnice, če nosečnost ne tra-
ja več kot deset tednov. Umetna pre-
kinitev nosečnosti, ki je že daljša od 
desetih tednov, pa se lahko opravi na 
zahtevo nosečnice le, če je nevarnost 
posega za življenje in zdravje nosečni-
ce ter njena bodoča materinstva manj-
ša od nevarnosti, ki grozi nosečnici 
ali otroku zaradi poroda. Torej , preki-
nitev nosečnosti v prvih desetih tednih 
nosečnosti je dovoljena brez omejitev 
na zahtevo ženske, ki nosečnost želi 
prekiniti. Svojo zahtevo mora le po-
sredovati ustrezni zdravstveni organiza-
ciji, ki opravlja umetno prekinitev no-
sečnosti. 

Vse raziskave povedo, da je kom-
plikacij ob splavu manj , če je noseč-
nost kratka, sodobna anestezija, anti-
biotiki in tehnologija dela pri operativ-
nem posegu, pa so tudi bistveno zmanj-
šali obolevnost po splavu. Iz naših 
izkušenj pa vemo, da je bolje noseč-
nost preprečevati, kot prekinjati . 

V nekaterih slovenskih zdravstve-
nih ustanovah že v prvih št ir inajst ih 
dneh po izostanku perila, lahko nare-
dijo poseg, tako imenovano endome-
trisko aspiracijo ali menstrualno regu-
lacijo. Postopek je kratek, neboleč, ni 
potrebna anestezija, ženska gre lahko 
takoj domov in naslednji dan že oprav-
lja svoje delo. V našem Centru za var-
stvo žena v Celju bomo tudi delali po 
te j metodi, vendar je to odvisno od 
uvoznika opreme. 

Postopek za umetno prekinitev no-
sečnosti po desetem tednu nosečnosti 
obravnava komisi ja prve s topnje in če 
ta ugotovi, da za umetno prekinitev 
nosečnosti niso izpolnjeni pogoji zako-
na, zavrne zahtevo. V tem primerna 
lahko nosečnica predlaga, da o njeni 
zahtevi odloča komisija druge stopnje. 
Postopek je hiter in human, zdravst-
veni delavci, zdravstvene organizacije 
in socialni delavci seznanijo nosečniso 
s postopkom, potekom in posledicami 
umetne prekinitve nosečnosti ter z me-
todami in sredstvi za preprečevanje 
nosečnosti. Splav kot medicinski poseg 
ima lahko kasnejše posledice, vpliva na 
kasnejšo zanositev in donositev, pa če-
tudi je opravljen strokovno. Ženske, ki 
so že imele splav, kasneje pogosto 
spontano splavijo, ali pa pr iha ja do 
prezgodnjih porodov ali do rojevanja 
otrok z nizko porodno težo. S pre-
ventivnega vidika in z novimi zakonski-
mi ukrepi pr ičakujemo, da bo pot-
reba po splavu sčasoma usahnila, po-
sebno še, če bodo ženske pravočasno 
seznanjene z možnostmi strokovnih na-
vsetov in s sredstvi za preprečevanje 
•nezaželene nosečnosti. Z uveljavljanjem 
načel o svobodnem načr tovanju druži-
ne, bomo to lahko dosegli. 

ALPINISTIČNI KOTIČEK 

čeprav je še 3 mesece do 
odlioda I. celjsl^e alpinistič-
ne odprave v Ande, se kan-
didati nepiretrgoma iin tudi 
dokaj nevarno pr ipravl ja jo 
za perujske šesttisočake. Zad-
n je tedne smo priča eni naj-
bolj nevarnih zim v tem de-
setletju; sneži skora j vsak 
dan, iz vseh koncev Ehrrope 
poročajo o rekordnih padavi-
nah in žrtvah plazov. Tudi 
pr i nas ni drugače nad 2000 
m, pa naveze k l jub temu po-
navl ja jo zimske vzpone in se 
lotevajo celo novih. Do kod 
je to tveganje še upravičeno, 
je na vsak način stvar ple-
zalcev samih, upamo laMco 
samo, da katera od celjskih 
navez kl jub svojemu znanju 
ne doživi nel jubo preseneče-
nje. 

5. f ebruar ja sta Kneiz in Zu-
pan v izredno neugodnih raz-
merah izvedla 2. zimsko po-
novitev smeri Modec—Bežek 
v Š'karjah. Pristop do bivaka 
pod Ojstrico je bil problema-
tičen in naporen, bivak sam 
pa sta našla poškodovan in 
odprt ter poln snega. Torej 
tudi tu, kamor pozimi zaha-
ja jo res samo dobro izurjeni 
l judje, pred -vandali ni miru. 

11. f ebruar ja so bili alpini-
sti na Okrešlju, k je r je sne-
ga že do strehe koče GRS. 
Lovili so jih plazovi, k l jub 
temu je Knez l o n č e k v solo 
vzponu ponoči p>onovil Vziiod-
n'o steno Križa in zaradi ne-
varnosti plazov na severu se-
stopal po isti smeri nazaj, 

19. februar ja sta Zupan Jo-
že in Meh Meta p>onovila 
Centralno grapo v Mrzli gori, 
prav tako Knez Pranček v 
solo vzponu. CuOk Mišo je 
ponovil Vzhodno steno Križa 
in pO smeri tudi sestopal. 
Knez in Pepelnik Aco pa sta 
opravila prvo zimsko pono-
vitev Poševne grape v južni 
steni Mrzle gore in sestopala 
po grapi X. 

Poleg treninga v okviru od-
prave pa dela organizacija 

alpinistom veliko večje pre-
glavice. Glavni problem je se-
veda denar, za kar je prev-
zel skrb pripravljalni odbor, 
ki se je sestal na pobudo IS 
Skupščine občine Celje in ki 
bo skušal pravočasno zagoto-
viti potrebna finančna sred-
stva. Izvršni svet je namreč 
pokrovitelj I. celjske odpra-
ve v Ande. V pripravljalnem 
odboru so: Mar jan Ašič, pred-
sednik IS skupščine občine 
Celje, Gazvoda Panc, Dušan 
Gradišnik, Miran Kršmanc, 
Janez Lenasi, Mile Zupančič, 

Aleš Ilc in Cic Debeljak. Po-
leg denar ja je veliko skrbi 
še s prevozom, specialno oi>-
remo in hrano, ki jo bo od-
prava zaradi visokih tarif z 
a^'ionom, kupila v Limi. 

Ponovno oirozarjamo na iz-
jemno nevarnost plazov, ki 
se prožijo tudi tam, k j e r j ih 
v zadnjih letih običajno ni 
bik). 

Na sliiki: tečajniki alpini-
stične šole pri prvem skup-
nem vzponu na Rinke 

CIC 

Ml IN ZDRAVJE 

PiŠE: DR. MARJAN VEBER 
Niso redk' primeri , ko 

se srečujemo s starši, ki v 
svoji nekritičnosti valijo kriv-
do za učenčev neuspeh v šo-
li zgolj na učitelja in šolo. 

Poleg staršev pa i i ra pri 
vključevanju otroka v šolo 
zelo pomembno vlogo tudi 
učitelj. Od njegovega odnosa 
do otroka in njegovih peda-
goških sposobnosti (npr. zna-
ti otroka motivirati za uče-
nje in delo, zahtevati od nje-
ga le toliko, kolikor on zmo-
re itn.) bo odvisno v koliki 
meri se bo otrok razvil iz v 
starše orientiranega (egocent-
ričnega) v vrstnike ori jentira 
nega (sociocentričnega) bi t ja . 
Šolska nezrelost ali nepravi-
len pristop k otroku s stra-
ni staršev oziroma vzgojite-
lja se ka j rade kažejo v ob-
liki najrazličnejših motenj , ki 
jih ugotavljajo tako starši, 
kakor tudi vzgojitelji. Vsled 
teh pa taki otroci p r iha ja jo 
po pomoč bodisi k psihologu 
ali zdravniku. To so nesamo-
stojnost. plašljivost, razdraž-
Ijivost, kljubovalnost, nemir, 
agresivnost, laganje, kraja 
grizenje nohtov, sesanje 
prstov, motnje v ješčnosti bo-
disi pretirani ali pomanjklj i-
vi, motnje v spanju, ponov-
nem nočnem močenju itd. 

V zvezi s stiskami, oziroma 
najrazličnejšo problematiko, 
ki se pojavlja pr i tovrstnih 
šolarjih, je zanimiva ugotovi-
tev neke elementarke, ki ugo-
tavlja, nekako takole: »Zad-
nja leta opažamo vse m a n j 
otroških nalezljivih bolezni, 

zaradi katerih je nekoč manj-
kala kar ena četrtina do polo-
vice učencev hkrat i . Zato pa 
opažamo vse več psihičnih 
moten j kot odraz prezaposle-
nosti staršev in vsled tega 
pomanjkan ja časa za vzgojo 
in potrebe svojega otroka. 
Najbol j moteni so tisti otro-
ci, ki že od najnežnejše dobe 
občutijo pomanjkan je ljubez-
ni s strani staršev, nadalje 
otroci ločenih staršev (loče-
na starša večkrat ščuvata 
otroka drug proti drugemu). 
Zato bi bila vzgoja staršev, 
še zlasti mladih zakoncev v 
veliko pomoč našim najmlaj-
šim.« 

Iz vsega navedenega se kaže 
nujna potreba po vsklajenem 
delovanju staršev, vzgojite-
ljev in drugih strokovnjakov, 
ki imajo opravka s šolarj i . 

V pre j šn jem sestavku je bi-
lo govora o vključevanju otro-
ka v .šolsko okolje in o de-
javnikih, ki soodločajo o tem, 
kako se bo prilagodil nanj. 

Tokrat bo tekla beseda o 
njegovem fizičnem zdravju. 
Znano je, da je ena izmed 
komponent šolske zrelosti tu-
di fizična kondicija, to je raz-
vitost funkcije senzoričnih or-
ganov, prisotnost oziroma od-
sotnost telesnih okvar, organ-
skih obolenj itd. 

Iz poročila, ki ga pripravi-
mo vsako leto po zaključenih 
pregledih teh otrok, povzema-
mo nekatere važnejše ugoto-
vitve in zaključke. 

Telesno držo kot psihofizič-
ni fenomen je imelo slabo do-

mala 30 odstotkov pregleda-
nih. Ako p r imer jamo to zdrav-
stveno pomanjkl j ivost z ena-
ko pri ostalih u&ncah osnov-
nih in srednjih šol, nam pade 
v oči, da je v nadal jnj ih letih 
šolanja odstotna udeležba 
manjša . V danem pr imeru je 
značilno to, da je večja pri-
zadetost na p>odeželskih šolah 
in med deklicami. Zakaj 
sploh ugotavljamo, kakšno dr-
žo ima učenec? Le-ta ndma 
zgolj estetskega pomena, mar-
več vidimo pri n j e j predvsem 
zdravstvene posledice. Te se 
nam kažejo kratkoročno v 
motenju notranj ih — prsnih 
in trebušnih organov ter dol-
goročno v smislu sprememb 
v hrbtenici in na sploh v drž-
nem aparatu z vsemi težavami 
in tegobami, ki jih srečujemo 
predvsem v kasnejših letih, 
torej pri odraslem človeku. 
Ko vstopa otrok v šolo, mo-
ramo račimati še s slabo raz-
vitim držnim aparatom. Le-ta 
bo postal čvrst tekom let. 
Nanj lahko vpliva škodljivo 
vrsta dražljajev oziroma po-
man jkan je nekaterih. Kot os. 
novno vodilo otroka, enako 
odraslega človeka je gibanje. 
Otrok, ki je zdrav, ne more 
biti pri miru. On potrebuj« 
nagonsko neprestano aktiv-
nost svojega telesa. Ta mu je 
potrebna tako za telesni ka-
kor duševni razvoj. Kako j€ 
s tem, ko pride v šolo? Ve 
mo, da mora odslej presedet 
toliko in toliko u r v šolsk 
klopi oziroma za mizo doma 

Nadaljevanje prihodnji i 

PRIPOROČA 
za 8. marec obisk oddelka FOTOOPTIKE 
v pritličju veleblagovnice T. Tu vam j« 
na voljo nakit, okrasni predmeti iz Šp^ 
nije in za kombinacijo z drugimi dariii š« 
lepi prtički iz idrijske čipke. 



Zdesetkana ekipa Celja pred odločilnim .srečanjem v Mestnem parku pred 3000 gledalci. Z leve — Vertovšek, Felc, Sani-
ca, Sendclbah, Dobovičnik, kateremu je bila to poslovilna tekma, Zorko Audlč, šeško, Marčec, Bernjak, Perčič, Fili-
povič in Dratec. (Foto: T. Tavčar) 

HOKEJ NA LEDU 

v subuto zvečer je blizu 
30OO gletliilcev videlo v Mest-
nem parita v Celju pravo 
športno dr;imo, ki je trajala 
polne tri in pol ure. V po-
vi'atnem srečanju za vstop v 
prvo zvezno hokejsko ligo so 
celjski igralci dosegli le ne-
odločen rezultat 4:4. Pri izva-
janju kazenskih strelov pa so 
bili boljši gostje in z rezulta. 
tom zmagali v skupnem 
seštevku 7:6. Celjani so torej 
Izgubili tilt pred svojim naj-
večjim uspehom status prvo-
llgjsša. 

V Celju je bilo vse pri-
pravljeno za zmagoslavje. 
Celjski igr.ilfi so med ted-
nom z odlično igro v Beo-
gradu dos-?gli ugoden rezul-
tat 1:1. V soboto se je že 
pel ure prt d pričetkom zbra-
lo na drsališču preko 2500 
glcdalcev. Do pričetka pa je 
pri.šlo še preoF-falih 500. To-

izreden športni okras. Sa. 
nio srečanle pa se je pričelo 
z irredno smolo dom.ičinov. 
Tik pred fKlhndoni na ledeno 
ploskev je domači zdra^Tiik 
odsvetoval na«;top najboljše-

mu celjskemu vratarju Ko-
madini, ki je imel tempera-
turo 40 stopinj. »Prvo je 
zdravje,« je sklenil trener /\1. 
,bin Felc. Toda dejstvo, da 
ne bo v vratih odličnega 
vratarja, je pustilo sledove. 
Njegov namestnik Audic je 
branil po<l pritiskom teže sre-
čanja in zato tudi napake v 
prvi tretjini, ko so gostje 
presenetljivo povedli 4:0. 

Celjani so se zbrali šele v 
drugi tretjini in preko Zor-
ka. Ograjenška in Dobovični-
ka zmanjšali rezultat na 3:4. 
V tretji, odločilni tretjini tek-
me pa so Celjani pokazali 
svojo pravo vrednost, čerav-
no močno oslabljeni, niso na-
mreč igral! poškodovani Ker-
koš, škn ibe j in Antlej ter 
bolna Komadina in Šmerc, 
so močno nadigrali goste. 
Kmalu je Zorko rezultat ize-
načil in le minuto ka.sneje je 
Vertovšek dosegel peti zade-
tek. Sodniška trojka iz Za-
greba je zadetek priznala, to-
da na prigovarjanje gostov ga 
je kasneje razveljavila. To 

pa je toliko zmedlo domači-
ne, da smo do konca gledali 
le igro v pravem športnem kr-
ču. Rezultat takšne igre pa 
je bila še vratnlca Filipovi-
ča v 56. minuti in izredene 
prodor Bratca. Toda sam pred 
vrati Tomiča je za las zgre-
šil. 

Ker pa je bU končni skup-
ni rezultat neodločen 5:5 (v 
Celju 4:4 in Beogradu 1:1), 
so igralci pristopili k izvaja-
nju kazi^nskih strelov. Tu so 
rutinirani gostje dosegli tri, 
Celjani pa dva zadetka. Zma-
govalec na ledeni ploskvi je 
s tem bil znan. Toda Celjani 
so vložili protest. Sodnik Gr-
gec iz Zagreba, ki je dovolil 
gostom izredno grobo igro, je 
mimo odločitve v 50. minuti, 
ko je razveljavi! zadetek Ver-
tovška, napravil .še eno na-
pa^ro Dnig! zadetek pr! ka-
zenskih strelih za goste je 
Diimdjcnovič doser:el na ne-
pravilen način, ker je vrnil 
ploščico nazaj pri preigrava-
nin Audiča. 

Ne jrlede na rezultat pri-
tožbe pa menimo, da bi bilo 

vsekaKor pravilneje, če bi v 
bodoče imeli pri nas vsaj 
šestčlansko prvo ligo, v ka-
ter! bi mimo trojke Jesenice, 
Olimpija, Medveščak igral! še 
Crvena zvezda, Celje In 
Kranjska gora, ki je letos 
izpadla. 

Po srečanju v Celju: 
Milan Hohnjec, predsednik 

HDK: »Fantje so dosegi! svoj 
največji uspeh. 2al je tokrat 
splet raznih okoliščin prepre-
čil vstop med najboljše. Ško-
da! Toda to nam ne bo vze-
lo moči in volje. V novo se-
zono ponovno stopamo sku-
pa j s trenerjem Felcem v bor-
bo za prvo ligo.« 

.41bin Felc, trener Celja: 
»Kaj n a j rečem? Fantje so 
dali zadnje atome moči. Po-
škodbe in gripa so storile 
svoje. Sreča in sodnik! so 
bili bol j naklonjeni gostom. 
Prihodnjo sezono nadaljuje-
mo skupaj in bomo dosegli 
še boljše rezultate in vrnili 
dolg našim dragim gledal-
cem.« 

J. KUZMA 

mmLK 
Na državnem prvenstvu v 

Mavrovem je članica IZLET-
NIKA Andreja Jezeršek bila 
druga v smuku. Odlično se je 
uveljavila tudi Barbka Jagrič 
v smuku s 4. mestom. Obema 
veljajo naše čestitke! 

ŠtDrjani iiO pri Colj:iki Koči 
iavedli letošnja prva smučar-
ska telcmovaiija na pozablje-
nih terenih poboija Tovst. V 
soboto je bilo prvenstvo v ve-
leslalomu za Mladenov pokal, 
spominsko tekmovanje smu-
čarjev KS Štore za mnogo 
prerano umrlim Mladenom 
Zeličem, študentom strojništ-
va, obetavnim smučarskim de-
lavcem in vaditeljem. Nastopi-
lo je nad 70 tekmovalcev. Pri 
pionirjih je bil vrstni red naj-
boljših: 1. Bojan Kavka, 2. Jo-
že Arčan, 3. Gorazd Bokšan. 
Pri mladincih — 1. Boštjan 
Koželj, 2. Uroš Arzenšek, 3. 
Igor škomik. Pri članili — 
Edo Lorgar, 2. Marjan Kolar, 
3. Albin Drobne. Pri pionirkah 
— 1. Sima Kroflič, 2. Milojka 
Kajba, 3. Branka Sivka. Pri 
ženskah je zmagala Jasna Ve-
ber pred Marjano Canžek. Or-
ganizacija tekmovanj v rokah 
Partizan-Kovinar š tore je bi-
la odlična. 

V nedeljo je bilo pri Celjski 
koči prvenstvo štorskih žele-
zarjev v veleslalomu. Nastopi-
lo ie nad 130 smučarjev. Teh-
nični rezultati. Moški, proga 
A: do 25 let — 1. Aleš Kavka, 
2. Srečko Galuf, 3. Mitja Ce-
ruga; od 25 — 35 let — 1. 2o-
har, 2. Lorger, 3. Renčelj; od 
35 do 45 let — 1. Mastnak, 
2. Veber Tine, 3. Senčič, B 
proga, moški: do 25 let — 1. 
Kranjc, 2. Herman, 3. Zupane; 
od 25 do 35 let — 1. čanžek, 
2. Ojstršek, 3. Kresnik: od 35 
do 45 let — 1. Kumperger, 2. 
Pisanec, 3. Resman; nad 35 let 
— 1. Kranjc E., 2. Kavka, 3. 
Zupančič. Pri ženskah je bO 
vrstni red najboljših: 1. Mar-
jana č a n ž ^ , 2. Lidija Kavka 
in 3. Jožica Sikole. Direktor 
železarne ing. Dušan Bumik | 
je po tekmovanju najboljšim 
podelil kolajne. 

V trim akcijah pa je na 
Golteh zaradi neugodnih vre-
menskih razmer sodelovalo le 
219 udeležencev iz celjske ob-
čine. K. JUG 

nmM CEUSii 
STRELCA 

Po 2. kolu občinske strelske 
lige z zračno puško vodijo 
člani SD Celje pred domačini, 
Kovinarjem štore. Sledijo 
Tempo, Ingrad. Kovin?.r II, 

i K. . ... .. . Ce-
• l i . Uobrna Z •"•iiu, Mfetka, 

.i".iik, Libe .1, Pošta m Av-
to. Med posamezniki je v 
vodstvu po dveh kolih Tone 
Jager pn^d Jožotom Jeramom 
in Mr.rviijiom Dobovičnikom, 
vn SD C;e!jc, sledijo pa štirje 
tekmovalci SD Kovinar što-
re: Vili Dočman, Robert Mer-
nik, Ivon Kcčevnr in P.rnnko 
Malec ter drugi. 

Tudi v Laškem imajo ob-
činsko ligo, kjer so izpeljali 
že tretje kodo. Vodi SD »Tone 
Bostič« iz Zidanega mosta 
pred drugimi. Med posamez-
niki je trenutivo v vodstvu 
Roman Mfitp'^. Pivovarna 
Laško. 

Novi predsediisk Občinske 
strelske zveze Celje je Martin 
Andrijaš, tajnik pa Zoran 
Lah. Oba sta bdla izbran.a na 
zadnjem občnem zboru. k;er 
so med drugim ugodno oce-
nili prejšnje delo zve^e in 
sprejeli program za prihodnjo 
mandatno dobo. V imenu 
TKS Celje je nwhovo delo 
dobro ocenil ter obljubil po-
moč pri nadalinie-m razvoju 
strelstva pre^rlstriTrn^k TKS Vi-
ki m m . jageR 

mm MOJSTRI 
KAHATEJA 

Društvo za karate-aikido-
jiu-jiteu JUGOKAJ Celje je 
pripravilo na Dobrni tridnev-
ni seminar za nove mojstre 
karateja, kjer je sodelovalo 
67 tekmovalcev iz trinajstih 
različnih klubov. Seminar je 
vodil mednarodni mojster dr. 
Rudi Jakhel. Po seminarju je 
promoviralo deset novih moj-
strov karateja, med njimi tu-
di Celjana Karel Tramšek in 
Stane Cretnik, medtem ko je 
veteran Vinko Gobec potrdil 
»drugi dan«. 

Na turnirju ob ko^ncu semi-
nar ja je v nižji kategoriji 
zmagal Vu5^em iz Žalca, v viš-
ji pa Žumer iz Celia. 

Na 25 metrski skakalnici v Bra-
slovčah so nastopili mlajši in sta-
rejši pionirj i . Med slednjimi je 
zmagal domačin Marko Kralj , ki 
je skočil 18 in m trr zbral 
195 točk. 

Na 50 metrski skak^-nici v An-
dražu nad Polzelo pa so bili sko-
ki za pokal Slovenije za ni 'ajše 
mladince. Domačini niso imeli 
večjega uspeha. V meddriišU eni 
tekmi pa je zniagal pri st. pio. 
nir j ih Podgoršek iz Mislinje, Do-
brave iz Ljubnega pa Je bil tret-
ji . Pri članih sta si prvo in »Iru-
go mesto razdelila Ceh iu Cepel-
nik, oba iz Velenja. 

T. TAVC.̂ K 

ROKOMET 

TEŽKA BITKA V KALNIH VODAH 
v nadaljevanju tekmovanja v prvi zvezni rokometni ligi 

beležimo ponovno dobro igro pomlajenega moštva Aero 
Celje, toda istočasno tudi nešportni izpad celjskega igral-
ca. Tokrat je to bil Vlado Vukoje, ki je preostro reagiral 
na odločitev sicer slabih sodnikov Popoviča in Vujačiča 
iz Titograda. To pa je bilo dovolj, da so Celjani v zelo 
pomembnem srečanju morali potem igrati kar 42 minut 
brez enega igralca! To pa je tudi \T5rok, da je povprečna 
domača ekipa Dubočice lahko prišla do točk. 

Znova torej beležimo, da sodijo celjskim igralcem slabi, 
neizkušeni sodniki. To je znova dokaz, da so celjski roko-
metaši na »črni« listi osrednje zveze. In ob takšnem rav-
nanju bi moral rutinirani igralec, kot Je Vukoje, brzdati 
Bvoje živce. Napravil je torej slabo uslugo svojim soigral-
cem, kajti v trenutku, ko celjski rokomet preživlja krizo, 
bi morali vsaj starejši igralci igrati predvsem z glavo m 
pokazati svojo zrelost. 

Poraz proti Dubočici ni toliko boleč, bolj boleča bo 
posledica tega. Ce bo Vukoje kaznovan, v to pa ne dvomi-
mo, potem bodo morali Celjani v soboto pokazati več, kot 
trenutno zmorejo, če bodo hoteli v zadnjem kolu prvega 
dela prvenstva premagati doma Železničarja iz Sarajeva. 
Izguba točk doma pa pomeni korak proti dnu tablice. 
Na to pa, kot kaže, nekateri igralci s svojimi nepremišlje-
nimi, pa morda tudi upravičenimi potezami, ne mislijo. 

Celjani, zlasti mladi igralci, so v Leskovcu zaigrali do-
bro. Vse do 11. minute so bili enakovredni domačinom in 
to do rezultata 4:4. Potem so zastreljali 4 sedemmetrovke 
in po izključitvi Vukoja izgubili vse možnosti za uspeh. 
Zelo dobro je zaigral Anderluh, ki je s 13 zadetki bil naj-
boljši strelec srečanja. Ostale zadetke pa so dodali: Bo-
jovič 4, Praznik in Ivezič 2 ter Toplak, Vukoje in Guček. 
Končni rezultat 24:28 (9:11), J . Kuzma 

ATLETIKA 

GRIPA POKOPALA UPE ADK 

Odlična Velenjčanka Andreja 
Šverc na poti k zmagi na dr-
žavTjem prvenstvu v krosu. 
Pot v reprezentanco je od-
prta . . . 

V Ljubljani je bilo letošnje 
državno prvenstvo za vse ka-
tegorije v krosu. V skoraj ne-
mogočih vremenskih pogojih 
so im stezi speljani po Tivoliju 

vedik uspeh dosegli tudi atleti 
Kladivarja in velenjskega Ru-
darja. 2sil ixa je prve, to je at-
lete Kladivarja, pokopalo 
zdravje, saj je namesto nekaj 
več kot trideset tekmovalcev 
nastopilo samo enajst. Tako 
je šlo vse upanje po končni 
ekipni zmagi po »vodi« oziro-
ma po »snegu«. 

Naslov državnega prvaka je 
osvojil med člani Stanko Li-
sec, Numan Ukič je bil četrti 
in Drago Zuntar peti. Tako so 
tudi ekipno med člani zmaga-
li Celjani. Vsi trije imajo tu-
di možnost uvrstitve v držav-
no reprezentanco za bližnji 
nastop na balkanskem prven-
stvu. 

Med članicami je najvišji 
naslov osv^ojila Andreja Šverc 
iz Velenja. 

Lep uspeh je dosegla tudi 
članica Kladivarja Ida Bun-
derla, ki je bila med mladin-
kami tretja. Tudi ona ima mo-
žnosti za nastop v reprezen-
tanci. V skupnem vrstnem re-
du (vse kategorije) je Kladi-
var kljub okmjenosti osvojil 
5. — 8. mesto, velenjski Rudar 
pa je bil divanajstL 

Na zasneženih progah Tivolija vicUmo v dolg! koloni čla-
nov na 12 kilometrov v ospredju dva člana Kladivarja — 
kasnej.šega zmagovalca Lisca (št. 325), za njim pa klub-
skega tovariša 2untar ja (327), ki je bil peti. 

Foto: Lojze Ojsteršek 







FEST NA PLATNIH (1) 

Režija: John Avildsen; igra-
jo: Sylvester Stalone, Talia 
Shire, Burt Yoxing; nagrade: 
trije Oskarji — najbol jš i f ihn 
leta 1977, na jbol j ša režija, 
na jbol j ša montaža . 

Film Rockjr je bil lani na j . 
•večje presenečenje n a preza-
sščenem ameriškem fi lmskem 
tržišču. Nastal je v anonim-
nost i z mak) znanimi avtor, 
j i , na to pa se bliskovit) po-
vzpel do na jbol je ocenjenega 
filma leta, ki je enako pri . 
l jubl jenost kot p r i ocenjeval-

dosegel tudi pr i občin-
stvu. 

Roaky govori o mladem, 
m a n j bis t rem, a poštenem 
mladaniču — boksar ju . Ro. 
cky boksa za vsak denar . 
Preživlja se z boksom po 
klubih, služi drobiž in za-
praw]ja svoj talent. Boksa 
pravzaprav le zato, ker ne 
zna početi nič drugega (»če 
n imaš možgan, razvijaj mi-
šice«, m u je dejali oče). Nje-
gov značaj še najibolje raz. 
kriva romantična ljubezen do 
nelepe sosede in pravo obo-
ževanje malih živalic, ki so 
močan fcontrajst njegovi atlet-
ski močd, Rocky jie tretjeraz-
redni boksar . V zatonu je 
že. Zapravil j e svojo šanso, 
ki je pravzaprav nikoli ni 
imeL Od boila razmesar jen 

obraz s čudežno nepoškodo-
vanim nosom, ix>vešenimi in 
žalostnimi očmi, zre v vsak-
dan, brez upov. Toda upi 
vendar so. Amerika je dežela 
upa, dežela, k j e r ima vsakdo 
svojo priložnost. Tudi Ro-
ckyu se ponudi. Ponudi se 
m u kot ironičen odgovor na 
ameriški sen, kot odgovor 
na izgubljene upe. V mesto 
pr ide svetovni prvak Creed, 
ki tu izve, da bo dvoboj z 
izzivalcem odpadel, zaradi 
njegove poškodbe. Dvoboj, ki 
natj bd počastil 2(X)-letnIco 
ZDA, države priložnosti in 
vipov. Dvoboj mora biti! Pred-
stava se mora nadaljevati! 
Za, vsako ceno! Ce ne z do-
stojnim par tner jem, vsaj v 
stilu dežele upov. Na j dobi 
priložnost neki anonimnež, 
n a j bo lutka v velikem re-
klamnem spektaiklu, vseame-
riškem showu, 

Rocky dobi priložnost. Po. 
stane nekak sodobni David, 
ki bo boksaa proti neprema-
gljivemu CJoliatu. R o c ^ pri-
ložnost spre jme. Ne kot iz. 
ziv prvaku. Spre jme jo kot 
svojo šanso, kot obliko sa-
mopotrditve, kot pot, da pr . 
Vič v življenju tudi sam po-
stane »Nekdo«, ne brezimni 
t ret jerazredni prebivalček pla-
neta, M ga ne bo objokoval. 

Ne gire za slavo, ne za de. 
nar . Za to gre, da dokaže 
svetu in sebi, d a je nekaj . 
»In 6e b o m slišal zadnji 
gong, bom ne glede n a izid 
zmagal,« pravi Rocky. Zma-
gal bo v borbi s seboj. For-
malna zmaga aHi poraz s ta 
le kulisi bo ja s sabo, z oko-
lico, ki ga je toliko časa za-
postavljala, prezirala. 

Boj je okruten, krvav. Tu. 
da zadnji po(nos, Rockyjev 
nos, se zlomi. Toda Rocky, 
vsemu spektaklu in posmehu 
navkljub, zdrži n a nogah do 
zadnjega gonga. Z obrazom 
krvave maske, slepo podplu-
timi očmi in l jubl jeno Adri-
ano v l iaročju ponosno zre 
v resnico o zmagi in porazu, 
o deželi upov in san j . Rocky 
je »Netodo«. 

Film Johna Avildsena (po-
znamo ga že po mojstrovini 
Joe, tudi to je Amerika) je 
visoka priEinanija sicer dobil 
nekoliko nezasluženo, k a r pa 
ne pomend, da svodi komer-
cialnosti navkl jub Roclcy ni 
dober film. Nad raven po. 
vprečnosti ga dviguje pred-
vsem odlična igra, domišljeni 
dialogi, ka/mera, W v obrob-
ju čaira sliflco osamlijenosti ve-
lemestne džungle in spretna 
mcaitaža. Rooky je film, ki 
bo poilnil kinodvorane. 

Rooky boju je svo j obupm boj . B o j s svetovnim prvakom, ki je le bo j s samim s e b o j . , 

VRAŽEVERNOST 

CUDEZ PA TAK 
NAREDIL GA JE DEČEK Z NOŽEM 

v nekem sadovnjalku bliEiu 
Heinsberga v Nemčijii je mi-
niilo polet je bilo vse živo od 
božjepotn]kov. Drenjali so se 
k jablani, na katere veji v 
začetku rogovile se je »pri. 
kazala« mat i božja. Prva sta 
podobo zagledala zakonca 
Wilhem in Jesofine Vonde-
berg, dva stara ix>božna upo. 
kojenca. Od tistega dne na-
prej je bil sadovnjak vsak 
dan bol) obiskan. Prišle so 
nime, otroci, kmalu za n j imi 
številna bolniki m pohabljen-
ci na vozičkih. Začelo se je 
romanje . Začela se j e H;udl 
trgovina. Kaa- veliko denar 'a 
je bilo t reba dati za barvno 
fotografijo Mairijtoe podobe. 
Pojavili 80 se prodaialci od-
pustkov, razma nabožna lite-
ra tura o mater i božji. 

In ka j je bilo v resnici na 
veji tiste jablane? 

Na odrezani drevesni skor. 
ji , oziroma na rani drevesa 
je bilo dejansko videti ne-
kakšno f iguro ženske z dol-
gim ogrinjaiom in otroku po-
dobnim bremenom na desni 
strani, čudež je naredil last-
nikov osemletni sinček Seppl, 
ki je z lovskim nožem ne-
marno olupil vejo ter si s 
tem prislužil neka j krepkih 
čez zadnjico, ko je oče, sicer 
dober sad ja r , opazil njegovo 
početje. V škatli z napisom 
»prispevki« se sicer tu in 

t am na jde groš, toda katf ]• 
to za poteptano t ravo v s» 
dovnjaku, ki se še neka j W 
ne bo pošteno zarasla. t 

Uradna cerkev čudeža nI 
priznala. Bližnji župnik j« 
modro komentiral ta doga 
dek: 

»čas celi rane in zaceldl I* 
tudi t isto na jablani.« 

In čudeža, ki ga je maJ 
Sappl naredil z očetovifl 
l ov^dm nožem, bo konec. 

iMnožica romarjev pod drevesom. Med radovedneži jih nI 
bilo malo, ki so verjeli v čudež. PrlšH so bolniki, pohab* 
Ijenci, v veri, da bodo čudežno oizdraveli. 

Se sveža rana, ki jo je pu-
stil za sabo oster lovski nož 
na skor j i drevesa. Rana ima 
v sredini nekakšno figuro 
žene z dolgim ogrinjalom. 

Vedno več siamskih dvojčkov kirurgi uspešno ločijo. To lahko opravijo pri lažjih primerih, 
čeprav tudi ti niso brez preteče nevarnosti . Na naši sliki sta dvojčici Glnny hi Teresa Bun-

ton in mestece Tennessee. Bili sta zraščeni z glavami. Operirali so Ju, ko sta bili stari 
tri mesece. Obveze na glavi s ta od ponovne operacije pr i 18. letih, ko 90 j im luknji v lobanji 
sadelall s koščki rebemega hirustanca. 

Slavni pevec Enr ico CTaru-
Bo je pel na neki dobrodelni 
prireditvi in zahteval pla-
čilo 3000 dolarjev. Osupli or-
ganizatorji si niso mogli več 
nič pomagati, kaj t i kar te so 
bile že razprodane in pevec 
je bil glavna točka. Toda zve-
čer na dan prireditve je Ca-
ruso izročil predsedniku pri-
reditve ček za 10.000 dolar-
jev, rekoč: Caruso, i>evec, se 

pusti plačati; Caruso, človek, 
daru je z zadovoljstvom. 

Arburo Toscanini je bil ne-
koč povabljen, da dirigira zna-
nemu dunajskemu filharmo-
ničnemu orkestru. Glasbeniki 
so bili za Itali janov tempera-
ment preveč hladni. Mojster 
j ih je takole nahrulU: 

— V part i tur i piše c o n 
a m o r e (z l jubeznijo), vi 

mi pa Igrate kot poročeni 
možje! — 

Harry Truman, nekdanj i 
ameriški predsednik, se je s 
študenti pogovarjal o politiki. 

— K d a j človek začenja biti 
politik, je vprašal š tudent . 

— Vi ste pravzaprav že, od-
govori Truman, s a j trošite 
denar drugih. — 

Nič ni dovolj za človeka, ki 
mu je zadosti premalo. 

(EpikurJ 

Le kaj bi rekle ženske, če 
bi moški vsako leto menjali 
dolžino hlačnic? 

(Ladv Astor) 

Bodočnost se bo izkazala 
hvaležno tistim, ki imajo po-
trpljenje z njo. 

(Kitajska modrost) 

Ce bi vsak govoril o stv» 
reh, ki jih v resnici tudi rt 
zume, grobna tišina bi zajeU 

(Sir Allan Herberl) 
Kdor nima usmiljenja ' 

5rctt, je najhujši srčni bc^. 

(Bob Hope^ 
Če ie morate pripovedov*: 

ti o svojih težavah, pripov». 
dujte jih svojim sovražnikom-
Z veseljem vas bodo posluŠ(y, 
H . . . 

Kritik je človek, ki v naj' 
boljšem najde kaj slabega. \ 

Bližnjica je pot, na koten 
nikogar ne srečamo, da bi ifi 
povprašali za pot. 

Kako velikanska razlika j* 
med svetovati in pomagati. 
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